
دکتر عیسی رضایی  مدیرعامل موسسه اعتباری کوثر به 
همراه جمعی از معاونان و هیئت مرکزی این موسسه در سفر 
یک روزه به شهر مقدس قم، ضمن زیارت حرم مطهر حضرت 
فاطمه معصومه)س( با چند تن از مراجع عظام تقلید، تولیت 
حرم مطهر حضرت معصومه )س( ، امام جمعه و مدیر حوزه 
های علمیه و استاندار قم دیدار و گفتگو کردند. آیت الله سید 

محمود هاشمی شاهرودی در این دیدار گفت : خدا را شکر 
که توفیقات در تمامی زمینه ها چه از نظر اقتصادی و چه از 
نظر معنوی در شما جمع شده است. وی ادامه  افزود: شما با 
نیت خوب خود به حرکت در این مسیر ادامه دهید و خداوند 
ابواب را برای شما باز می نماید و ما هم در این زمینه برای شما 

دعا خواهیم کرد...
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علی اکبر ولایتی:

سفر رییس جمهوری به ترکیه مهم و بجا بود

یک نماینده مجلس مطرح کرد

تمایل  اعتدالیون
 به ریاست لاریجانی

میلاد با سعادت امام جواد )ع( را تبریک می گوئیم

گزارشی از نتایج بررسی ها در خصوص یک فساد بزرگ مالی دیگر؛

مفسدان 12 هزار میلیارد تومانی محاکمه می شوند

خدمت سربازی طلاب در آموزش و پرورش

در دیدار با مدیرعامل موسسه اعتباری کوثر عنوان شد:

تقدیر مراجع تقلیدوعلما از فعالیت های فرهنگی 
و اعطای وام قرض الحسنه بدون کارمزد 
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روزنامه صبح ایران

از  است.  قشنگی  تکه   چهل  »یك  می گویند:  جمع  توصیف  در  آقا  وقتی 
همه جور الحمداللّه هستند.« صدای خنده بلندتر هم می شود و یکی از آن 
عقب می گوید خدا شما را بین اینها حفظ کند و آقا با همان لبخند جواب 

می دهند: »زنده باشید«
سپهر خلجی مدیر روابط عمومی دفتر رهبری حاشیه نگاری از دیدار 
منتشر نشده در تاریخ 24 فروردین ماه سال 1395 جمعی از مدیران 
و صفحه  تلگرام  کانال  در صفحه  را  انقلاب  معظم  رهبر  با  نظام 

اینستاگرام خود منتشر کرد که به شرح ذیل است:

سه شنبه گذشته )24 فروردین 95( جمعی از مسئولان فعلی و قبلی کشور در 
سطوح مختلف، با رهبر معظم انقلاب اسلامی دیدار کردند؛ جلسه ای صمیمی و 
شیرین بود و آقا بحث های مهمّی مطرح کردند که مخاطب آنها فقط حاضران در 
جلسه نبودند؛ با توجه به اینکه گزارش رسمی از این دیدار منتشر نشد و یکی 
از روزنامه ها نیز روایت ناقص و کوتاهی از دیدار را منتشر کرد، به نظرم آمد که از 
فرصت حضور در جلسه استفاده و در قالب یك حاشیه نگاری، روایت این دیدار را 

که قابل استفاده عمومی است، منتشر کنم...
شرح در صفحه آخر

حاشیه نگاری از دیدار جمعی از مدیران نظام با رهبر انقلاب؛

جلسه ای شیرین با چهل تكه ای قشنگ!

8
7

اس 300 رونمایی شد
در مراسم رژه روز ارتش:

2

میان دولت، ملت و نیروهای مسلح شکافی وجود ندارد
رئیس جمهور در روز ارتش:

یک عضو فراکسیون رهروان مجلس با اعتقاد به اینکه روز به روز اوضاع برای ریاست علی لاریجانی بهتر می شود،  گفت: 
فکر می کنم اعتدالیون هم به لاریجانی برای ریاست مجلس تمایل داشته باشند.

غلامعلی جعفرزاده اظهار داشت: خدا گواه است فارغ از این دسته بندی ها و ضمن همه احترامی که برای آقای عارف قائل 
هستیم، اما معتقدم عارف قطعاً یکی از بهترین رئیس جمهورهای کشور خواهد بود اما در قیاس با لاریجانی یک رئیس مجلس 

خوب نخواهد بود...
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تولید و اقتصاد مقاومتی
در  اقتصاد  یک  توانایی  میزان  اقتصادی،  ادبیات  در   
بازگشت به وضعیت اولیه یعنی وضعیتی متعادل پیش از 
بروز شوک های برونزا، شاخص مقاومت آن اقتصاد تعبیر می 
شود. وضعیت تعادلی نیز با سنجش متغیرها و شاخص های 
عمده ای از جمله نرخ رشد اقتصادی، اشتغال و تورم پس و 

پیش از بروز شوک های برون زا ارزیابی می شود.
توانایی مقاومت یک اقتصاد در مقابل شوک ها، محصول اعمال سیاست های مناسب 
اقتصادی و استقرار ساختارهای انعطاف پذیری است که اقتصاد را از تلاطم های داخلی و 
خارجی با کمترین هزینه عبور می دهد؛ به عبارت دیگر علاوه بر اینکه برای مقاوم سازی 
اقتصاد، باید به طور همزمان زمینه سازی برای کاهش احتمال وقوع نوسانات شوک آفرین 

را دنبال کرد، افزایش توانایی کنترل تبعات یک شوک یا بحران نیز به شدت لازم است.
واقعیت این است که تحریم های ظالمانه ای که طی سال های اخیر علیه کشورمان 
اعمال شد و به خاطر نبود آمادگی لازم در اقتصاد کشور، تکانه های شدیدی را نیز در برخی 
حوزه ها مانند بازار ارز، بازار سرمایه و حتی بخش واقعی اقتصاد به دنبال داشت، ضرورت و 
اهمیت پرداخت به مقوله اقتصاد مقاومتی و آمادگی برای مدیریت این گونه شوک ها را در 

صورت تکرار بیش از پیش نمایان کرد.
رهبر معظم انقلاب هم قطعا با همین هدف و در راستای حساس کردن بدنه کارشناسی 
و اجرایی کشور، اقتصاد مقاومتی را به عنوان راهبرد کلان اقتصاد ایران مورد توجه قرارداده 

اند و همگان را به اجرایی کردن آن فراخوانده اند.
تردیدی نیست که ما قبل از تحریم ها هم در حوزه اقتصاد، مشکلات ساختاری داشتیم 
و این مشکلات با تحریم ها بیشتر شد به حدی که نرخ رشدهای بالایی را تحت تاثیر این 
مشکلات ساختاری تجربه نکردیم. به عنوان مثال قبل از سال 90 فرایند صادرات چندان 
مشکل نبود ولی با تحریم ها دشواری های زیادی در این مسیر ایجاد شد و رقابت پذیری 

صادرات ما را تحت تاثیر قرار داد.
از سوی دیگر موجودی خالص سرمایه در بخش ماشین آلات در دهه 80 حدود دو 
برابر شده است. انتظار این بود که با این شیب تند تولید بالا برود ولی نرخ بهره وری سرمای 
گذاران ماشین آلات در همین مدت منفی است. این یعنی یا ماشین آلات خوب استفاده 
نشده یا از کیفیت لازم برخوردار نبوده است. بخشی از این ماشین آلات وارداتی بودند و 
عمدتاً هم از چین که به نظر می رسد حرف و حدیث هایی در مورد آنها وجود دارد. در 
سال های تحریم ولی ما ناگزیر از دسترسی به ماشین آلات کشورهای مادر محروم بودیم. 
حال که رفع تحریم ها مجدداً این دسترسی ایجاد می شود که این امیدواری را برای افزایش 

بهره وری از موجودی سرمایه و... افزایش ببرد.
با این حال اما اکنون که با رفع تحریم ها، هزینه واردات کاهش می یابد این اتفاق البته 
مانند یک تیغ دو لبه است، مدیریت صحیح از سوی دستگاه های مسئول و نهادهای 
سیاستگذار می تواند به سوق یافتن واردات ارزان تر به سمت کالاهای واسطه ای و مواد اولیه 
منجر شود که نتیجه آن کاهش قیمت تمام شده محصولات داخلی است ولی در صورت 
کم توجهی، حجم بیشتری از واردات ارزان تر را کالاهای مصرفی به خود اختصاص می دهد 
که با توجه به محدودیت های ارزی، مشکلات جدیدی را برای تولید داخلی و اشتغال در 

کشور ایجاد می کند.
از این رو باید و باید و باید با اجرای دقیق شیوه های اقتصاد مقاومتی از مزایای نبود 
تحریم ها استفاده کنیم و از پیامدهای ناگوارش پرهیز. اتکا به توان داخلی، افزایش بهره وری 

و ایجاد تعادل میان استفاده از توان داخلی و خارجی از جمله این بایدها است.
* مدیر بین الملل انجمن سنگ آهن

آیت الله مقتدایی:

مراجع، احمدی نژاد را 
به حضور نمی پذیرفتند

نائب رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: خوشبختانه امروز روابط آقای روحانی 
و دولت یازدهم با علما مداومت دارد در حالی که در دولت قبل، گاهی این رابطه به طور 
کلی قطع بود؛ یعنی آقایان مراجع تقلید، اصلا دولتی ها را به حضورشان نمی پذیرفتند اما 

امروز روابط حسنه برقرار است.
آیت الله مرتضی مقتدایی در گفت و گو با ایلنا، در خصوص رابطه دولت حسن روحانی 
با مراجع تقلید و علما، اظهار داشت: بحمدالله رابطه آقای روحانی و دولت تحت مدیریت 

ایشان با حوزه علمیه قم، مراجع معظم تقلید و علما رابطه خوبی است.
رئیس شورای عالی حوزه های علمیه سراسر کشور خاطرنشان کرد: خوشبختانه امروز 
روابط آقای روحانی و دولت یازدهم با علما مداومت دارد در حالی که در دولت قبل، گاهی 
این رابطه به طور کلی قطع بود؛ یعنی آقایان مراجع تقلید، اصلا دولتی ها را به حضورشان 
نمی پذیرفتند اما امروز روابط حسنه برقرار است. آیت الله مقتدایی گفت: البته برخی از آقایان 
اشکالاتی دارند اما صلاح نمی دانند آن ها را علنی بگویند، چون تضعیف حاکمیت و رئیس 
جمهور می دانند اما تذکرات را می دهند و آقای دکتر روحانی هم قول دادند که آن دغدغه ها 
و اشکالات را برطرف کنند؛ خود آقای رئیس جمهور گفتند می دانم که حضرات مراجع 

تقلید و علما، دغدغه  هایشان را دلسوزانه می گویند.
نائب رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: بحمدالله در کلیت ارتباط دولت 
یازدهم با بزرگان و مراجع تقلید اشکالی نیست و روابط خوب است و اگر اشکالی هم باشد، 
تذکرات لازم توسط خود مراجع داده می شود و امیدواریم همانگونه که رئیس جمهور 

محترم قول دادند ان شاءالله آن دغدغه ها نیز رفع شود.

وزیر اطلاعات خبرداد:

دستگیری یك تروریست در غرب کشور
وزیر اطلاعات از دستگیری یك عنصر تروریستی در غرب کشور خبر داد و گفت: وی از 

سوی گروه های تروریستی ماموریت داشته است.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی وزارت اطلاعات، حجت الاسلام و المسلمین سید 
محمود علوی روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگاران افزود: سربازان گمنام امام زمان )عج( 
در وزارت اطلاعات با اشراف حداکثری، خصوصاً در استان های غربی کشور با تعامل و 
مشارکت فعال مردمی توانستند در یك اقدام اطلاعاتی و عملیاتی در تاریخ )27 فروردین 

95( یکی از عناصر تروریستی را دستگیر کنند. 
وی ادامه داد: بر اساس اعترافات متهم مشخص شد که وی برای انجام عملیات 
انفجاری در داخل کشور از سوی گروه های تروریستی ماموریت داشته است. وزیر اطلاعات 
خاطرنشان کرد: به حول و قوه الهی با خنثی سازی عملیات تروریستی مذکور از اهداف 
شوم برخی کشورهای منطقه که قصد بر هم زدن فضای امن کشور را داشتند، پیشگیری 
شد. وی خاطرنشان کرد: ادامه تحقیقات از متهم تا روشن شدن ابعاد موضوع در دستور کار 

وزارت اطلاعات قرار دارد.

هشدار محسن رضایی 
در مورد کارشکنی غربی ها

محسن رضایی ضمن هشدار در مورد کارشکنی غربی ها در قبال برداشتن تحریم های 
بانکی، وضعیت سوئیفت را در حال حاضر به لوله های باز اما بدون آب توصیف کرد.

به گزارش ایسنا، محسن رضایی در سایت شخصی و صفحه اینستاگرامش با انتقاد 
از وضعیت فعلی تبادلات بین بانکی )سوئیفت( از دولت و تیم مذاکره کننده خواستار 
پیگیری های لازم در این زمینه شد و نوشت: سوئیفت یعنی همان کانال مبادلات ارزی 
ظاهرا باز شده، ولی آبی که از آن عبور می کند قطره چکانی است، در واقع تبادلاتی که 
پیش از این با برخی از بانک ها از طرق مختلف مقدور بود اکنون از کانال رایج سوئیفت 
انجام می شود؛ اما بانک های بزرگ بین المللی همکاری مجدد و فراگیر با ایران را راه اندازی 
نکرده اند زیرا دعواهای پشت صحنه آن هنوز به پایان نرسیده است و امکان استفاده از 
باز شدن سوئیفت نمی دهند. یک علت آن نیز نگرانی بانک های جهانی از رفتار دوگانه 
آمریکایی ها و شبکه پیچیده تحریم های اعمالی اتحادیه اروپا و آمریکا است. اخیرا رئیس 
مجلس نمایندگان کنگره آمریکا گفته است که با ورود ایران به نظام بانکی و گردش دلار 
آمریکا مخالفت می کنیم. چندی پیش توماس شانون معاون جان کری در امور سیاسی و 
حقوقی در جلسه استماع کمیته روابط خارجی سنا گفته بود مانع ورود ایران به سیستم 
بانکی آمریکا خواهیم شد. اگر این تهدیدات عملی شود تحریم هایی که توسط برجام 
برداشته شد دوباره از طریق دیگری اعمال می شود. دولت و تیم مذاکره کننده باید برای 

مقابله با آن فکری کنند.

مسوول روابط عمومی دفتر محمدرضا عارف:

عارف صحبت از ریاست مجلس را
زودهنگام می داند

مسوول روابط عمومی دفتر محمدرضا عارف گفت: منتخب اول مردم تهران در 
دیدارهای نوروزی خود صحبتی درباره ریاست مجلس دهم نداشته است.

علیرضا خامسیان در گفت وگو با ایسنا، در واکنش به اخباری درباره اظهارنظر عارف برای 
نامزدی ریاست مجلس دهم اظهار کرد: از آغاز سال نو گروه ها و اقشار مختلفی از مردم و 
همچنین چهره های سیاسی و فرهنگی و اجتماعی برای تبریک سال جدید و همچنین 

انتخاب آقای عارف به عنوان نفر اول مردم تهران به دفتر ایشان می آیند.
وی افزود: در هیچ کدام از این دیدارها صحبتی از ریاست مجلس دهم نشده و دکتر 
عارف در حال حاضر این صحبت ها را زودهنگام دانستند و خود عارف هم در سخنرانی ها و 

یا مواضع خود به این موضوع ورود نکرده است.
خامسیان گفت: در دیدار اخیر عارف با یکی از گروه های سیاسی نیز هیچ صحبتی درباره 

ریاست مجلس دهم و نامزدی وی برای این کرسی بحثی به میان نیامده است.

در دیدار وزیر خارجه هند؛

ظریف: زمینه مشارکت 
سرمایه گذاران هندی فـراهم است

وزیر امور خارجه با اشاره به مزایای پروژه های متنوع مواصلاتی در منطقه گفت: زمینه 
حضور و مشارکت سرمایه گذاران هندی در پروژه های مواصلاتی مختلف فـراهم است.

محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه دیروز -یکشنبه- در دیدار سوشما سواراج وزیر 
همتای هندی خود، مزایای پروژه های اجرا شده و در دست اجرا و متنوع مواصلاتی بین 
عمان، ایران، ترکمنستان، ازبکستان و همچنین ایران، آذربایجان و قزاقستان را تشریح 
کرد و افزود: از ایـده های دوستان هندی برای مشارکت در پروژه های مواصلاتی استقبال 
می کنیم. ظریف با ارزیابی آخرین وضعیت پروژه چابهار اظهار داشت: پروژه راهبردی 
همکاریهای ایران و هند در بندر چابهار به کندی اجرا می شود و با توجه به تأثیر پروژه 
چابهار در تقویت محورهای ریلی و جاده ای مواصلاتی و ترانزیتی در مناطق آسیای میانه 
و مشترك المنافع و چین، انتظارمان برداشتن گام های بلندتری در جهت تحرك بخشیدن 
به همکاریهای مواصلاتی و ترانزیتی به منظور تقویت فرآیند تجارت و اقتصاد در کل منطقه 
است. ظریف همچنین با اشاره به زمینه های گسترش همکاری های اقتصادی دو کشور 
اظهار داشت: ما در حوزه انرژی، تجاری، بـانکی و سرمایه گذاری مشترك، پروژه توسعه چاه 

بهار زمینه های همکاریهای مشترك خوبی داریم.
وی گفت: در سفر اخیر مقامات اقتصادی هند به تهران درك مشترکی در خصوص 

چگونگی پیشبرد برنامه ها و توافقات بدست آمد و از این گام استقبال می کنیم. 
وزیر امورخارجه کشورمان با تبیین سوابق مثبت در همکاری های فرهنگی و آموزشی 
ایران و هند اظهار داشت: ما در بخش تاریخ مراودات فرهنگی، آموزشی و انسانی، آثار خوبی 
بین دانشگاهیان و دانشجویان از همکاری های سازنده فرهنگی ایران و هند در ذهنیت افکار 

عمومی و فرهیختگان دو کشور داریم. 
وی با اشاره به ظرفیت های فرهنگی دوکشور اظهار داشت: ایران و هند در پـرتو 
تشابهات فـرهنگی و اشتراکات معنوی، فرصت های گسترده ای برای تعمیق و گسترش 
مراودات فرهنگی و اجرای برنامه های هفته فرهنگی و صنایع دستی و گسترش توریست، 
تقویت کرسی زبان فارسی دارند و آسان سازی فرآیند روادید وتسهیلات متقابل بین دو 

کشور می تواند فرصت های جدیدی فرا روی دوکشور بگشاید.

رحمانی فضلی:

 شهرداری ها فرهنگ مشارکت
مدنیت و شهروندی را ترویج کنند

وزیر کشور با بیان این که شهرداری ها و دهیاری ها باید با شناخت ظرفیت ها و توانایی 
خود کارها را به ترتیب اولویت و اهمیت پیگیری و اجرا کنند، گفت: شهرداری ها فرهنگ 

مشارکت مدنیت و شهروندی را ترویج کنند.
عبدالرضا رحمانی فضلی در نشست مدیران سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور 
با تاکید بر اهمیت شناخت جایگاه و منزلت شهرداران و دهیاران افزود: همه باید در مقابل 
وقت و منابع در اختیار و مسئولیتی که داریم پاسخگو باشیم، زیرا فعالیت ما مستقیماً در 

بهبود شرایط زندگی و سرنوشت مردم موثر است.
وی خطاب به مدیران سازمان شهرداری ها تصریح کرد: باید تحلیل درست و جامعی 
از مسائل کلان مناطق تحت مسئولیت خود داشته باشید و با شناخت دقیق از روابط و 

مناسبات مدیریت خود اثر بخش تر کنند.
وزیر کشور خاطرنشان کرد: نگاه بیشتر شهرداران به وظایف جاری خود نگاه عمرانی 
است، درحالی که باید با کلان نگری، شهرداری ها بایستی فرهنگ مشارکت، مدنیت و 
شهروندی را در جامعه ترویج کنند. رحمانی فضلی با تاکید بر ضرورت آموزش کارکنان و 
انجام مطالعات کاربردی و بنیادین در سازمان شهرداری ها گفت: باید مجموعه مقررات و 
قوانین مصوب شوراهای شهر مورد مطالعه و بررسی قرار بگیرد تا مشخص شود عملکرد 
شوراها در حل معضلات مهمی چون ترافیك، ارائه خدمات شهری، قیمت مسکن، مهار 

گسترش بی رویه شهرها و جلوگیری از مهاجرت چه بوده است.
وی ضرورت ایجاد هماهنگی در انجام خدمات در روستاها را یادآور شد و افزود: دهیاران 

توزیع منابع مالی برای انجام پروژ های عمرانی در روستاها را معنادار کنند.
وی اساس کار شهرداری را خدمت به مردم و ایجاد زمینه برای مشارکت مردم در اجرای 
طرح های مختلف دانست و اظهارداشت: فعالیت در شهرداری ها باید به گونه ای باشد که 
تامین منابع مالی، ظرفیت های قانونی، جذب سرمایه، امنیت و سود مناسب، مردم را به 

مشارکت در انجام امور و کمك به شهرداری ها ترغیب کند.
وزیر کشور همچنین بر توجه به هدف سازمانی و انجام کار مضاعف برای جلب رضایت 
مردم و تکریم ارباب رجوع تاکید و خاطرنشان کرد: همه سلایق حول هدف سازمانی و قانون 

و مقررات مورد استفاده قرار گیرد.

یک نماینده مجلس مطرح کرد

تمایل اعتدالیون به ریاست لاریجانی
یک عضو فراکسیون رهروان مجلس با اعتقاد به اینکه روز به روز اوضاع برای ریاست علی 
لاریجانی بهتر می شود گفت: فکر می کنم اعتدالیون هم به لاریجانی برای ریاست مجلس 

تمایل داشته باشند.
غلامعلی جعفرزاده در گفت وگو با ایسنا گفت: خدا گواه است فارغ از این دسته بندی ها و 
ضمن همه احترامی که برای آقای عارف قائل هستیم، اما معتقدم عارف قطعاً یکی از بهترین 
رئیس جمهورهای کشور خواهد بود اما در قیاس با لاریجانی یک رئیس مجلس خوب 
نخواهد بود. این نماینده مجلس همچنین اظهار کرد: ما مترصد این هستیم که فراکسیون 
رهروان با همین اسم و همین شکل استمرار کار داشته باشد و چون موفق بوده ریاست 
آن هم برعهده لاریجانی باشد. این عضو فراکسیون رهروان مجلس با بیان اینکه انشاالله 
لاریجانی هم رهروان را تنها نخواهد گذاشت و این همراهی استمرار خواهد داشت گفت: 
فکر می کنم برای مجلس بعد هم اصولگرایان زیادی به گرایش فراکسیون رهروان  تمایل 
خواهند داشت و با این اوصاف مستقلین هم کمک خواهند کرد که اوضاع برای ریاست 

لاریجانی بر فراکسیون رهروان مهیاتر شود.

عضو کمیسیون امنیت ملی خبر داد؛

احمدی نژاد نامزد قطعی انتخابات
 ریاست جمهوری است

 عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس نهم گفت: احمدی نژاد معتقد 
است، نباید اجازه دهیم که فضا به سمت دوقطبی شدن پیش برود؛ چراکه این مسئله 

خواست و هدف دولت روحانی است.
احمد بخشایش اردستانی در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به دیدار نوروزی نمایندگان مجلس 
نهم با محمود احمدی نژاد، اظهار داشت: این دیدار به  پیشنهاد حجت الاسلام روح الله 
حسینیان و با حضور ۱7 نفر از نمایندگان در دفتر ولنجک آقای احمدی نژاد برگزار شد که 

بنده نیز در این دیدار نوروزی حضور داشتم.
او با بیان این که این دیدار هیچ نکته سیاسی ویژه ای نداشت، خاطرنشان کرد: هدف 
ما از حضور در دفتر آقای احمدی نژاد،   صرفاً دیدار نوروزی بود و مباحث سیاسی در این 
جلسه مطرح نشد، اما بنده می گویم آقای احمدی نژاد حتماً برای انتخابات ریاست جمهوری 

سال 9۶ نامزد می شود.
نماینده مردم اردستان در مجلس نهم در پاسخ به سوالی درباره میزان موفقیت 
احمدی نژاد درصورت حضور در انتخابات ریاست جمهوری سال 9۶ گفت: اگر موانع حضور 

احمدی نژاد در انتخابات مرتفع شود، حتماً پیروز انتخابات خواهد بود.
او ادامه داد: فارغ از محبوبیت احمدی نژاد به ویژه در میان جمعیت روستانشین، عملکرد 
دولت روحانی در مسائل اقتصادی و معیشتی مردم، منجر به پیروزی او در انتخابات می شود.

بخشایش در پایان در پاسخ به این سوال که منظور از برطرف شدن موانع حضور 
از ورود  اگر شورای نگهبان  انتخابات چیست، گفت: شورای نگهبان!  احمدی نژاد در 
احمدی نژاد به انتخابات ریاست جمهوری سال 9۶ ممانعت نکند، او قطعاً در انتخابات حضور 
می یابند و پیروز می شوند. البته دلیلی برای ممانعت از ورود احمدی نژاد از سوی شورای 

نگهبان وجود ندارد.

حسن قشقاوی:

وزارت خارجه قصوری در زمان بندی 
مدنظر مجلس در خصوص برجام نداشته است

معاون کنسولی و امور مجلس وزارت امور خارجه با بیان این که براساس برنامه از پیش 
تعیین شده 2۶ فروردین وزیر امور خارجه گزارش نظارتی سه ماهه نخست اجرای برجام را 
به مجلس ارسال کرده است گفت: وزارت خارجه تاکنون قصوری در مورد زمان بندی مد 

نظر مجلس شورای اسلامی نداشته است.
 حسن قشقاوی اظهار داشت: دستگاه دیپلماسی به دور از دیدگاه های متفاوت به شکلی 
منظم، دقیق و زمان بندی شده با مجلس شورای اسلامی در مورد توافق برجام تعامل داشته 
و بر اساس قانون برجام، وزارت خارجه موظف است هر سه ماه به کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی گزارش ارائه دهد و در شش ماه نیز کمیسیون، گزارش خود را به صحن 
علنی مجلس شورای اسلامی ارائه کند. وی گفت: طبق زمان بندی و دعوت های صورت 
گرفته، وزارت خارجه آماده پاسخگویی به مجلس شورای اسلامی است تا قانون برجام به 
دقیق ترین شکل ممکن اجرا شود، به لحاظ آماری حضور وزارت امور خارجه در کمیسیون 

های مجلس، صحن علنی و غیرعلنی، حضور کاملی بوده است.
معاون وزیر امور خارجه همچنین با بیان این که اخیرا دعوتنامه ای از مجلس برای 
حضور در کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس دریافت نکرده ایم، در رابطه با 
انتشار خبری مبنی بر حضور عباس عراقچی در کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس برای ارائه گزارش گفت: همانگونه که سخنگوی وزارت امور خارجه بیان کرد ما 

دعوتنامه ای از مجلس دریافت نکرده بودیم.

یادداشت

اخبـــار

در  گفت:  اتمی  انرژی  سازمان  رئیس 
زمینه همکاری های هسته ای میان ایران و 
اروپا گفت وگوی خوبی با هیات اتحادیه اروپا 
داشتیم که می تواند از سایت فردو آغاز شود.

یکشنبه  روز  اکبر صالحی صبح  علی 
پس از دیدار با کمیسیونر انرژی و اقدامات 
اقلیمی اتحادیه اروپا در جمع خبرنگاران 
گفت: پس از برجام گفت وگوها و رفت و 
از  برخی  و  ایران  میان  آمدهای متعددی 

کشورهای اروپایی صورت گرفت و این بار 
شاهد حضور مجموعه اتحادیه اروپا در این 
چارچوب هستیم. وی افزود: بر اساس فصل 
سوم برجام همکاری های علمی و تحقیقاتی 
با کشورهای طرف مقابل  ایران  هسته ای 

دیده شده است.
رییس سازمان انرژی اتمی اعلام کرد 
و  ایران  هیات  دو  امروز  مذاکرات  نتیجه 
اتحادیه اروپا در قالب بیانیه ای رسانه ای 

منتشر و در اختیار عموم قرار می گیرد.
صالحی گفت امیدواریم شاهد حرکت 
گستره و شتابان در خصوص فعالیت های دو 
جانبه در بخش های مختلف هسته ای باشیم 
که این فعالیت ها می تواند از سایت فردو به 

ویژه در بخش آزمایشگاهی آغاز شود.
اظهار  اتمی  انرژی  سازمان  رئیس 
امیدواری کرد که همکاری های هسته ای 
ایران و اتحادیه اروپا بتواند در قالب همکاری 

و تعامل میان یک بازیگر موثر در بخش های 
در  کند.  پیدا  نمود  ایتر  ویژه  به  مختلف 
مذاکرات امروز مکانیسم این همکاری مورد 
بحث قرار گرفت و بنا شد یک مرکز پیشرفته 
در مورد مسائل هسته ای در ایران دایر شود 
که خدماتی را به کشور ما و همسایگان ارائه 
می دهد. صالحی گفت: قرار بود در آینده دو 
طرف در ارتباط مستمر با یکدیگر باشند تا 

اهداف تعیین شده را پیش ببریم.

رئیس جمهور با اشاره به اینکه میان 
دولت، ملت و نیروهای مسلح شکافی وجود 
ندارد ، گفت: ارتش جمهوری اسلامی ایران 
به کل ملت تعلق دارد و ارتش جناحی و 

حزبی نیست.
و  حجت الاسلام  ایسنا،  گزارش  به 
المسلمین حسن روحانی صبح دیروز یک 
شنبه در مراسم سی و هشتمین سالروز 
ارتش جمهوری اسلامی ایران در جوار حرم 
امام خمینی )ره( اظهار کرد: طبق فرمان و 
وصیت امام و طبق تدبیر فرماندهی معظم 
ایران  اسلامی  جمهوری  ارتش  قوا،  کل 
ارتشی است که به کل ملت ایران تعلق دارد 
و ارتش جناحی، حزبی، یا این گروه و آن 
گروه و این قوم و آن قوم نیست، بلکه ارتش 
اسلام، نظام اسلامی و کل ملت ایران است.

وی ادامه داد: ارتش جمهوری اسلامی از میهن، نظام، 
قانون، ملت، حیثیت، جان ملت، منافع و مصالح ملی دفاع 
می کند. امام راحل فرمود که یک فرد یا در ارتش می ماند و 
یا به حزب و گروهی تعلق می یابد و راه دومی وجود ندارد. 
اگر فردی می خواهد به حزب و جناحی وابسته باشد نباید در 
ارتش حضور داشته باشد. امام فرمود که وابستگی به جناح 
و حزب به معنای نابودی ارتش جمهوری اسلامی است که 
البته این کلام امام راجع به کل نیروهای مسلح صادق است 

و امام راجع به بقیه نیز با همین صراحت سخن گفته اند.
روحانی با بیان اینکه ملت ایران امروز به نیروهای مسلح 
با  توانمند و مقتدر  ارتش  افزود: این  افتخار می کند  خود 
انگیزه های دینی و اسلامی به فکر منافع ملی کشور است 
و از مرزهای جغرافیایی، سیاسی و فرهنگی کشور و ایمان و 
آیین مردم به خوبی حفاظت و حراست می کند. اگر ارتش 
اسلامی،  انقلاب  پاسداران  سپاه  ایران  اسلامی  جمهوری 
مقدس  دفاع  دوران  در  مقتدر  بسیج  و  انتظامی  نیروی 
برابر متجاوزین نمی ایستادند، امروز سرنوشت دیگری در 

انتظارمردم ایران بود.
وی در ادامه تاکید کرد: اگر امروز می بینید قدرت های 
استکباری و مزدورانشان در منطقه نمی توانند چشم طمع به 
جمهوری اسلامی ایران و نگاه خیانت آمیز به این ملت داشته 
باشند به خاطر اقتدار نیروهای مسلح است. اقتدار به معنای 
قدرت مشروع و مقبول است و امروز ارتش و سایر نیروهای 
مسلح محبوب دل مردم مقبول اذهان و افکار عمومی و مورد 
اعتماد مردم هستند. اگر امروز در این منطقه ی نا امن به 
کشور امن مان و ایران با ثباتمان افتخار می کنیم به خاطر 

داشتن ارتشی قوی، سپاهی مقتدر و بسیجی دلاور است.
وی همچنین یاد آور شد: اگر امروز در این منطقه ناامن 
در سراسر ایران امنیت وجود دارد و همه کارآفرینان جهانی 
به سمت ایران حرکت می کنند و می خواهند با ایران فعالیت 
اقتصادی وعلمی انجام دهند اولین شرط آن امنیت است 
که توسط نیروهای مسلح ما برای جهان و منطقه به نمایش 
گذاشته شده است و ثمره آن خون ها و ایستادگی ها در دوران 
دفاع مقدس به حساب می آید؛ و شهیدان و خانواده های آنها 
بدانند که خون آنها تضمینی دائمی برای اقتدار جمهوری 

اسلامی به وجود آورد.
رئیس دولت یازدهم با تاکید بر این که همه ما یک هدف 
واحد را دنبال می کنیم، بیان کرد:  دیپلماسی ما و نیروهای 
مسلح ما هدف واحدی را دنبال می کند. هدف ما امنیت 

ملی، اقتدار، ثبات و توسعه کشور است. ما در یک دست 
کتاب، منطق، تدبیر و عقلانیت داریم و دردست دیگرمان 
شمشیر و این دو را در کنار هم می بینیم قدرت نرم و قدرت 

سخت ما و قدرت سرد و گرم ما در کنار هم هستند.
وی اضافه کرد: وجود نیروهای مسلح برای آن است که 
اگر متجاوزین دست به سوی منافع ملی ما دراز کردند آن 
دست قطع و تجاوز دفع شود. دیپلماسی ما نیز در میدان 
مذاکره به دنبال حفظ حقوق ملت ایران است؛ و همان طور 
که نیروهای مسلح در هشت سال دفاع مقدس از جمهوری 
اسلامی دفاع کردند دیپلمات های ما هم در صحنه مذاکرات 
نه در برابر یک کشور معمولی، بلکه برابر قدرت های جهانی 
با کمال شهامت، ایمان و اقتدار و با همان اوصافی که رهبر 
معظم انقلاب آنها را متدین و شجاع خواندند در صحنه سخن 

و مذاکره و دیپلماسی از کشورمان دفاع کردند.
روحانی در ادامه عنوان کرد:  همانطور که نیروهای مسلح 
دست متجاوزین را از این سرزمین قطع و سرزمینمان را از 
وجود متجاوزان پاک کردند دیپلماتهای ما در صحنه جهانی 
همین کار را انجام داده و قطعنامه های ظالمانه را ملغی و از 
حق ایران در داشتن توان دفاعی به خوبی دفاع کردند تا 
جایی که امروز حتی دشمنان ما می گویند قدرت و توان 
نظامی و موشکی ایران نه ربطی به برجام و نه ربطی به 
قطعنامه ی 223۱ دارد. خودشان معترف هستند در مذاکرات 

مبنا این بوده که قدرت نظامی ما حفظ و تقویت شود.
وی در ادامه اظهار کرد: کسی که می گوید ما قدرت 
سخت نیاز نداریم ساده لوح است و کسی که می گوید ما 
قدرت نرم نیازنداریم نگاهش کوته بینانه است. ما همه با هم 
و در کنار هم داخل یک کشتی هستیم که یک نفر آن را 
فرماندهی می کند. ما دارای رهبر واحد، دولت واحد، قانون 
واحد و ملت واحد و همه در کنار هم هستیم. ولو این که 
سلیقه ما در گفتار یکی نباشد اما قطعا اهداف ما یکی است و 
یک مسیر را دنبال می کنیم که پایان آن مسیر حفظ حقوق 

مردم مصالح ملی و اقتدار ملی باشد.
روحانی در بخشی دیگر از صحبت های خود تصریح کرد:  
همان طور که چند روز پیش در حضور سران کشورهای 
اسلامی گفتم قدرت جمهوری اسلامی ایران و قدرت نظامی، 
سیاسی و اقتصادی ما علیه همسایگانمان و کشورهای جهان 
اسلام نیست ما قدرت کشورهای اسلامی را قدرت خود و 

قدرت خود را قدرت کشورهای اسلامی می دانیم.
رئیس دولت تدبیر و امید در ادامه خاطر نشان کرد: آن 
روزی که بغداد در برابر تروریست ها درخطر بود جمهوری 

ملت  و  دولت  ارتش،  ندای  به  اسلامی 
دروازه های  از  و  داد  مثبت  پاسخ  عراق 
بغداد و حرم های شریف دفاع و در برابر 
که  روزی  کردند.  ایستادگی  متجاوزین 
دمشق در خطر بود جمهوری اسلامی و 
رزمندگان ما بودند که به ندای دولت و 
ملت سوریه پاسخ مثبت دادند و با اعزام 
مستشاران از پایتخت شامات و حرم های 
شریف دفاع کردند. من به سران کشورهای 
اسلامی هم گفتم که اگر پایتخت شما نیز 
توسط تروریسم و صهیونیسم تهدید شود 
و درخواست کمک کنید قدرتی که به شما 
پاسخ مثبت می دهد جمهوری اسلامی 

ایران است.
اینکه دشمن فکر نکند  بیان  با  وی 
میان ملت و دولت و نیروهای مسلح ما 
شکاف وجود دارد تاکید کرد: همه ما انگشتان یک دست 
و اعضای پیکر بلندی به نام ملت ایران هستیم. وبه توطئه 
گران می گوییم قدرت نیروهای مسلح ما علیه همسایگانمان 
نیست، بلکه قدرت ما برای دفاع از ایران اسلامی است و به 
معنای بازدارندگی فعال است. البته برابر تهدیدها ما هم تهدید 
می کنیم و در برابر تجاوز دست تجاوزگر را قطع خواهیم 
کرد اما منطق ما صلح، اخوت و برادری است. به ویژه با 

همسایگانمان و جهان اسلام.
رئیس جمهور در پایان تقارن روز ارتش با ایام میلاد 
امیرالمومنین )ع( را پربرکت دانست و گفت: این روز را به 
همه خانواده بزرگ ارتش جمهوری اسلامی یاران و همه 
نیروهای مسلح و ملت بزرگ ایران به ویژه فرمانده معظم 
کل قوا تبریک و تهنیت عرض می کنم و باید به روح بلند 
امام بزرگوارمان و همه شهیدانمان به ویژه شهدای نیروی 
مسلح و ارتش و دفاع مقدس درود بفرستیم. از خداوند اقتدار 
بیشترنیروهای مسلح و وحدت بیشتر ملت و سلامتی برای 

فرمانده معظم کل قوا را درخواست می کنیم.

روحانی در دیدار رئیس جمهور صربستان:
ادیان الهی مخالف خشونت و تروریسم هستند

رییس جمهور همچنین  روز یکشنبه در دیدار »تومیسلاو 
نیکولیچ« رییس جمهوری صربستان که در سفری غیررسمی 
و برای شرکت در مراسم گشایش پنجمین همایش بین 
المللی سمپوزیوم انجمن جهانی فدراسیون مغز و اعصاب به 
تهران سفر کرده است، تاکید کرد که جمهوری اسلامی ایران 
از گسترش روابط با اتحادیه اروپا و از جمله کشورهای حوزه 
بالکان استقبال می کند. روحانی گفت: تهران و بلگراد امکانات 
و توانمندی های گسترده ای دارند که می توانند از این 
امکانات برای گسترش همکاری ها و منافع دو ملت استفاده 
کنند. رییس جمهور در ادامه، گسترش خشونت و تروریسم 
را یکی از معضلات بزرگ برای منطقه و جهان برشمرد و با 
اشاره به برخی تلاش ها برای نسبت دادن تروریسم به ادیان 
گفت: ادیان الهی و بویژه دین مبین اسلام، مروج رحمت، 
اخوت و برادری در میان انسان ها و مخالف تروریسم هستند 

و همه باید برای مبارزه با تروریسم متحد شوند.
نیکولیچ رییس جمهوری صربستان نیز با ابراز علاقه به 
توسعه روابط با کشورمان گفت: مقاومت سرسختانه جمهوری 
اسلامی ایران در دوران تحریم ها و پیروزی در مذاکرات هسته 

ای، بیانگر قدرت فرهنگی و بزرگی این کشور است.

رئیس جمهور در روز ارتش:

میان دولت، ملت و نیروهای مسلح شكافی وجود ندارد
اخبار

کیوان جعفری طهرانی *

منتخب نخست مردم تهران در خبرگان پنجم از مردم 
مناطقی که مرحله دوم انتخابات دهمین دوره مجلس 
شورای اسلامی در آن برگزار می شود خواست با همان شور 
و احساس تکلیف و وظیفه دینی و ملی پای صندوق های 

رأی حضور یابند و حماسه دور اول را پرشور تکرار کنند.
تشخیص  مجمع  عمومی  روابط  از  ایرنا  گزارش  به 
مصلحت نظام، آیت  الله اکبر هاشمی رفسنجانی، صبح 
امروز یکشنبه در دیدار جمعی از اعضای ستاد خبرگان 
مردم، نتایج انتخابات اسفند ماه 94 را تأکیدی مجدد بر 
اقتدار اراده ملت دانست و گفت: باید از زحمتی که اقشار 
تهران  در  به خصوص  در سراسر کشور  مردم  مختلف 
کشیده اند، قدردانی و از آن در جهت تقویت پایه های نظام 
استفاده کرد. وی با تشریح گزارش های کتبی و شفاهی از 
هزینه های ستاد خبرگان مردم که به ایشان ارائه شد، گفت: 
بارها گفته بودم که به خاطر شناخت کامل مردم از من، نیاز 
به تبلیغات آنچنان نیست و فقط کافی است که برنامه ها و 
افکار به مردم معرفی شود. رئیس مجمع تشخیص مصلحت 
نظام اهانت به رقبا و زیر پا گذاشتن قانون را بخشی از 
نبایدهای انتخابات در جمهوری اسلامی دانست و گفت: 
باید برای رفع این عیب تلاش کنیم، چراکه انقلاب اسلامی، 
برای عزت مردم و کشور ایران، گسترش تعالیم مکتب اهل 

بیت )ع( و تقویت مکارم اخلاق اسلامی و انسانی بود.
هاشمی رفسنجانی با بیان این جمله که »این انتخابات 
درس های زیادی داشت«، گفت: یکی از نکات غم انگیز 
تخریب  برای  معمّرین  از  بعضی  تلاش  انتخابات،  این 

رقبای انتخاباتی بود که اگر جوانان نمی دانستند، خودشان 
به  اشاره  با  وی  می گویند.  دروغ  دارند  که  می دانستند 
خاطره ای از یك جشن مذهبی در پاکستان در سال های 
قبل از انقلاب و همچنین ترجمه کتابی از جرج  جرداق 
درباره ویژگی های حضرت  علی )ع(، گفت: در صورتی 
می توانیم ادعای مسلمانی کنیم که گوشه هایی از گفتار و 
رفتار آن شخصیت بی نظیر را در زندگی خود داشته باشیم. 
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام حضرت علی )ع( را 
قرآن ناطق توصیف کرد و با بیان تاریخچه جمع آوری قرآن 
در صدر اسلام، به قرآن منسوب به آن امام همام اشاره کرد 
و گفت: چنان شخصیتی که عزیز پیامبر )ص( و مسلمانان 
بود، پس از ماجرای غدیر و اتفاقات پس از رحلت نبوی، در 

گفتار و رفتار بر رأی و نظر مردم تأکید می کردند.
هاشمی رفسنجانی با بیان این جمله که »حضرت علی 
راستگوترین انسان تاریخ است«، گفت: گفتار ایشان در 
نهج البلاغه و سیره ایشان در تاریخ نشان از توجه عمیق 

به آرای مردم دارد.
روز  تا  آمده  این جمله که »اسلام  بر  تأکید  با  وی 
قیامت، مردم را هدایت کند«، گفت: بهترین راه برای فهم 
تعالیم اسلام و قرآن در شرایط فعلی که ۱400 سال از آن 
گذشته، اجتهاد به عنوان مکمّل خاتمیت دین اسلام است.

به  اشاره  با  نظام  رئیس مجمع تشخیص مصلحت 
برنامه های امام راحل به عنوان مجتهدی آگاه و فقیهی 
سیاسی، برای مبارزه با طاغوت، گفت: ایشان براساس تعالیم 
امام علی )ع( همواره بر نقش مردم در همه مقاطع انقلاب 

اسلامی تأکید می کرد که علی رغم منصب آسمانی ولایت، 
براساس وصیت نبوی، وقتی مردم را آن گونه دید، کارها را 
به خودشان واگذار کرد و مشغول کشاورزی شد که آثارش 

در منطقه ینبع عربستان برقرار است.
هاشمی رفسنجانی در بخش دیگری از سخنان خویش، 
برگزاری آرام و حضور چشمگیر مردم را از ویژگی های 
و  رضایت  ابراز  به  اشاره  با  و  خواند  اسفند  انتخابات 7 
خشنودی رهبری معظم انقلاب از برگزاری خوب انتخابات، 
گفت: باید در این مسیر فرهنگ سازی کنیم تا نمونه ای 

برای برگزاری انتخابات آرام و سالم در جهان باشیم.
وی با تأکید بر اهمیت برگزاری هر چه باشکوهتر دور 
دوم انتخابات مجلس شورای اسلامی در اردیبهشت ماه، از 
مردم مناطقی که انتخابات در آن برگزار می شود، خواست 
با همان شور و احساس تکلیف و وظیفه دینی و ملی پای 
صندوق های رأی حضور یابند و حماسه دور اول را پرشور و 

با انتخاب کاندیدا یا کاندیداهای اصلح تکرار کنند.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام جوانان و بانوان را 
از تأثیرگذاران واقعی در انتخابات و نتایج آن دانست و گفت: 
کشور ایران، یك کشور جوان است که باید با استفاده از 

تجربه های معمرین، برای آینده آن تلاش کنیم.
هاشمی رفسنجانی، بروز و ظهور طلبه های جوان در 
حوزه های علمیه را سرمایه  ای دیگر برای نظام اسلامی 
دانست و گفت: جوانان دانشجو و طلبه باید برای رشد 
آگاهی مردم در جهت تقویت پایدار مردم سالاری دینی 
تلاش و فرهنگ سازی کنند که از ضرورت های زمانه است.

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

دور دوم انتخابات باید مانند دور اول پرشور برگزار شود

رئیس سازمان انرژی اتمی:

آغاز همکاری های هسته ای ایران و اروپا از سایت فردو 

رئیس سازمان حج و زیارت با بیان اینکه 
سه موضوع، محور مذاکره هیات ایرانی با 
مقامات سعودی است، گفت: تمامی تلاش 
زائران  و عزت  برای حفظ حقوق  را  خود 
ایرانی و برگزاری یك حج آبرومند و در شان 

ملت مسلمان ایران بکار گرفته ایم.
سعید اوحدی گفت وگوی اختصاصی 
با ایرنا افزود: از زمان حضور در عربستان، 
تاکنون چندین نشست با وزیر حج،  قائم 
وزارت  مسئولان  برخی  حج،  وزیر  مقام 
خارجه و دیگر مسئولان مربوطه عربستان 
در موارد مختلف برگزار کرده ایم که پس از 
این جلسات، اکنون بحث اصلی بر سر سه 

موضوع واقع شده است.
وی با تاکید بر اینکه تاکنون پنج نشست 
حدود پنج ساعته با طرف های سعودی 
برگزار شده، ادامه داد: با توجه به اینکه برخی 
موارد مطرح شده نخستین نشست دو طرف 
ارائه شده توسط وزیر حج  در تفاهمنامه 
عربستان به هیات ایرانی در نشست بعدی 
بود،  شده  جدی  تغییرات  بسیاری  دچار 
هیات ایرانی موارد مطرح شده را نپذیرفته 

و به جلسات کارشناسی بعدی موکول شد.
نوع  تعیین  کرد:  نشان  اوحدی خاطر 

پرواز زائران ایرانی توسط عربستان از جمله 
مواردی بود که مورد انتقاد هیات ایرانی قرار 
گرفت و تاکنون از موضوعاتی است که حل 
نشده اما امیدوارم در نشست های بعدی با 
توجه به ارائه راهکارهای دو طرف، به نتیجه 

نهایی در این خصوص برسیم.
بیان  با  زیارت  و  حج  سازمان  رئیس 
عامل شرکت  مدیر  پرورش  فرهاد  اینکه 
هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران )هما( 
این هیات را همراهی می کند، افزود: به 
همین منظور مدیرعامل شرکت هواپیمایی 
به  را  متنی تخصصی  اسلامی  جمهوری 
عنوان بهترین راهکار تهیه کرده و جهت 
مسئولان  تحویل  نظر  اعلام  و  بررسی 

مربوطه سعودی شد.
به گفته وی،  مقامات سعودی نیز پس 
مسئولان  داشتند  اعلام  راهکار  این  اخذ 
مربوطه عربستان جهت بررسی و اعلام نظر 
اکنون در جده هستند که آنها نیز در مقابل با 
توجه به فوریت موضوع جهت اعزام به جده 
و برگزاری نشست دو طرفه اعلام آمادگی 
کردند که تاکنون از سوی مقامات سعودی 

در این خصوص اعلام نظر نشده است.
بیان  با  زیارت  و  حج  سازمان  رئیس 

اختلاف،  مورد  موضوعات  دیگر  از  اینکه 
محل صدور ویزا عنوان شد، گفت: هیات 
ایرانی برای حل این مهم با توجه به نبود 
کنسولگری به مقامات سعودی پیشنهاد کرد 
صدور ۶4 هزار ویزا برای زائران ایرانی با توجه 
به اینکه حافظ منافع برای دو کشور تعریف 
شده، از این طریق انجام پذیرد تا تمهیدات 

لازم در ایران صورت گیرد.
اکنون  اینکه  بر  تاکید  با  اوحدی 
امکان  و  نداریم  عربستان  در  کنسولگری 
دارد زائران ایرانی در عربستان از قبیل فوت، 
مفقود شدن گذرنامه و یا غیره دچار مشکل 
شوند و نیاز مراجعه به چنین مکانی پیدا 
خواهند کرد، تصریح کرد: برای این مهم نیز 
به طرف سعودی پیشنهاداتی ارائه شده که 
در نشست بعدی مورد بحث و تبادل نظر 

قرار خواهد گرفت.
استقرار  پزشکی،  مراکز  داد:  ادامه  وی 
درمانگاه ها و دیگر مسایل مربوطه از جمله 
آن  مورد  در  دیروز  که  است  موضوعاتی 

تصمیم گیری  شد.
رئیس سازمان حج و زیارت با تاکید بر 
اینکه برای همه موارد مبنی بر رعایت حقوق 
زائران ایرانی متنی تهیه و به طرف سعودی 

ارائه شده، گفت: در صورت تامین خواسته 
های به حق ملت ایران مبنی بر برگزاری حج 
با عزت، امیدورام بقیه مسایل به خوبی پیش 
رود. اوحدی ادامه داد: در مورد تامین امنیت 
زائران ایرانی نیز راهکارهای مناسبی پیشنهاد 
شده که مورد استقبال طرف سعودی قرار 
مورد  نشست  در  نیز  مورد  این  و  گرفته 

بررسی قرار می گیرد.
وی گفت: همچنان پیگیر احقاق حقوق 
بازماندگان شهدای فاجعه منا هستیم و این 
موضوع در نشست مد نظر قرار گرفته است.

اوحدی همچنین با بیان اینکه پیکرهای 
در  منا  فاجعه  جانباختگان  برخی  مطهر 
در  افزود:  به خاك سپرده شده،   عربستان 
این مورد نیز برای اینکه خانواده های این 
عزیزان بتوانند مزار بستگان خود را زیارت 
کنند، طی نامه ای به مقامات سعودی از آنان 
خواسته ایم تمهیدات لازم را برای سفر این 

افراد مهیا کنند.
های  حکومت  و  ها  دولت  گفت:  وی 
مسلمان باید توجه داشته باشند که انجام 
مناسك حج یك امر جهانی و یك فریضه الهی 
است و باید تلاش کنند تا مشکلات رفع 

شده و بهترین مراسمات انجام پذیرد.

رئیس سازمان حج و زیارت:

برای حفظ حقوق و عزت ایرانیان در حج تلاش می کنیم



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,559,000یک مثقال طلا

1,052,400یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,270,000سکه بهار آزاد ی

10,280,000سکه امامی

5,450,000نیم سکه

2,910,000ربع  سکه

1,920,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,000,000سایپا 111

SE 132 19,800,000سایپا

SE 141 19,680,000سایپا

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

کارشناسان مطرح کردند 

هماهنگی برای افزایش قیمت خودرو 
یک کارشناس از امکان تبانی خودروسازان و واردکنندگان خودرو برای افزایش قیمت 
خودرو خبر داده است. برخی دیگر از کارشناسان نیز خواستار کاهش قیمت خودروهای 

داخلی و وارداتی هستند. 
ارسال  از  ابتدا خودروسازان  نوروزی  تعطیلات  یافتن  پایان  با  ایسنا،  گزارش  به 
درخواست افزایش قیمت محصولاتشان به شورای رقابت خبر دادند. پس از آن نیز 
واردکنندگان خودرو در اظهارات مشابهی گفتند قیمت محصولاتشان را افزایش 

خواهند داد. 
اما در واکنش به کوک شدن ساز گرانی خودروهای داخلی و وارداتی، یک کارشناس 
از تبانی خودروسازان و واردکنندگان خودرو برای افزایش قیمت ها خبر داد. وی معتقد 
است واردکنندگان قیمت محصولاتشان را افزایش می دهند تا زمینه برای افزایش قیمت 

خودروهای داخلی فراهم شود. 
دیگر کارشناسان نیز تاکید می کنند که قیمت خودروهای داخلی و وارداتی نه افزایش، 

بلکه باید کاهش یابد. 
متاسفانه  می گوید:  زمینه  این  در  طباطبایی  علامه  دانشگاه  علمی  هیات  عضو 
خودروسازان و واردکنندگان خودرو برای حفظ منافعشان به طور هماهنگ تصمیماتی را 

اتخاذ می کنند و این منافع مردم است که قربانی چنین تصمیماتی می شود. 
علی خاکساری خاطرنشان می کند: موضوع افزایش قیمت خودروهای وارداتی اگرچه 
از سوی واردکنندگان این محصول مطرح شده اما یک تصمیم هماهنگ شده با 

خودروسازان داخلی به خصوص ایران خودرو و سایپا است. 
وی خاطرنشان می کند: برای توجیه افزایش قیمت خودروهای بی کیفیت داخلی 
می خواهند قیمت خودروهای وارداتی را افزایش دهند.واردکنندگان خودرو هم اکنون از 
فروش هر دستگاه خودرو بیش از صد درصد سود می کنند بنابراین دلیلی برای افزایش 

قیمت این محصولات وجود ندارد. 
در این زمینه یک کارشناس صنعت خودرو معتقد است که قیمت خودرو ها نه تنها 
افزایش بلکه باید کاهش یابد. امرالله امینی اظهار می کند: با توجه به اجرایی شدن برجام 

و لغو تحریم ها قیمت خودروهای وارداتی باید کاهش یابد. 
وی ادامه می دهد: پیش از اجرایی شدن برجام وارد کنندگان خودرو تحریم را بهانه 
افزایش قیمت قرار می دادند، حال که برجام اجرایی و تحریم ها لغو شده باید از آنها پرسید 

بهانه شما برای گرانی قیمت ها چیست. 
امینی خاطرنشان می کند: با لغو تحریم ها شرکت های وارد کننده خودرو می توانند 
محصولات شان را به طور مستقیم از خودروسازان خارجی دریافت کنند، بنابراین با حذف 

واسطه ها هزینه های آنها کاهش یافته است. 
رئیس انجمن ملی حمایت از حقوق مصرف کنندگان نیز می گوید: با توجه به اجرایی 

شدن برجام بخشی از هزینه های تولید خودرو در کشور کاهش یافته است. 
محمد جعفری خاطرنشان می کند: شورای رقابت باید با در نظر گرفتن تناسب بین 

قیمت و کیفیت خودروهای داخلی نسبت به کاهش قیمت ها اقدام کند. 
روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم

به اطلاع کلیه اشخاص حقوقی و همچنین 
اشخاص حقیقی موضوع بند )الف( و )ب( ماده 
95 قانون مالیات های مستقیم می رساند، مهلت 

ارسال الکترونیکی فهرست معاملات فصل 
  ww.TAX.gov.ir زمستان 94 از طریق سامانه
و یا به صورت لوح فشرده )CD( حداکثر تا پایان 

فروردین ماه سال جاری می باشد.

قابل توجه 
مودیان محترم  مالیاتی:

 با مصوبه اخیر مجلس در بودجه امسال، بالاخره طلسم 
افزایش وام ازدواج شکست و سقف این تسهیلات از سه 
میلیون چند سال گذشته به ۱0 میلیون تومان رسید. این 
در حالی است که بانک مرکزی با وجود تامین مالی برای 
وام های محتلف از جمله خودرو بارها در مقابل درخواست 
برای افزایش سقف وام ازدواج اعلام کرده بود که با توجه 
به کاهش منابع قرض الحسنه در بانکها برنامه ای برای این 

تغییر ندارد. 
به گزارش ایسنا، سقف وام ازدواج از حدود سال ۱388 
تاکنون تغییری نکرده بود و سقف این تسهیلات در دورانی 
که تورم بین ۱0 تا 45 درصد متغیر بوده و قدرت خرید 
مردم با توجه به شرایط اقتصادی کشور به طور قابل ملاحظه 
ای افت کرده بود در همان حد سه میلیون تومان باقی ماند. 
این در حالی است که پیش از آن سقف وام از حدود یک و 

بعد ها به دو میلیون تومان رسیده بود. 
در عین حال با وجود تقاضای بالا و طویل شدن صف 
این  پرداخت  حتی  ای  دوره  برای  ازدواج،  وام  دریافت 
تسهیلات قفل و بانکها با اعلام نبود منابع قرض الحسنه به 
عنوان منبع پرداخت تسهیلات ازدواج از اعطای آن سرباز 
زدند. در این شرایط نه تنها دیگر بحث افزایش وام سه 
میلیون تومانی هر یک از زوجین مطرح نبود بلکه همان 

سقف نیز قابلیت پرداخت را از دست داد. 
به هر حال در ابتدای سال ۱393 با توجه به تاکید برای از 

سر گیری پرداخت وام ازدواج، بعد از حواشی بسیار در رابطه 
با تامین منابع که حتی بحث برداشت 500 میلیون دلاری 
از منابع صندوق توسعه ملی برای این موضوع نیز مطرح و 
در نهایت رد شد، با هماهنگی وزارت اقتصاد و بانک مرکزی 
قرار شد تا بانکها بخشی از منابع خود را برای پرداخت این 
تسهیلات اختصاص داده و منابع قرض الحسنه نیز با اولویت 

وام ازدواج پرداخت شد. 
گرچه از شروع مجدد اعطای وام ازدواج در بانکها صف 
های دریافت کوتاه به تقاضای بخش عمده ای از زوجین 
پاسخ داده شد، با وجود اصراری که در این سالها از سوی 
متقاضیان، نمایندگان و مسئولان از شبکه بانکی برای 
افزایش سقف وام سه میلیون تومانی -که به ندرت با شرایط 
خاص تا سقف پنج میلیون تومان نیز پرداخت می شود- 
بانک مرکزی پاسخ مثبتی در این رابطه نداشته و همواره 
اعلام کرد که منابع قرض الحسنه بانکها به اندازه ای نیست 
که توان افزایش سقف وام وجود داشته باشد. این در حالی 
است که حتی موضوع اختصاص خط اعتباری از سوی بانک 
مرکزی برای بالا بردن میزان این منابع نیز مطرح شده بود. 
اما در شرایطی بانک مرکزی چندی پیش اعلام کرد که 
به زودی تمامی بانکها به سامانه ازدواج ملحق شده و ملزم 
به پرداخت منابع قرض الحسنه با اولویت وام ازدواج هستند 
و البته برنامه ای برای افزایش سقف وام نداشت که جربان 
بررسی لایجه بودجه ۱395 در مجلس، حاوی اتفاق ویژه 

ای برای زوجین بود و نمایندگان طی مصوبه ای مقرر کردند 
که تسهیلات قرض الحسنه ازدواج برای هر یک از زوجین از 
سه به ۱0 میلیون تومان و از دوره بازپرداخت سه به چهار 

سال افزایش یابد. 
بر اساس این مصوبه بانک مرکزی موظف شد اعطای 
تسهیلات قرض الحسنه ازدواج را به نحوی مدیریت کند که 
تعداد جوانان در صف وام ازدواج در پایان هر ماه کمتر از 50 
هزار نفر باشد. این بانک وظیفه ی نظارت بر اجرای این قانون 
و جریمه بانک های متخلف در این زمینه را نیز بر عهده دارد. 
رشد هفت میلیون تومانی میزان وام ازدواج در حالی رخ 
داده و در صورت اجرایی شدن مجموع دریافتی زوجین 
از شش به 20 میلیون تومان افزایش می یابد که با توجه 
به اعلام افول منابع قرض الحسنه بانکها و استقبال ناچیز 
مردم از ابن نوع حساب بانکی باید منتظر اقدام بانک مرکزی 
برای مدیریت این مصوبه و تعیین سازوکار تامین منابع 
آن بود. اینکه راهکاری برای افزایش منابع قرض الحسنه 
اندیشیده خواهد شد و یا خط اعتباری ویژه ای از سوی 
بانک مرکزی برای تامین منابع وام ۱0 میلیون تومانی ازدواج 
در اختیار بانکها قرار خواهد گرفت؟ تصمیمی که چندان 
هم سخت به نظر نمی رسد و تایید آن نیز می تواند اعطای 
خطهای اعتباری چند هزار میلیاردی در سال گذشته برای 
تامین مالی وام 25 میلیونی خودرو به منظور تخلیه انبار 

خودروسازان و منابع کارتهای اعتباری خرید کالا باشد. 

در حالی در روز جاری تولیدکنندگان بزرگ نفت برای مذاکره درباره طرح فریز نفتی در 
دوحه دیدار می کنند که رئیس کل بانک مرکزی در اظهاراتی در واشنگتن درخواست ها از 

ایران برای کاهش تولید را غیرمنصفانه خواند. 
به گزارش ایسنا، در آستانه نشست حیاتی دوحه که دورنمای کوتاه مدت قیمتهای نفت 
را مشخص می کند، ایران روز شنبه اعلام کرد که در این کنفرانس شرکت نخواهد کرد. 
ایران پس از برداشته شدن تحریمهای بین المللی در ماه ژانویه، تلاش دارد تولیدش را به 

سطح پیش از دوران تحریمها بازگرداند و سهم بازارش را پس بگیرد به همین دلیل در برابر 
درخواستها برای فریز یا محدود کردن تولیدش مقاومت کرده است. ولی الله سیف، رئیس 
کل بانک مرکزی ایران که برای شرکت در نشست بهاره صندوق بین المللی پول و بانک 
جهانی به واشنگتن سفر کرده است در پاسخ به شبکه "سی ان بی سی" گفت: فریز تولید 
در حال حاضر غیرمنصفانه است. وی با بیان اینکه ایران در حال حاضر تلاش می کند به 
بازار بازگشته و سهمش را پس بگیرد، اظهار کرد: آنچه عربستان سعودی در این باره از ایران 
می خواهد درخواست منطقی یا منصفانه ای نیست. بر اساس این گزارش، مقامات عربستان 
مکررا اعلام کرده اند که تنها در صورتی با فریز تولید موافقت خواهند کرد که ایران هم اقدام 
مشابه را انجام دهد. در حال حاضر تحلیلگران بر این باورند که بعید است این دو رقیب به یک 
توافق کوتاه مدت دست پیدا کنند. سیف به شبکه "سی ان بی سی" گفت: ایران به عنوان 
عضو اوپک سهمیه تولید 2.4 میلیون بشکه در روز دارد، اما در زمان تحریمها این سهمیه 
را پر نکرد و سایر اعضای اوپک با افزایش تولید، شکاف به وجود آمده در عرضه را پر کردند. 
وی در ادامه افزود: اکنون که ایران تلاش می کند سهمیه اش را پس بگیرد این کار را 
انجام می دهد و این مسیر اصلی اقتصاد ما است. رئیس کل بانک مرکزی در بخش دیگری 
از اظهاراتش سایر اعضای اوپک را مقصر کاهش شدید قیمتهای نفت  که بیش از 37 درصد 
در یک سال گذشته ریزش کرده است خواند. وی گفت: درخواست برای فریز تولید از سوی 
کشورهایی مطرح می شود که مسئول مازاد عرضه کنونی در بازار هستند زیرا از سهمیه 
تولیدشان فراتر رفتند و به نظرم این منصفانه نیست. با اینهمه وی خاطرنشان کرد که این 

اظهارات نظر شخصی وی است و تصمیم نهایی با بیژن زنگنه، وزیر نفت ایران است. 

بودجه به داد زوجین رسید 

اظهارنظر سیف درباره طرح فریز نفتی! 

وزیر ارتباطات:

امسال پهنای باند اینترنت ایران 
 افزایش می یابد

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: پهنای باند اینترنت ایران تا پایان امسال به ۱2 
هزار گیگابیت برثانیه افزایش خواهد یافت. 

محمود واعظی در گفت و گوبا ایرنا افزود: افزایش پهنای باند اینترنت یکی از مطالبات 
رئیس جمهوری هنگام دیدار ابتدای امسال از وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات بود که 

تاکید کرد اقدام ها برای افزایش سرعت انجام شود.
وی به تدوین برنامه های لازم برای تحقق این خواسته رئیس جمهوری اشاره کرد و 
گفت: برنامه ها در جلسه شورای معاونان به رئیس جمهوری گزارش شد و بر اساس آنها 
مقرر است پهنای باند ینترنت به ۱0 تا ۱2 هزار گیگابیت برثانیه تا پایان امسال برسد.

واعظی میزان پهنای باند اینترنت در ابتدای کار دولت یازدهم را ۶24 گیگابیت برثانیه 
عنوان کرد و یادآورشد: اقدام های انجام شده از آن زمان تاکنون، سرعت اینترنت را به 
چهار هزار گیگابیت برثانیه تا پایان اسفندماه سال گذشته ارتقا داده است.وزیر ارتباطات به 
برنامه طراحی شده برای رونمایی از شبکه ملی اطلاعات در آینده نزدیك اشاره کرد و افزود: 
رونمایی از این شبکه و افزایش سرعت اینترنت به کاربران اجازه می دهد در کوتاهترین 
زمان به اطلاعات دسترسی داشته باشند. وی در ادامه به تدوین بودجه مورد نیاز برای 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات برای امسال اشاره کرد و گفت: بودجه ای که برای بخش 
ارتباطات و فناوری اطلاعات ارائه شده براساس توان دولت است و نمی توان بیش از آنچه 
درآمد هست بودجه نویسی کرد.واعظی یادآورشد: گرچه بودجه نویسی انجام شده اما برنامه 
های وزارت ارتباطات بسیار گسترده تر و فراتر از میزان بودجه در نظر گرفته شده است و 

این امر سبب بروز کمبودهایی برای رسیدن به اهداف تدوین شده خواهد بود.
وزیر ارتباطات افزود: براساس برنامه های تدوین شده، قرار است کمبود بودجه با کمك 
گرفتن از بخش خصوصی، بانك ها و هلدینگ های سرمایه گذار تامین شود تا در رسیدن 
به اهداف، خللی ایجاد نشود. وی به اجرا شدن برجام و رفع تحریم ها از کشور اشاره کرد و 
گفت: امکان سرمایه گذاری خارجی بعد از اجرای برجام در کشور افزایش یافته که این نیز 

فرصتی برای جبران کمبودهاست.

معاون وزیر تعاون :

 400 هزار كارا كارت ویژه بازنشستگان
 توزیع شد 

معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: تاکنون 400هزار کارا کارت توزیع شده 
و این وزارتخانه با ارسال پیامك از متقاضیان درخواست کرده که نسبت به دریافت کارت 

اقدام کنند. 
احمد میدری روز یکشنبه در گفت و گو با ایرنا، افزود: متقاضیان می توانند کالاهای خود 
را از تعاونی های سراسر کشور، فروشگاه های زنجیره ای رفاه، اتکا، شهروند، سپه، اسکان، 
اسکات و فرهنگیان خریداری کنند . وی اظهار داشت :بزودی به منظور سهولت خرید 
کالا توسط بازنشستگان، شمار فروشگاه های پذیرشگر کارا کارت افزایش خواهد یافت.

میدری افزود: طرح کارا کارت اکنون در دو استان کشور )تهران و البرز( به شکل نمونه 
انجام می شود و بزودی در سراسر کشور شکل اجرایی به خود خواهد گرفت.وی گفت: 
میزان اعتبار کارا کارت چهار برابر حقوق بازنشسته و اقساط آن ۱2ماهه و بهره تسهیلات 
۱2درصد پیش بینی شده است.به گفته معاون وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی، کارت خرید 
اعتباری به عنوان یك وام کوچك محسوب می شود که دارنده آن می تواند نوسان خرید 
خود را کاهش دهد و بدون مراجعه به بانك یا افراد حقیقی نظیر دوستان و اقوام، نیاز کوتاه 
www.samanehrefah. مدت خود را تامین کند. متقاضیان می توانند با مراجعه به سامانه

ir ثبت نام کنند. 
 بازنشستگان کشوری

میدری درباره بازنشستگان کشوری گفت: توزیع کارت برای بازنشستگان کشوری پس 
از ایام تعطیلات نوروز 95 شروع شده است و بازنشستگانی که کمتر از ۱5میلیون ریال 
)۱.5میلیون تومان( دریافتی دارند، می توانند کارت خرید کالای ساخت داخل را دریافت 
کنند.وی اظهار داشت: بازنشستگان کشوری می توانند در هر فروشگاه و یا نمایندگی 
کالای ساخت داخل نسبت به خرید کالا اقدام کنند.میدری پیرامون نحوه دریافت کارت 
خرید برای بازنشستگان کشوری گفت : بازنشستگان کشوری می توانند ابتدا به سامانه 
بانك صادرات مراجعه کنند و سامانه شعبه ای که فرد باید به آن مراجعه کند، مشخص 
خواهد کرد. به گفته وی، بازنشستگان کشوری نظیر بازنشستگان و مستمری بگیران تامین 
اجتماعی، چهار برابر حقوق دریافتی با کارمزد ۱2درصد، می توانند تسهیلات خرید کالا را 

دریافت کنند، مدت بازپرداخت اقساط نیز 24 ماهه در نظر گرفته شده است. 
طرح کارا کارت و همچنین کارت خرید کالای ساخت داخل یکی از برنامه های دولت 
یازدهم به منظور حمایت از اقشار حقوق بگیر و همچنین حمایت از تولید کالای ساخت 
داخل در حال انجام است. به گزارش ایرنا، بازنشستگان می توانند با ارسال کد ملی خود به 
سامانه پیام کوتاه ۱000۱422یا مراجعه به سایت www. samanehrefah. ir تمایل خود 
را برای دریافت کارت اعتباری خرید کالا با نام کارا کارت اعلام کنند. تمامی دو میلیون 
و 700 هزار نفر بازنشسته سازمان تأمین اجتماعی می توانند بدون ضامن و محدودیت 
سنی از دو طریق برای دریافت کاراکارت ثبت نام کنند، هزینه صدور کارت 20 هزار ریال 
)2000 تومان( است که در بانك از افراد درخواست کننده اخذ خواهد شد و پس از تأیید 
نهایی، متقاضی به بانك مراجعه و با ارائه کارت ملی و تکمیل فرم رضایتنامه کسر از حقوق، 
کارت خرید اعتباری خود را دریافت می کنند.میزان اعتبار کارت یا میزان تخصیص وام 
معادل چهار برابر حقوق ماهیانه فرد است. چنانچه فردی حقوق دریافتی ماهانه او ۱0 
میلیون ریال ) یك میلیون تومان (باشد، میزان وام اعتباری خرید کالای وی 40 میلیون 
ریال ) چهار میلیون تومان( است و اقساط وام هنگام واریز حقوق فرد بازنشسته از حساب 

وی کسر خواهد شد.

مدیر عامل بانک مسکن  در نشست خبری دیروز 
خود حاوی اخبار مهم و تازه ای در حوزه تسهیلات دهی 
سال ۱395 بود. افزایش وام ساخت مسکن، فروش 
اقساطی و همچنین افتتاح حساب امانی نزد این بانک 

از اهم این اخبار است. 
به گزارش ایسنا، محمد هاشم بت شکن با تشریح 
جزییات برنامه های بانک مسکن در سال جاری با اشاره 
سه اقدام مهم اجرایی در حوزه سیاست های اعتباری 
این بانک به افزایش سقف تسهیلات مشارکت مدنی 

ساخت اشاره کرد. 
وی از دریافت مجوز از بانک مرکزی و تایید شورای 
مشارکت  فردی  سقف  بالابردن  برای  اعتبار  و  پول 
ساخت که تا 80 درصد کل سرمایه گذاری در این 
بخش بدون احتساب قیمت زمین را در بر گرفته و به 

ازای آن تسهیلات پرداخت می کند سخن گفت. 
به گفته مدیر عامل بانک مسکن شرکت های انبوه ساز 
می توانند به یک شرط تا حد ۱50 میلیون تومان به 

ازای هر واحد مسکونی تسهیلات دریافت کند. 
است شرکت های  کرده  اعلام  بت شکن  که  آنطور 
انبوه سازی که بتواند تکنولوژی جدید وارد کشور کرده و 
به ازای آن موجب صرفه جویی و بهره وری انرژی شوند 
از این مزیت برخوردارند که به ازای هر واحد مسکونی 
بتوانند ۱50 میلیون تومان تسهیلات دریافت کنند این 
رقم در شهرهای تهران، تبریز، کرج، مشهد، اهواز، شیراز 

و اصفهان قابل اجراست. 
وی در توضیحات بیشتر گفت: انبوه سازانی در مراکز 
استان ها و شهرهای با جمعیت بالای 200 هزار نفر تا 
۱30 میلیون تومان و در سایر شهرها تا ۱00 میلیون 
تومان می توانند از تسهیلات ساخت بهره مند شوند این 
در حالی است که اگر انبوه سازی بخواهد تسهیلات 
دریافت کرده، اما ساخت وساز وی با تکنولوژی جدید 
و صرفه جویی و بهره وری همراه نبوده و به عبارتی 
یک ساخت وساز معمولی داشته باشد در شهرهای نام 

برده شده تا ۱30 میلیون تومان، در مراکز استان ها و 
شهرهای بالای 200 هزار نفر 90 میلیون تومان و در 
سایر شهرها نیز تا 70 میلیون تومان به ازای هر واحد 
مسکونی تسهیلات مشارکت مدنی ساخت دریافت 

می کنند. 
مدیر عامل بانک مسکن در ادامه به سیاست های در 
نظر گرفته شده برای شرکت های کوچک و متوسط 

و بزرگ فعال در تولید مصالح ساختمانی اشاره کرد. 
وی گفت: در رابطه با شرکت های کوچک و متوسطی 

که در بخش مسکن و ساختمان کار می کنند، قرار 
است تا 80 درصد پیش فاکتور خرید ماشین آلات 
تسهیلات مشارکت مدنی با نرخ مصوب شورای پول 
و اعتبار پرداخت کنیم تا بتوانند نیاز تامین سرمایه در 

گردش آنها را تا حدی برطرف کنند. 
بت شکن در رابطه با شرکت های بزرگ تولید مصالح 
ساختمانی نیز اعلام کرد که برای آنها حد اعتباری 
شامل ترکیبی از سیاست های اعتباری در نظر گرفته 

شده که می تواند به آنها کمک قابل توجهی کند. 

طرح تضمین معاملات فروش اقساطی اجرا می شود
خبر دیگری که مدیر عامل بانک مسکن به آن اشاره 
داشت بحث فروش اقساطی بود که مدت ها مطرح و 
این بانک با انبوه سازان در رابطه با آن مذاکرات بسیاری 

داشته است. 
انبوه سازان  کلیه  داد،  توضیح  آنچه بت شکن  بنابر 
عضو انجمن صنفی می توانند با مراجعه به شعب اصلی 
و مرکزی بانک مسکن در استان ها و همچنین شش 
شعبه اصلی این بانک در تهران از این طرح استفاده 

کنند. 
بر این اساس انبوه سازان می توانند تا 50 درصد قرار داد 
که سقف بدهی تضمینی بیش از ۱50 میلیون تومان 
نباشد و همچنین اقساط ماهیانه به بیش از سه میلیون 
تومان نرسد از این طرح استفاده کنند در عین حال 
که باید پلاک واحد مسکونی دارای پروانه معتبر بوده و 

بیش از ۱0 سال از آن نگذشته باشد. 
گفته  بر  بنا  که  اجرا می شود  در حالی  این طرح 
مدیرعامل بانک مسکن با توجه به این که انبوه سازان 
می خواهند واحدهای مسکونی خود را بدون دریافت 
تسهیلات و با توافق بین خود و خریدار به فروش رسانده 
اما از عدم پرداخت اقساط همواره نگران هستند با ورود 
به بانک مسکن و تضمین معاملات فروش اجرایی 
می شود در این حالت اگر قسطی با تاخیر پرداخت شود، 
این بانک مسکن خواهد بود که نسبت به واریز آن اقدام 
خواهد کرد. از دیگر شرایط مربوط به دوره اقساط و 50 
ماهه بودن آن است. در طرح تضمین معاملات فروش 
اقساطی نرخ کارمزد موثری که بانک مسکن دریافت 

می کند حداکثر 2.3 درصد است. 
حساب های امانی فعال می شود

فعال سازی حساب های امانی دیگر موضوع مطرح 
شده در نشست خبری امروز بت شکن بود. 

آنطور که مدیر عامل بانک مسکن در رابطه با این 
طرح توضیح داد پیش فروشنده باید یک حساب کوتاه 
مدت نزد بانک مسکن باز کند در این حالت خریدار 
مبلغ پیش فروش را به این حساب واریز و بانک مسکن 
نیز با نظر مهندسین ناظر و طبق پیشرفت فیزیکی 
کار مطابق با قرار داد بین طرفین مبلغ پیش فروش را 
به حساب پیش فروشنده واریز می کند. وی در رابطه 
با کارمزد بانک مسکن در مورد حساب های امانی نیز 
گفت که برای هر قرار داد مبلغ ثابت ۱00 هزار تومان و 
در مجموع نیم درصد کل ارزش قرار داد دریافت خواهد 

شد. 

مدیرعامل بانک مسکن اعلام کرد 

وام ساخت 150 میلیون تومان شد 
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آیت الله العظمی حسین نوری همدانی :
 پرداخت وام قرض الحسنه بدون سود و کارمزد توسط موسسه کوثر

 خدمت بسیار بزرگی است
آیت الله العظمی حسین نوری همدانی  در دیدار مدیر عامل، معاونین و مدیران موسسه اعتباری 
کوثر با اشاره به اینکه اسلام برای نیت و قصد انسان، از طرفی ثواب و فضیلت و از طرفی هم گناه و 
معصیت در نظر گرفته است، فرمودند: کسانی که قصد خوب دارند، همان قصد آنها عبادتی دارای ثواب 
و فضیلت است. کسانی که راضی باشند که یک ظلمی در شرق و یا غرب عالم روی دهد، ولو خود آن 

ها کنار باشند، در آن شریک هستند.
 این مرجع عالیقدر با اشاره به اینکه در جنبه مثبت اگر که نیت انسان خدمت و احسان باشد، خداوند 
متعال به او ثواب می دهد، تاکید کردند: کار مهم شما متصدیان مؤسسه مهم کوثر این است که در 
هر عرصه ای با نیت خوب خود اثر گذار هستید، اقدام می کنید و یا مؤثر هستید به ویژه در  موضوع 
قرض ها. ما در روایت از امام صادق )ع( داریم که ثواب صدقه یک به ده است ولی ثواب قرض یک 

به هجده است.
وی  با اشاره به اینکه حضرت علی )ع( سه کلمه در آداب معاشرت فرموده اند، بیان نمود:  اول این 
بود که شما به هر کسی احسان کنید، او نسبت به شما تواضع نشان میدهد. چون احسان خیلی مهم 
است. سعی کنید همیشه دست شما بالا باشد و به اشخاص کمک کنید. شکی نیست که آن ها در 

برابر شما تواضع خواهند داشت. این اثر احسان است.
آیت الله العظمی نوری همدانی افزود: دوم این که شما از هر کسی مستغنی باشید، مثل او هستید. 
احتیاج انسان را اسیر میکند. ولی احسان برای دیگران انجام دهید. خدمت کنیدو سوم که مهم است 
بدانید به هر کسی محتاج باشید، در دست او اسیر خواهید بود. تاکید بر اجرایی کردن اقتصاد مقاومتی 
به دلیل این است که ما محتاج دیگرا نباشیم. چرا که در برابر نیازهای ما آن ها شرط و شروطی 

می گذارند که باعث ذلت ما می شود.
تحقق اقتصاد مقاومتی اقتضای شعار »هیهات منا الذله«

وی تصریح کرد: این جا است که »هیهات منا الذله« اقتضا می کند ما همیشه از اقتصاد، از فرهنگ 
و از سیاست در سطحی باشیم که محتاج به دیگران نباشیم. مستغنی باشیم. عزت و عظمت خود را 

حفظ کنیم و به این دلیل کار شما کار بسیار مهمی است.
این مرجع تقلید با اشاره به اینکه پرداخت وام قرض الحسنه بدون کارمزد توسط موسسه کوثر 
خدمت بسیار بزرگی است، بیان کرد: شما باید به ما کمک کنید که ان شاءالله ما بتوانیم به عنوان نهی 

از منکر، بانک های بدون ربا در مملکت داشته باشیم که از هیچ جهت ربا نباشد.
آیت الله العظمی نوری همدانی تاکید کردند: پول های موسسات و بانک ها باید در راه پیشرفت 
اقتصادی و اعتلای فرهنگ اسلامی به کار گرفته شود چرا که ما در یک نظامی ولایی و اسلامی در حال 

زندگی هستیم و باید هر نحو به اجتماع و به این نظام خدمت کنیم.

آیت الله العظمی علوی گرگانی: 
پرداخت  وام قرض الحسنه و عدم دریافت کارمزد 

افتخار بزرگی برای موسسه کوثر است
آیت الله العظمی سید محمد علی علوی گرگانی نیز در دیدار مدیر عامل، معاونین و مدیران موسسه 
اعتباری کوثر  در  سخنانی با اشاره به اینکه خداوند در سوره مبارکه مریم می فرماید، » کسانی که 
ایمان آوردند و عمل صالح انجام دادند خداوند رحمان محبت آنان را در دل ها می افکند« فرمودند: 
خدا راستگو ترین است و نیازی به دروغ ندارد و غنی مطلق است خداوند وعده داده است افرادی 
که دارای دو بال باشند می توانند پرواز کنند. این دو بال چیست؟ ایمان به خدا و انجام عمل صالح؛ 

اینجاست که با این اوصاف خدا محبت او را در دل مردم قرار می دهد.
این مرجع عالیقدر افزود: ما انتظار داریم که موسسه کوثر اینچنین باشد و با کارهای خیر و حرکات 
مثبت محبت خودشان را در دل مردم قرار دهند. و هر کجا اسم موسسه کوثر می آید بگویند کوثر 
واقعا خیر کثیر دارد. چون این موسسه هیچ گونه در آمد غیر مشروع ندارد و کارمزد نمی گیرد و اگر 
چنین عمل شده باشد افتخار بزرگی است که وام بدهید و چیزی اضافه بر آن نگیرید. اگر دیرکرد هم 

از دستگاه شما حذف شده باشد نور علی نور است.
وی با تاکید بر اینکه با حذف دیرکرد از عذاب بزرگی رها شدید، بیان کرد: از خدا می خواهیم بقیه 
عزیزانی هم  که در این عرصه فعالیت می کنند بتوانند بهتر به مردم خدمت کنند چون واقعیت این 

است که  افراد شایسته و وارسته و مومن در موسسه کوثر انتخاب شده اند.
آیت الله العظمی علوی گرگانی ضمن تقدیر از خدمات سرپرست شعب استان قم تصریح کردند: 
امیدواریم همین طور که تا به حال همه را راضی نگه داشته اید از این به بعد هم همه را راضی نگه 
دارید و زیر سایه حضرت فاطمه زهرا)س( که لقب کوثر به شما داده است بتوانید خدمت کنید. من 

اعتقاد دارم که خداوند رضای خودش را در رضایت مردم قرار داده است.

آیت الله  العظمی هاشمی شاهرودی: 
همه جا مدح و ذکر فعالیت های خوب و مثبت موسسه کوثر را می شنویم

آیت الله العظمی سید محمود هاشمی شاهرودی در دیدار مدیر عامل، معاونین و مدیران موسسه 
اعتباری کوثر  گفت : خدا را شکر که توفیقات در تمامی زمینه ها چه از نظر اقتصادی و چه از نظر 

معنوی در شما جمع شده است.
وی ادامه  افزود: شما با نیت خوب خود به حرکت در این مسیر ادامه دهید و خداوند ابواب را برای 

شما باز می نماید و ما هم در این زمینه برای شما دعا خواهیم کرد.
به گزارش روابط عمومی سرپرستی موسسه اعتباری کوثر استان قم ،این مرجع عالیقدر خاطرنشان 
کرد : الحمدالله ما همه جا مدح و ذکر فعالیت های خوب و مثبت موسسه کوثر را می شنویم و 
امیدواریم با همت والایی که دارید انشااله پیشرفت هر چه بیشتر وضع اقتصادی کشور تاثیر گذار 

باشید.
آیت الله العظمی هاشمی شاهرودی با اشاره به آزادی زندانیان در آستانه نوروز توسط موسسه کوثر 
تصریح کرد: این کارها برای شما در آن دنیا باقی خواهد ماند و این خدمات بسیار خوب است و مسما 

از برکات توسل به حضرت زهرا )س( می باشد.
در پایان نیز آیت الله العظمی هاشمی شاهرودی با دعای خیر خود برای مجموعه کوثر، مدیران و 

تمامی کارکنان آن، آرزوی موفقیت و پیشرفت هر چه بیشتر را برای موسسه کوثر کرد.

آیت الله سعیدی امام جمعه قم:
 صرف بودجه در راه ترویج و تقویت دین مبین اسلام

 توسط موسسه کوثر کار ارزشمندی است
 آیت الله سید محمد سعیدی امام جمعه قم و تولیت حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( نیز 
در دیدار مدیر عامل، معاونین و مدیران موسسه اعتباری کوثر  با اشاره به اینکه طبع دنیا و حضور در 
دنیا، الزاماتی دارد که با آن الزامات انسان خدا را عبادت می کند و برای قیامت خود توشه ای بر میدارد،  
گفت: یکی از مهمترین الزامات این است که ما در دنیا با اقتضائات دنیایی به تکلیف عمل میکنیم و 

یکی از مهمترین آن ها بحث معشیت است.
تولیت حرم مطهر حضرت معصومه )س(  افزود: وقتی خدا ما را در این غالب و این جسم قرار داد، 
این جسم نیاز دارد و در واقع این جسم را خدا مرکبی برای روح قرار داد تا روح بوسیله این مرکب به 
آن هدف »وَمَا خَلَقْتُ الْجِنَّ وَالْنِْسَ إلاَّ لیِعْبُدُونِ« برسد. پس نیازمند به نان، آب، شغل و همین طور 

شئونی دیگر که وجود دارد، شد.
تاکید پیامبران الهی بر موضوع توجه به معیشت دنیایی

امام جمعه قم با اشاره به اینکه خدای متعال و انبیای الهی به مردم می گفتند که به دنیای خود هم 
توجه داشته باشید، بیان داشت:  بنابراین توجه به دنیا با این نگاه یک امر بسیار مقدسی است و اینکه 
حضرت صدیقه )س( که مؤسسه شما مزین به نام آن بی بی است، در قسمتی از آن خطبه معروف که 
از خداشناسی تا اخلاق و امور دنیایی را در خود دارد اصرار برای احیای حق دنیوی خود و استنقاض 

این حق ربوده شده داشتند.
اقتصاد پشتوانه ولایت و امامت

آیت الله سعیدی با تاکید بر اینکه ولایت، نبوت، توحید و عبادت بی اقتصاد نمی شود، گفتند: بنابراین 
امامت و ولایت باید از نظر اقتصادی پشتوانه داشته باشد و امامان ما نیز این تلاش را کردند ولی به 
نتیجه نرسید. تلاش ما نیز باید این باشد که به آبادی دنیا با این نگاه که مرکبی است برای روح ما برای 

رسیدن به آخرت و محل عبور و انجام وظیفه توجه داشته باشیم.
وی با اشاره به اینکه در میان انبیاء هم بعضی از آنان نمونه این دنیاگرایی برای رسیدن به قیامت و 
آخرت بودند، به تشریح داستان زندگی حضرت یوسف و ورود او به دربار کفر پرداختند و گفتند: آن 

در دیدار با مدیرعامل موسسه اعتباری کوثر عنوان شد؛

تقدیر مراجع تقلیدوعلما از فعالیت های فرهنـگی و اعطای وام قرض الحسنه بدون کارمزد

دکتر عیسی رضایی  مدیرعامل موسسه اعتباری کوثر به همراه جمعی از معاونان و هیئت مرکزی این موسسه در سفر یک روزه به شهر مقدس قم، ضمن زیارت حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( با چند تن از مراجع عظام 
تقلید ، تولیت حرم مطهر حضرت معصومه )س( ، امام جمعه و مدیر حوزه های علمیه و استاندار قم دیدار و گفتگو کردند.
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در دیدار با مدیرعامل موسسه اعتباری کوثر عنوان شد؛

تقدیر مراجع تقلیدوعلما از فعالیت های فرهنـگی و اعطای وام قرض الحسنه بدون کارمزد

بزرگوار بعد از آن همه نابسامانی ها و گرفتاری ها، یک طرح اقتصادی برای برون رفت مصر از بحران 
ارائه کرد و سپس متصدی یک امر مهم در آن نظام شد و یک رونق اقتصادی در آنجا ایجاد کردند 
که حتی کنعان خود حضرت یوسف محتاج به آن مسائل اقتصادی و پیشرفت اقتصادی در مصر شد.

امام جمعه قم با اشاره به اینکه حضرت یوسف علیرغم فشارها و تهدیداتی که برای او ایجاد شده بود، 
با دولت، با مسئولین نظام آن زمان همکاری کرد. و توانست در نهایت حکومتی الهی را در آن سرزمین 
برپا کند، ابراز کرد :  سبک دین و سبک نظام توحیدی و ولایی این است که در یک کشوری مثل 
جمهوری اسلامی ایران وقتی دولتی شکل می گیرد، این دولت باید در کنار نقد سازنده، تأیید و تقویت 

شود و موسسه کوثر در این راستا گام برداشته است.
موسسه کوثر دست بازی در جهت خدمت و گره گشایی از مردم دارد

آیت الله سعیدی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اینکه طبق گزارشات واصله، موسسه 
کوثر کارهای خیری انجام می دهد و دست بازی در جهت خدمت و گره گشایی از مردم دارد، افزود: به 
خصوص اینکه این موسسه بعضی از بودجه های فرهنگی خود را در یک راه هایی واقعاً خدا پسندانه 
و در راه ترویج و تقویت دین مبین اسلام هزینه می کند. باز هم از این کار های خیر انجام دهید. این 

ها ارزش دارند.
وی با بیان اینکه در زمینه های تبلیغی و دفاع از ولایت هم وارد شوید و از طلاب مبلغ و فعالیت 
های آنان حمایت کنید، گفت: آن کوثری که نام مقدس زهرا )س( بر روی تشکیلات شما گذاشته 
شد، مطمئناً آن خیر کثیر، نتیجه خود را خواهد داد و ثابت شده است که هر کس که برای بی بی 
)سلام الله علیها( و برای امام زمان )عج( کار کند، خداوند در دنیا اجر و پاداش فراوان به او خواهد داد 

و نام او را زنده خواهد کرد.
امام جمعه قم تاکید کرد: ما هم دعا می کنیم که ان شاءالله خداوند به شما خیر و برکت دهد و این 

مؤسسه و سازمان عزیزی که با نام حضرت زهرا )س( مزین است، هیچ وقت آسیب نبیند.

آیت الله حسینی بوشهری :
موسسه کوثر در بازاری سرشار از سود معنوی  فعالیت می کند

مدیر حوزه های علمیه  کشورنیز در دیدار مدیر عامل، معاونین و مدیران موسسه اعتباری کوثر  ضمن 
نْیا سُوقٌ  تقدیر از خدمات موسسه کوثر در زمینه های مختلف  گفت: امام هادی )ع( می فرمایند »الدُّ
رَبحَ فیها قَوْمٌ وَ خَسِرَ آخَرُونَ« ; دنیا به منزله یک بازار می ماند، آدم هایی که صبح وارد این بازار یعنی 
دنیا می شوند، دو دسته هستند. یک دسته، از کسب و کار و تجارت سود می برند و پایان روز و یا پایان 
نصف روز که برمی گردند، با دست پر بر می گردند و عده ای هم به هر دلیل نتوانستند کسب و کار 

موفقی داشته باشند، هم سرمایه را از دست دادند و هم سودی به دست نیاوردند.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری اظهارداشت: به ما در این بازار بزرگ دنیا، یک سری قواعد و 
ضوابطی دادند که اگر چارچوب این قواعد و ضوابط را در کار هایی که به ما وا گذار شده است درست 
رعایت کنیم موفق خواهیم شد. اگر هدف از کار خدایی باشد، بلند آوازه می شود. خدای متعال به 
پیغمبر خود می فرماید: » وَرَفَعْنَا لَكَ ذِکْرَكَ«؛ ما نام تو را بلند آوازه کردیم و به خصوص که مجموعه 

شما مزین به عنوان کوثر است.
مدیر حوزه های علمیه  کشوربا اشاره به اینکه پس از پیروزی انقلاب اسلامی اقدامات خوبی برای 
اصلاح سیستم بانکی کشور صورت گرفته است، گفت : بزرگوارانی قدم گذاشتند که چهره  بانک را از 

آن چهره گذشته منزه و پاک کنند ولی باز ما نگرانی مراجع و بزرگان را می بینیم.
آیت الله حسینی بوشهری با تاکید بر اینکه مؤسسه کوثر یک مؤسسه ویژه است، تصریح کرد:چون 
هم نام صدیقه طاهره است، لذا در این کوثر شما خیلی عزت است و ان شاءالله همان طوری که شما 
تا الآن مراقبت کردید، مراقبت می کنید که این عزت بماند و زمانی که انسان مؤسسه  و مرکزی را 
متبرک به نام اهل بیت)ع( می کند، الزاماتی به دنبال دارد که تبعاً اسامی عادی و معمولی آن الزامات 

را برای انسان ندارد.
وی افزود: خوشبختانه با توجه به آن چه که من از مجموعه شما شنیدم، شما در بازاری ورود پیدا 
کردید که تمام آن سود است و آن هم سود معنوی است. خود این گره گشایی در شرایطی که رهبر 
عزیز ما بحث اقتصاد مقاومتی را مطرح می کنند، بسیار مهم است. این که شما کارخانه ای که دچار 
مشکل شده و یا صنعتی را که متوقف شده است، راه اندازی کنید، این ها کار های بسیار مهمی است.

مدیر حوزه های علمیه در پایان ضمن تقدیر از خدمات ارائه شده توسط  مدیر سرپرستی امور شعب 
موسسه کوثر در استان قم بر ادامه فعالیت مثبت و سازنده این موسسه در گره گشایی از مشکلات 

مردم و مشارکت در کارهای فرهنگی تاکید کرد.

در دیدار با مدیرعامل موسسه اعتباری کوثر عنوان شد
تقدیر استاندار قم از حمایت های موسسه اعتباری کوثر

 از پروژه های  عمرانی
استاندار قم نیز در دیدار با مدیرعامل موسسه اعتباری کوثر با تاکید بر اینکه مراکز مالی و پولی 
می توانند پشتوانه خوبی برای هر منطقه ای باشند،  گفت : موسسه اعتباری کوثر هم یکی از موسسات 
خیلی خوب است که به نظر من نقش خودش را در استان قم خوب ایفا کرده و همچنین حمایت 
هایی که از پروژه های مختلف انجام داده است، باعث شده در مسیر کارش از اعتبار خوبی برخوردار 
شود که به نظرم می رسد که این کار را اگر تقویت کنند قطعا می تواند در جهت پیشرفت و گسترش 

فعالیت ها در استان قم تاثیر مطلوبی داشته باشد.
مهندس سید مهدی  صادقی اظهارداشت: مهمترین زمینه ای که موسسه اعتباری کوثر می تواند 
به اقتصاد آن رونق دهد اقتصاد خرد است که در امور مربوط به تسهیلاتی است که در جهت رشد 

اقتصادی و توسعه استان نقش مهمی دارد.
استاندار قم خاطرنشان کرد: بنده از مجموعه دست اندرکاران، مدیرعامل محترم موسسه اعتباری 
کوثر، جناب آقای دکتر عیسی رضایی که همیشه حمایت کردند و تلاش کردند که موسسه بتواند 

نقش خود را در این استان ایفا نموده و پاسخگو باشد تشکر می کنم.
مهندس صادقی در ادامه با اشاره به سرمایه گذاری و مشارکت هر چه بیشتر موسسه اعتباری کوثر در 
پروژه های و مسایل اقتصادی استان، گفتند: البته انتظارها بالا است، و ما می خواهیم موسسه اعتباری 
کوثر در پروژه های زیر بنایی استان قم مشارکت و سرمایه گذاری بیشتری بنماید. طبیعی است چون 
نیاز ها بیشتر از این است و الان هم با توجه به سیاست های  اقتصاد مقاومتی که مقام معظم رهبری 
ابلاغ کردند مسلما غیر از بخش هایی که نقش و حضور مردم و مشارکت آنها به عنوان یک محور 
اصلی به شمار می آید پرداخت تسهیلات، پشتیبانی حمایت های مالی و پولی در جهت انجام این 
موضوع خیلی حائز اهمیت است که من امیدوارهستم که جایگاه این موسسه پر رنگ تر از بقیه باشد 

که این امیدواری در ما هست.

   گفتنی است :مسعود اقدسی مدیر امور شعب موسسه اعتباری کوثر استان قم نیز در این دیدارها 
گزارشی از روند فعالیت های این موسسه در استان قم ارائه داد.

 مدیر عامل موسسه اعتباری کوثر اعلام کرد:
 بخشش بیش از 32 هزار میلیارد ریال جریمه دیرکرد

 مدیر عامل موسسه اعتباری کوثرنیز در این دیدارها جداگانه به ارائه گزارشی از عملکرد موسسه 
اعتباری کوثر پرداخت  گفت: با گذشت چهار سال از  فعالیت موسسه اعتباری کوثر، با لطف الهی 
توانستیم مجوز رسمی خود را از بانک مرکزی در بهمن ۱392 دریافت نماییم و رسما جزء موسسات 

بانکی کشور محسوب شویم .
دکتر عیسی رضایی  اظهارداشت:در خلال این مدت، با  تخصیص منابع در دو بخش صنایع و 
شرکت های تولیدی و مردم توانستیم در قسمت وام قرض الحسنه نیز اقدامات مهم و اثر گذاری را 

انجام دهیم .
دکتر رضایی با بیان اینکه ما چند ویژگی نسبت به سایر بانکها و موسسات دیگر داریم افزود: در وام 
قرض الحسنه تا سقف 50 میلیون ریال، سود، کارمزدی و حتی جریمه تاخیر دریافت نمی کنیم. در 
سال گذشته در سایر عقودی که شرکت ها و اشخاص از ما دریافت کرده بودندحدود 32 هزار میلیارد 
ریال جرایم تاخیری بود که ما  آنها را بخشیدیم تا منطبق با فرامین فقهی و فرمایشات مراجع عظام 

عمل کرده باشیم.
حمایت از راه اندازی اولین قطار مسافری VIP  در مسیر تهران- مشهد

 وی با اشاره به  مبحث حمایت از تولید داخلی افزود : ما در سال گذشته با حمایت از  بخش صنعت 
ریلی موجبات راه اندازی اولین قطار مسافری VIP پنج ستاره و در خور شأن کشور  در مسیر تهران- 
مشهد را جهت رفاه حال زائرین حضرت علی ابن موسی الرضا )ع( راه اندازی کردیم و معتقدیم با 
این کار اگر از کشته شدن حتی یک نفر در تصادفات جاده ای جلوگیری شود، کار بسیار خوبی انجام 

شده است .
آزاد سازی 80 زندانی جرائم غیر عمد در شب عید

دکتر رضایی در بیان ایفای نقش اجتماعی کوثر گفت: در سال گذشته با کاهش هزینه های تبلیغاتی 
خود و با  هماهنگی ستاد دیه کشور توانستیم 80 نفر از زندانیان با اولویت خانم هایی که جرایم غیر 

عمد مرتکب شده بودند را شب عید از زندان آزاد کرده و به کانون گرم  خانواده بازگردانیم .
رعایت مسائل شرعی و عقود اسلامی 

مدیر عامل موسسه اعتباری کوثر خاطر نشان کرد: تمام دغدغه ما رعایت مسائل شرعی و عقود 
اسلامی در قراردادهایی است که در مجموعه کوثر جریان دارد و در طول این چند سال توفیقات 
خوبی داشتیم  که همه را از برکت نام مقدس کوثر می دانیم، زیرا تحت لوای این نام مقدس در 
حال حرکت هستیم و بیشترین دغدغه ما این است که از جانب ما گردی بر این نام مبارک »کوثر« 

ننشیند.
وی خاطرنشان کرد: ما در مسیر حرکت موسسه همواره خود را نیازمند رهنمودهای مراجع بزرگ 
اسلام و علمای اعلام دانسته و می دانیم و در همین راستا همه تلاش خود را به کار بسته ایم تا به 
صورت مستمر  با رسیدن به محضر این بزرگواران و اخذ دیدگاه و نظراتشان، سلامت راهی را که در 

پیش گرفته ایم تضمین نماییم.



اجتماعی 6

رابطه فرهنگ و مدیریت از منظر مقام معظم رهبری 

فرهنگ جهادی یک مفهوم کلی است که از جمله مصادیق آن دین محوری، ولایت 
مداری، انعطاف پذیری، خودباوری، نوآوری، پویایی، ماموریت پذیری وغیره می باشد. 

مدیریت در عرصه فرهنگ را می توان عمل، فراگرد، پیامد یا حالتی دانست که برای تعالی 
انسانها پدید می آید و این به نوبه خود به معنای پیش بردن، روان سازی رشد، متحول 

کردن فرصت ها، کامل کردن، برتری بخشیدن یا بالابردن امور انسانی است. 
بنا به تعبیر مقام معظم رهبری )مدظله العالی( عرصه فرهنگی، عرصه جهاد است، از این 
رو کسانی که در عرصه فرهنگی حضور داشته و مدیریت می نمایند باید حق جهاد را بجا 
آورند و آن گونه که شایسته به ترویج ارزش های دینی و واقعیات انقلاب اسلامی و دفاع 

مقدس بپردازند. 
مدیریت جهادی در عرصه فرهنگ مجاهدت، فداکاری و از خودگذشتگی می خواهد و 
با دستور و حکم پیش نمی روند، بلکه لازمه موفقیت در این عرصه انگیزه، ایمان و حضور 
فعال انسان های معتقد به ارزش های دینی و انقلاب اسلامی است. نظریه و عملکرد 
مدیریت جهادی در عرصه فرهنگ نخست بر جنبه های انسانی و اجتماعی سازمان توجه 
دارد. مدیریت جهادی در این عرصه برای بهتر کار کردن از رویکردهای دیگری یاری می 
گیرد. به ساختار و طرح سازمانی نظر میدوزد. فن شناسی و محیط سازمانی را تحت بررسی 
قرار می دهد. مدیریت جهادی همتی مردانه می طلبد و داستان پرفراز و فرودی دارد. بی 
شک مهمترین روش برای پیاده سازی و معرفی این سبک به جامعه، عمل به ان و حمایت 
توسط مدیران و اخلاص و دلسوزی صاحبان تصمیم اس که باید ک تک برای رسیدن 
به این مهم برنامه ریزی کنند و نیازی به نیروی کنترل کننده نداشته باشند، برای اجرایی 
شدن سبک مدیریت جهادی در عرصه های فرهنگ و اقتصاد، باید به دنبال این باشیم که 

ابتدا روح جهاد را در جامعه پرورش دهیم. 
رئیس عقیدتی سیاسی فرماندهی انتظامی استان قم 

استاندار قم: 

ارتقای سطح آگاهی عمومی مهمترین ابزار 
مقابله با مواد مخدر است

 استاندار قم با بیان اهمیت فرهنگ سازی در حوزه مواد مخدر گفت: ارتقای سطح آگاهی 
عمومی، مهمترین ابزار برای پیشگیری و مبارزه با مواد مخدر است. 

سید مهدی صادقی در نخستین جلسه شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان 
قم در سال 95 طی سخنانی با اشاره به شعار امسال با عنوان »اقتصاد مقاومتی، اقدام و 
عمل« اظهار کرد: باید با همکاری و هم افزایی همه دستگاه ها در حوزه مواد مخدر به سوی 

جامعه ای عاری از معضلات اجتماعی پیش رویم.
استاندار قم با تأکید بر اجرای اولویت های مشخص شده از سوی وزارت کشور در زمینه 
مبارزه با مواد مخدر ادامه داد: لازم است تا با به کارگیری تجربیات گذشته به راهکاری 

مشترک برای کاهش آسیب های اجتماعی ناشی از سوء مصرف مواد مخدر برسیم.
صادقی ارتقاء سطح آگاهی عمومی را مهمترین ابزار پیشگیری و مقابله با مواد مخدر 
دانست و اضافه کرد: اتخاذ باور و دیدگاهی واحد در مقابله با بلای خانمان سوز اعتیاد از 

سوی دستگاه ها و نهادهای مسئول ضروری است.
وی با بیان اهمیت استفاده از تمام توان و امکانات موجود در استان تصریح کرد: در تدوین 
برنامه های شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر در سال جاری باید نظرات مسئولان امر 

مدنظر قرار گیرد.

معاون استاندار قم :

شهرك های صنعتی قم زمینه تحقق
 اقتصاد مقاومتی را دارند 

معاون توسعه مدیریت و منابع انسانی استاندار قم شهرك های صنعتی استان را تبلور و 
خاستگاه تحقق اقتصاد مقاومتی عنوان کرد.

به گزارش روابط عمومی شرکت شهرکهای صنعتی استان قم؛ اسماعیل رستمی ، 
 ICT ومهندس آوری فر مدیرکل امور اقتصادی استاندار قم در بازدید از شهرك صنعتی
با اشاره به پتانسیل و زیرساخت های شهرکهای صنعتی استان اظهارداشت: خوشبختانه 
زیرساخت ها و زمینه لازم برای توسعه صنعتی و همچنین سرمایه گذاری در قم فراهم 

است.
وی قرارگرفتن این شهرك در کنار اتوبان قم- تهران و دسترسی سریع به فرودگاه بین 
المللی امام خمینی)ره( را یك فرصت دانست و افزود: وجود مزایا و ویژگی های  این شهرك 
سبب می گردد تا مسولان کشور را برای جذب سرمایه گذاران خارجی ترغیب نماید.

مدیرعامل شرکت شهر کهای صنعتی استان قم نیز در این بازدید با ارائه گزارشی از اقدامات 
صورت گرفته در شهرك صنعتی ICT اظهارداشت: این شهرك خوشبختانه از زیرساخت 
های آب، برق، گاز، فیبرنوری و جاده دسترسی مناسب و همچنین موقعیت جغرافیایی 
ممتازی برخوردار است که شرایط ایده آلی برای سرمایه گذاری در بخش آی تی و فن 
آوری اطلاعات کشور را دارد.مهندس امیر طیبی نژاد با اشاره به تاکیدات رهبر انقلاب 
در اقدام و عمل مسوولان گفت: معتقدیم میعادگاه اقتصاد مقاومتی شهرك های صنعتی 

هستند که نیازمند اقدام و عمل مسوولان و مردم برای تحقق اقتصاد مقاومتی  هستند.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی  استان قم خبر داد:

اتخاذ تمهیدات لازم برای خرید تضمینی غلات 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: تمهیدات لازم برای خرید تضمینی غلات 

در استان اندیشیده شده است. 
به گزارش روابط عمومی جهاد کشاورزی قم، محمدرضا طلایی که در جلسه ستاد 
برداشت غلات استان قم سخن می گفت، اظهار کرد: امسال سطح زیر کشت گندم در 
استان قم ۶ هزار و ۱2 هکتار، جو 20 هزار و ۱00 هکتار و کلزا حدود ۱000 هکتار است.

وی با اشاره به اینکه تاریخ تقریبی شروع برداشت جو و کلزا در استان قم ۱5 اردیبهشت 
ماه و گندم اواخر اردیبهشت است، افزود: به همین منظور نخستین جلسه کمیته فنی 
برداشت در داخل سازمان 2۱ فروردین ماه برگزار و مقرر شد نخستین گردهمایی برداشت 

با حضور کمباین داران روز دوم اردیبهشت ماه برگزار شود.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان با اشاره به برگزاری کمیته فنی برداشت، اضافه 
کرد: در این کمیته مقرر شد تنها به کمباین های مهاجر و داخلی که برچسب معاینه فنی 
دارند اجازه برداشت داده شود و کمباین هایی می توانند سهمیه سوخت بگیرند که برچسب 

معاینه فنی داشته باشند.
طلایی با اشاره به اینکه امسال مسئولیت خرید گندم و کلزا بر عهده اداره کل غله گذاشته 
شده است، بیان کرد: در همین ارتباط  لیست کلزاکاران به اداره کل غله اعلام شده است.

وی گفت: به منظور سهولت در امر برداشت کلزا، لیست کمباین داران که دارای برچسب 
معاینه فنی هستند به همراه شماره تلفن آنها به روسای مراکز خدمات اعلام شده است.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم خاطر نشان کرد: به منظور تعمیرات کمباین های 
داخلی 20 میلیون تومان و کمباین های خارجی 30 میلیون تومان تسهیلات با درخواست 

متقاضیان و مصوبه کمیسیون تسهیلات، توسط بانک کشاورزی پرداخت می شود.
طلایی در ادامه سخنان خود گفت: با توجه به شرایط جوی امسال به طور حتم همزمانی 
برداشت گندم، کلزا و جو را خواهیم داشت و همین موضوع می طلبد که ستادهای برداشت 

هر کدام از محصولات به صورت مجزا تشکیل شود و برنامه ریزی لازم را انجام دهند.
وی با اشاره به اینکه مجموعه سازمان جهاد کشاورزی حافظ منافع کشاورزان است، بیان 
کرد: کمباین های مهاجری که وارد قم می شوند باید شناسایی شده و در صورت نداشتن 

برچسب معاینه فنی، اجازه برداشت به آنها داده نشود. 

مدیر فرهنگی کمیته امداد استان قم خبرداد:

اعزام 240 مددجوی كمیته امداد قم 
به  مشهد مقدس

مدیر فرهنگی کمیته امداد استان قم از اردوی شش روزه 240 نفر از مددجویان فعال در 
برنامه های آموزشی امداد استان به زیارت بارگاه ملکوتی حضرت امام رضا )ع( در مشهد 

مقدس خبر داد.
 عباس جوشقانیان  اظهارداشت: 240 نفر از مددجویان امداد استان قم آغازین روزهای 
سال جدید خود را با زیارت معنوی بارگاه امام هشتم شیعیان، علی بن موسی الرضا )ع( 
شروع کردند.مدیر فرهنگی و آموزش کمیته امداد استان قم با اشاره به اینکه این طرح در 
گذشته با عنوان حج فقرا و برای آن دسته از مددجویانی اجرا می شد که تاکنون به زیارت 
حضرت امام رضا )ع( مشرف نشده بودند گفت : هم اکنون با عنوان طرح شوق زیارت و با 
کمکهای خیرین و نیکوکاران در حال اعزام مددجویان به مشهد مقدس هستیم و  اولویت 

با مددجویانی است که مسن تر می باشند.
وی اهداف کمیته امداد را از اجرای طرح شوق زیارت تقویت باورهای دینی، ایجاد روحیه 
نشاط و شادابی معنوی و دینی در بین خانواده های مددجو عنوان کرد و تصریح کرد: 
برگزاری اردوهای زیارتی زمینه شکوفایی و رشد و تعالی خانواده ها را فراهم می کند و 
این امکان به وجود می آید تا خانواده ها بتوانند در سایه این فضا مسئولیت مهم خود را 
در بحرانهای زندگی بدرستی انجام دهند.وی گفت: این سفر به مدت شش روز به طول 
می انجامد و تمامی هزینه های آن توسط خیرین و نیکوکاران تامین شده است که همه 
مددجویان میهمان مجتمع فرهنگی و تربیتی حضرت ثامن الائمه  )ع( مشهد مقدس 

خواهند بود.

کشف اموال مسروقه در خانه مجردی مالخر سابقه دار 

سر دسته باند دزدان شرق پایتخت دستگیر شد
سارق حرفه ای خودرو و سر دسته باند دزدان در شرق پایتخت توسط پلیس شناسایی 

و دستگیر شد.
به گزارش خبرنگار گروه اجتماعی باشگاه خبرنگاران جوان؛ در پی افزایش سرقت های 
لوازم خودرو در منطقه شرق پایتخت که موجی از نارضایتی را در بین شهروندان ساکن در 
محلات شرق تهران ایحاد کرده بود بلافاصله پرونده ای در این رابطه تشکیل و تیمی ویژه 

از ماموران کلانتری ۱58کیانشهر رسیدگی به پرونده را به عهده گرفتند.
با انجام تحقیقات ویژه پلیسی و با استعلام از طریق سیستم های اطلاعاتی پلیس آگاهی   
مشخص شد که یکی از متهمین سابقه دار شرق پایتخت به هویت "یعقوب" که در زمینه 
سرقت خودرو و لوازم آن فعالیت دارد به تازگی است از زندان آزاد شده است و با همدستان 
خود باندی را تشکیل داده و شروع به سرقت می کند.در ادامه ماموران دریافتند متهم 
اموال مسروقه را هم به فردی به نام "بهمن" می فروشد که در تحقیقات بیشتر مشخص 
شد که "بهمن" از مالخران سابقه دار است.با تحمیع اطلاعات بدست آمده موضوع به مقام 
قضایی منعکس شد و دستور دستگیری متهمین و بازرسی از منزل و کشف اموال مسروقه 
صادر شد.در نهایت عوامل تخصصی کلانتری ۱58کیانشهر به آدرس شهرک مطهری 
اعزام شدند و با رعایت تمامی موازین شرعی و قانونی وارد منزل شده و متهم) یعقوب( 
دستگیر شد.سرهنگ حسین اسدی،سرکلانتر ششم پلیس پایتخت درباره این خبر به 
باشگاه خبرنگاران جوان گفت :در بازرسی از محل اسکان مجردی" بهمن" ۱0دستگاه ضبط 
با مارک های مختلف ؛ ۱عدد پنل ؛ 5دستگاه آمپلی فایر ؛ 2دستگاه باکس کشف و ضبط 
شد.گفتنی است؛ تلاش ماموران برای دستگیر دیگر مرتبطین این پرونده کماکان ادامه دارد.

انهدام سایت منتشر كننده
 تصاویر مستهجن در همدان

فردی که با ایجاد سایتی اقدام به انتشار تصاویر مستهجن می کرد توسط پلیس فضای 
تولید وتبادل اطلاعات فرماندهی انتظامی استان همدان شناسایی و دستگیر شد.

به گزارش گروه اجتماعی باشگاه خبرنگاران جوان؛ سرهنگ اکبر امینی رئیس پلیس فتا 
استان همدان با اعلام این خبر اظهار داشت: در پی رصدهای شبانه روزی فضای مجازی 
توسط کارشناسان پلیس فتا به وب سایتی که محتویات مستهجن را بارگذاری و دائما آن را 
به روز رسانی می کرد برخورد کردند که شناسایی مدیر آن در دستور کار کارشناسان این 
پلیس قرار گرفت.وی در ادامه گفت: در تحقیقات مشخص شد مدیر وب سایت مذکور با 
انجام اقداماتی حرفه ای قصد پاک کردن رد پای خود را داشته و شناسایی را بسیار دشوار 
کرده بود.این مقام انتظامی تصریح کرد:کارشناسان ما با استفاده از اقدامات فنی و شگردهای 
خاص پلیسی متهم  که دانش آموز دبیرستانی بود را شناسایی و ضمن جمع آوری تمامی 
دستگاه های دیجیتال موجود در محل زندگیش، وی را دستگیر کردند.وی گفت:متهم که 
به شگردهای حرفه ای خود ایمان داشت ابتدا منکر هرگونه ارتباط خود با پرونده شد ولی 
در رویارویی با ادله و مستندات انکار ناپذیر رایانه ای چاره ای جز اعتراف برای خود ندید و 
اظهار داشت بدون اطلاع والدین اقدام به ایجاد وبلاگ و بارگذاری عکس های مستهجن 
نموده است که با تکمیل تحقیقات، متهم به همراه پرونده به مرجع قضایی اعزام و برای 

وی قرار کفالت صادر شد.

فرمانده انتظامی استان سمنان :

محموله 2 میلیاردی تلفن همراه قاچاق توقیف شد 
فرمانده انتظامی استان سمنان از توقیف یك دستگاه کامیونت خاور و کشف 442 دستگاه 

تلفن همراه قاچاق خبر داد. 
سردار روح الامین قاسمی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، گفت: تشدید 
مبارزه با قاچاق در ابعاد گوناگون آن از جمله ماموریت های مهم نیروی انتظامی در سال 
جاری است. وی ادامه داد: از همین رو اجرای طرح های مختلف و متعدد انتظامی و عملیاتی 
با هدف کنترل محور مواصلاتی تهران-مشهد در محدوده استان سمنان به طور مداوم اجرا 
می شود. قاسمی به کشف محموله سنگین تلفن همراه قاچاق توسط ماموران انتظامی 
شهرستان سمنان در روز گذشته اشاره و تصریح کرد: گشت پلیس به یك دستگاه کامیونت 
خاور در ابتدای محور سمنان-دامغان مظنون می شود. وی به توقف کامیونت و بازدید از آن 
اشاره و خاطرنشان کرد: در بررسی محموله این خودرو تعداد ۱0 کارتن حاوی 442 دستگاه 
گوشی تلفن همراه خارجی به ارزشی بالغ بر 200 میلیون تومان کشف شد. فرمانده انتظامی 
استان بر مبارزه مستمر پلیس و دستگاه قضا با قاچاقچیان کالا در محورها و شهرهای استان 
سمنان تاکید و اضافه کرد: بدون تردید بسیاری از مشکلات اقتصادی کشور به ویژه بیکاری 

و رکود اقتصادی ریشه در ورود و مصرف کالای قاچاق دارد. 

فرمانده انتظامی استان کرمانشاه از شناسایی و انهدام باند سارقان حرفه ای با ۱0۶ فقره سرقت 
و دستگیری ۶ نفر در این رابطه خبر داد. 

  به گزارش پایگاه خبری پلیس، سردار منوچهر امان اللهی اظهار داشت: در پی وقوع سرقت 
های متعدد از نمایندگی ها و مغازه های فروش لوازم صوتی و تصویری در سطح استان، موضوع 
در دستور کار کاراگاهان اداره عملیات پلیس آگاهی قرار گرفت.وی افزود: با انجام اقدامات 
اطلاعاتی، اعضای باند سارقان که در یکی از استان های مرکزی کشور متواری بودند در یک 
عملیات منسجم و غافلگیرانه دستگیر شدند.مقام ارشد انتظامی استان تصریح کرد: در بازجویی 
های فنی از چهار متهم و ارائه دلایل متقن، سارقان به 45 فقره سرقت از مغازه های سطح استان 
های کرمانشاه، کردستان و مازندران اعتراف کردند.سردار امان اللهی با بیان این که تمامی مال 

باختگان شناسایی شده اند، افزود: از متهمان، دو دستگاه خودرو سرقتی و دو دستگاه خودروی 
دیگر متعلق به سارقان که اعمال مجرمانه خود را با آن انجام می دادند، کشف شد.وی ارزش 
اموال مسروقه را پنج میلیارد ریال عنوان کرد. فرمانده انتظامی استان در ادامه از شناسایی و انهدام 
باند سارقان منزل و دستگیری چهار متهم در این راستا خبر داد و گفت: ارزش برآورد شده اموال 
مسروقه، ۱8 میلیارد ریال است.سردار امان اللهی عنوان کرد: در پی سرقت های متعدد منزل در 
سطح شهر کرمانشاه، پلیس به صورت ویژه وارد عمل شد و با انجام کار فنی و اطلاعات تخصصی، 
اعضای باند شناسایی و در یک عملیات غافلگیرانه دو نفر از آنان دستگیر شدند.وی اظهار داشت: 
دو متهم دستگیر شده پس از انتقال به پلیس آگاهی، تحت بازجویی قرار گرفتند و به ۶۱ فقره 
سرقت اعتراف کردند.این مقام ارشد انتظامی استان افزود: از اعضای این باند، دو دستگاه خودرو 
که با آن مرتکب سرقت می شدند و نیز بخش زیادی از اموال مسروقه کشف شده است؛ تلاش 
برای دستگیری دیگر اعضای باند نیز ادامه دارد.سردار امان اللهی به نقش مردم در پیشگیری از 
وقوع سرقت اشاره و عنوان کرد: مردم با رعایت مواردی که نقش پیشگیرانه دارد، می توانند مانع 
از وقوع سرقت شوند.فرمانده انتظامی استان کرمانشاه ادامه داد: با انتقال اطلاعات و اخبار در 
خصوص اقدامات سارقان و وقوع جرایم در سطح استان به مراکز انتظامی از سوی مردم، می توانیم 
شاهد تسریع در روند دستگیری سارقان باشیم.وی، ریشه و علل و عوامل جرایم را موارد متعددی 
از جمله مباحث فرهنگی، اجتماعی، فقر، بیکاری، اعتیاد، حاشیه نشینی و غیره دانست و افزود: 
بیش از 70 درصد سرقت های سطح استان خرد بوده است و درصد قابل توجهی از سارقان فعال 
در این حوزه، معتادان متجاهر هستند.این مقام مسئول، خاطرنشان ساخت: 90 درصد جرایم در 
شهر کرمانشاه صورت می گیرد و باید در این راستا، ظرفیت و توان دستگاه های متولی و مسئول 
در حوزه نگهداری و مراقبت و درمان معتادان، تقویت شود.سردار امان اللهی تأکید کرد: مادامی که 
موارد ذکر شده و معتادان در سطح شهر وجود داشته باشند، سرقت های خرد را شاهد خواهیم 

بود ضمن این که دستگیری های چشمگیری توسط نیروی انتظامی صورت می گیرد. 

فرمانده انتظامی استان کرمانشاه  خبر داد:

شناسایی و انهدام باند سارقان حرفه ای 

علیه السلام  رضا  امام  شریف  عمر  از  سال   47  
می گذشت، ولی هنوز آن حضرت صاحب فرزند نشده 
بود. این موضوع برای شیعیان و دوستداران اهل بیت 
نگران کننده بود؛ زیرا همگان می دانستند که براساس 
روایات رسیده از پیامبر صلی الله علیه و آله وسلم و ائمه 
اطهار علیهم السلام ، امام نهم فرزند امام رضاست. به 
همین دلیل مشتاقانه در انتظار بودند تا خدای متعال 
پسری به ایشان عنایت بفرماید. گاهی بعضی از دوستان، 
از حضرت پرسش هایی در مورد امام بعدی می کردند. 
امام رضا علیه السلام آنان را دلداری می داد و می فرمود: 
»خداوند پسری به من خواهد داد که وارث من و امام 
پس از من خواهد بود«. سرانجام روزهای انتظار به پایان 
رسید، گلشن رضوی به بوی خوش گل محمدی معطر 
شد و امام جواد علیه السلام در دهم رجب سال ۱95 

هجری قمری در مدینه دیده به جهان گشود.
 فرزندان �

امام جواد علیه السلام فرزندانی داشت که نزد حضرت 
بزرگ شده و به مقامات بالایی از علم و عرفان رسیدند. 
هادی  حضرت  دهم  امام  حضرت،  فرزندان  از  یکی 
علیه السلام است که پس از پدر، امامت امت اسلامی 
را به عهده گرفت. موسی مبرقع فرزند دیگر امام جواد 
علیه السلام است. او در مدینه متولد شد و پس از شهادت 
پدر بزرگوارش به کوفه مسافرت نمود و در آن جا مسکن 
گزید. بعد از مدتی کوفه را به مقصد شهر قم ترک کرد 
و در سال 25۶ ق وارد قم شد و در سال 29۶ق در 
آن شهر رحلت کرد و همان جا دفن شد. یکی دیگر 
امام  است.  علیه السلام حکیمه  امام جواد  فرزندان  از 
هادی علیه السلام ، نرجس خاتون مادر امام زمان را به 
ایشان سپرد تا احکام و معارف اسلامی را به او بیاموزد.

حکیمه در شب تولد وجود مقدس امام زمان)عج( در 
کنار نرجس خاتون بود و از او مراقبت می نمود. حکیمه 
بعد از شهادت امام حسن عسکری علیه السلام ، مقام 
سفارت امام زمان علیه السلام را به عهده داشت و عرایض 

و نامه های مردم را به امام می رساند.
 زیارت امام �

روز چهارشنبه به چهار تن از امامان معصوم، از جمله 
امام جواد علیه السلام تعلق دارد. امام عسکری علیه السلام 
در فضیلت زیارت امام جواد علیه السلام می فرماید: »برای 
زیارت کنندگان جدّم امام جواد علیه السلام ، ثواب بزرگی 
از طرف خداوند است«. وجود مقدس امام زمان)عج( هم 
در شب های جمعه به زیارت جدّ بزرگوارش مشرف 
می شود. در قسمتی از زیارت نامه امام جواد علیه السلام 
آمده است: »سلام بر تو ای نور خدا در تاریکی های زمین، 
سلام بر تو ای ستون دین، شهادت می دهم کسی که 
پیرو تو شد، در راه حق و هدایت گام نهاده وهر کس 

تو را انکار کرده و با تو دشمنی کند، گمراه شده است«.
امام عسکری علیه السلام در فضیلت زیارت امام جواد 
علیه السلام می فرماید: »برای زیارت کنندگان جدّم امام 
جواد علیه السلام ، ثواب بزرگی از طرف خداوند است«. 

ازدواج �
هنگامی که مأمون خلیفه عباسی شهر طوس را ترک 
کرد و بغداد را مرکز حکومت خود قرار داد، در نامه ای 
به امام جواد علیه السلام ، حضرت را بدان جا فرا خوانْد. 
با توجه به این که این دعوت نیز مانند دعوت امام رضا 
علیه السلام به شهر طوس، دعوتی ظاهری و در واقع 
سفری اجباری بود، امام جواد علیه السلام به ناچار به شهر 
بغداد رفت. مأمون، آن حضرت را به کاخ خود دعوت 
نمود و پیشنهاد کرد با دخترش ام الفضل ازدواج کند. امام 
در مقابل این پیشنهاد سکوت نمود. مأمون این سکوت را 
علامت رضایت شمرد و حضرت با ام الفضل ازدواج کرد. 
ازدواج امام جواد علیه السلام با ام الفضل کاملًا سیاسی 
بود و مأمون با این کار، اهدافی را دنبال می کرد که کنترل 
همیشگی امام، جلوگیری از قیام علویان و مشروع جلوه 

دادن فضای فاسد دربارو لطمه بر قداست آن حضرت، 
از آن شمارند.
شاگردان �

یکی از ابعاد بزرگ زندگی امامان معصوم علیهم السلام 
بُعد فرهنگی آنان است. هر کدام از پیشوایان ما، در عصر 
خود فعالیت فرهنگی داشته و شاگردانی را در مکتب 
خویش تربیت می کردند و علوم و دانش های خود را به 
دست آنان در جامعه منتشر می ساختند. البته شرایط 
اجتماعی و سیاسی زمان آنان یکسان نبود و از دوره 
امام جواد علیه السلام به بعد، به دلیل فشارهای سیاسی 
و کنترل شدید فعالیت آنان از طرف دربار، فعالیت آن 
بزرگواران بسیار محدود بود و از این نظر، تعداد راویان 
ائمه  زمان  به  نسبت  آنان  مکتب  پرورش یافتگان  و 
دیگر کاهش چشمگیری یافته بود. ولی با تمامی این 
مشکلات، امام جواد علیه السلام از تمام فرصت هایی 
که به دست می آمد استفاده می کرد و بر جهاد علمی 

و تربیت شاگردان و اصحاب شایسته اهتمام می ورزید.
 سفیران هدایت �

با توجه به ایجاد محدودیت از طرف خلفای عباسی 
و پراکنده بودن شیعیان در مناطق مختلف، امام جواد 
علیه السلام از راه برگزیدن وکیل و نمایندگان، ارتباط 
خود را با شیعیان حفظ می کرد. امام جواد علیه السلام 
کارگزارانی را به سراسر قلمرو حکومت خلیفه عباسی 
می فرستاد و با فعالیت گسترده آنان، از تجزیه نیروهای 
مؤمن و شیعیان جلوگیری می نمود. کارگزاران امام در 
بسیاری از مناطق حکومت اسلامی مانند اهواز، همدان، 
سیستان، ری، بصره، واسط، بغداد، کوفه و قم پخش 
شده بودند و اهداف و آرمان های امام را پیاده کرده، از 
انحراف فکری دوستداران اهل بیت جلوگیری می کردند. 
امام جواد علیه السلام به هواداران خود اجازه داده بود تا 
به درون دستگاه حکومت عباسی نفوذ کرده و مناصب 
حساس را در دست بگیرند. علی بن مهزیار اهوازی در 
شهر اهواز، ابراهیم بن محمد همدانی در شهر همدان و 
خیران الخادم از جمله کارگزاران مهم حضرت به شمار 

می آمدند. هر کدام از پیشوایان ما، در عصر خود فعالیت 
فرهنگی داشته و شاگردانی را در مکتب خویش تربیت 
می کردند و علوم و دانش های خود را به دست آنان در 

جامعه منتشر می ساختند.
نامه ها  �

پراکنده بودن شیعیان و دسترسی نداشتن آنان به 
امام جواد علیه السلام ، باعث شد تا دوستداران اهل بیت 
به شیوه نامه نگاری روآورده و مشکلات و مسایل خود 
را از این راه حل کنند. هم اکنون حدود ۱57 نامه از 
حضرت جواد علیه السلام به یادگار مانده است که بیشتر 
آنها را مسایل شرعی و احکام فقهی تشکیل می دهد. 
افزون بر این ها، امام جواد علیه السلام نامه هایی به بعضی 
از افراد و شهرها فرستاده که می توان به نامه امام به 
ابراهیم بن محمد همدانی و مردم شهر همدان اشاره کرد. 
امام جواد علیه السلام در پاسخ نامه ابراهیم بن محمد 
همدانی که سِمَت وکالت حضرت را برعهده داشت، 
نوشت: »وجوه ارسالی رسید، خدا از تو قبول فرموده و از 
شیعیان ما راضی باشد و آنان را در دنیا و آخرت در کنار 
ما قرار دهد«. امام در ادامه این نامه می نویسد: »سفارش 
شما را به نضر بن محمد همدانی کرده و موقعیت تو را در 
نزد خود به اطلاع او رساندم. به دوستان خود در همدان 
نامه ای نوشته و به آنان تاکید کرده ام که از تو پیروی 

کنند؛ زیرا من، جز تو وکیلی در آن ناحیه ندارم«.
مقام علمی �

جواد  امام  منزلت  و  مقام  عباسی  خلیفه  مأمون 
علیه السلام را می شناخت و به حقانیت حضرت آگاهی 
داشت. او می دانست که امامان معصوم علیهم السلام ، 
رشته محکم الهی و حجت خدا بر مردم هستند و به 
فضل، دانایی، پارسایی و کرامت آنان آگاه بود. با این 
حال، برای خاموش کردن نور الهی و نابود کردن آثار و 
نشانه های آن از هیچ کوششی دریغ نمی ورزید. مأمون 
وقتی کمی سن امام جواد علیه السلام رامشاهده نمود، 
دست به تجربه ای کوچک زد. عباسیان نیز او را برای 
کوبیدن شخصیت حضرت تحریک می کردند. مأمون 

امام جواد  با  بزرگان شهر  و  تمام عالمان  دستور داد 
علیه السلام مناظره کنند. البته امام علیه السلام هم با 
پاسخ های علمی و منطقی، آنان را قانع ساخت و نقشه 
شوم مأمون را نقش بر آب کرد. امام جواد علیه السلام در 
دوران حیات کوتاه خود، مناظره های زیادی با بزرگان و 
عالمان شهرهای مختلف انجام داد و در تمام آن جلسات، 

پیروزمندانه از مناظره بیرون رفت.
 امام از زبان خود �

در  علیه السلام  رضا  امام  جانسوز  شهادت  از  پس 
شهر طوس، امام جواد علیه السلام در شهر مدینه در 
مسجد پیامبر صلی الله علیه و آله حاضر شد و برای مردم 
سخنرانی کرد. در آن هنگام، امام جواد علیه السلام در 
سنین کودکی بود. ایشان در ابتدای سخنرانی بعد از 
حمد و ستایش خداوند متعال به معرفی خود پرداخت و 
فرمود: »من محمد بن علی الرضا هستم. من به انساب و 
نسل های مردم در صلب پدرانشان آگاهم. من به ظاهر و 
باطن شما و به مسیری که در پیش دارید واقفم و بهتر از 
خود شما می دانم. علمی که خداوند به من عنایت کرده، 
مربوط به قبل از خلقت همه خلایق است و این علم، 
بعد از نابودی آسمان ها و زمین نیز باقی خواهد ماند. اگر 
اهل باطل و دولتمردان گمراه و اهل شک و تردید گرفتار 
سرکشی و حیرت نمی شدند، سخنانی بیان می کردم که 

اولین و آخرین شما را به شگفتی بکشاند«.
پدر به فدایت �

محمد بن عیسی بن زیاد می گوید: هنگامی که امام 
رضا علیه السلام در طوس بود، در دفتر کار ابوعباده 
نامه ای  روی  از  خدمتکارش،  دو  و  او  بودم.  نشسته 
رونوشت می کردند. حس کنجکاوی مرا تحریک کرد 
و از کارشان پرسیدم. ابوعباده اندکی خاموش شد و 
گفت: از نامه ابوالحسن علی بن موسی الرضا علیه السلام 
رونوشتی برمی داریم. با اشتیاق پرسیدم: امام نامه را 
به چه کسی نوشته است؟. گفت به فرزندش ابوجعفر 
محمد الجواد علیه السلام . از ایشان تقاضا کردم تا اجازه 
دهند نامه حضرت را زیارت کنم. امام در نامه کوتاهی 

به فرزندش امام جواد علیه السلام چنین نوشته بود: »به 
نام خداوند بخشنده و مهربان. خداوند تو را زنده بدارد و 
از شر دشمنان محافظت نماید. پسرم! پدرت به فدای 
تو باد. من در حیات خود ثروت و دارایی ام را در اختیار 
تو گذاشته ام تا به وسیله آن، اقوام و بستگان خود را از 
فقر برهانی و اقوام جدت موسی بن جعفر علیه السلام را 

خشنود سازی«.
تجلیل پدر �

امام رضا علیه السلام پدر بزرگوار امام جواد علیه السلام 
به فرزند عزیزش افتخار می کرد و همواره او را مورد 
لطف و عنایت خود قرار می داد. حضرت، از امام جواد 
علیه السلام با احترام فراوان یاد می کرد و به شایستگی 
تجلیل می نمود. هر گاه امام به فرزندش نامه می نوشت 
می فرمود: من به ابوجعفر نامه نوشتم، و هر زمانی که از 
امام جواد علیه السلام به امام رضا علیه السلام در شهر 
طوس نامه ای می رسید، دوستان و شیعیان را از این امر 
با خبر می کرد و می فرمود: ابوجعفر برایم نامه ای نوشته 
است. امام رضا علیه السلام برای بزرگداشت و احترام وی، 
همواره از کنیه امام جواد علیه السلام استفاده می نمود که 

نشان احترام به آن حضرت است.
 مسافر �

امام جواد علیه السلام درشهر مقدس مدینه منزل 
گزیده بود و از آن جا امت اسلامی را رهبری می کرد. 
آن حضرت بارها به شهرهای مختلف اسلامی مسافرت 
کرد. البته بیشتر مسافرت های امام، به شهر مقدس مکه 
بود که برای انجام مناسک حج صورت می گرفت. در 
یکی از مسافرت ها، ایشان به همراه پدر بزرگوار خود به 
زیارت خانه خدا مشرف شد. پس از شهادت امام رضا 
علیه السلام ، نخستین مسافرت اجباری حضرت، به 
دستور مأمون خلیفه عباسی به شهر بغداد بود که بعد 
از مدتی اقامت در آن جا، دوباره به مدینه بازگشت. امام 
جواد علیه السلام برای بار دوم از سوی معتصم عباسی به 
بغداد فراخوانده شد. ایشان در سال 220ق وارد بغداد شد 
و تا آخرین لحظات عمر شریفش و به مدت یازده ماه در 

آن جا اقامت داشت.
سرزمین عشق �

با ورود امام رضا علیه السلام به خاک ایران و ارتباط 
مردم مسلمان با حضرت، ایران به کانون بزرگ عشق و 
ارادت و محبت به اهل بیت پیامبر تبدیل شد. شهرهای 
مذهبی قم و ری از مراکز مهم شیعه شمرده می شد 
که در دوران امام جواد علیه السلام نیز، شیعیان این دیار 
با حضرت در ارتباط بودند. احمد بن محمد بن عیسی 
که از وی به عنوان شیخ القمیین یاد شده، از یاران امام 
جواد علیه السلام بود که محضر نورانی امام عسکری 
علیه السلام را نیز درک کرده است. شیعیان ایران افزون 
بر ارتباط از راه وکلای حضرت، در ایام حج در مدینه با 
امام دیدار می کردند و خمس اموال خود را به خدمت 
امام می فرستادند. حضرت جواد علیه السلام دربیشتر 

شهرهای ایران وکیل و نماینده داشت.
 بدرقه �

مأمون عباسی بسیار مایل بود امام جواد علیه السلام 
در شهر بغداد بماند تا بدین وسیله، حضرت و شیعیانش 
تحت نظر باشند و او نیز به نظام سلطه وظالم خود 
نان  علیه السلام  جواد  امام  ولی  بخشد.  مشروعیت 
رسول  حضرت  حرم  در  را  خشن  نمک  و  جوین 
صلی الله علیه و آله وسلم ، از امکانات و زندگی اشرافی بهتر 
می دانست. بدین دلیل، امام آماده بازگشت به مدینه 
شد. وقتی آن حضرت می خواست بغداد را ترک کند، 
گروهی از مردم آن شهر، حضرت را تا دروازه کوفه بدرقه 
شکوهمندی کردند و سپس امام علیه السلام ، آن جا را به 

مقصد مدینه ترک کرد.
 منبع: پایگاه حوزه

تهیه و تنظیم برای تبیان: سید پیمان صابری

 به مناسبت ولادت امام  جواد)ع(

فروغ ولایت 

چهار شیطان صفت که اقدام به آزار و اذیت زن جوانی در 
بیابان های منطقه حسن آباد کرده بودند به دام پلیس افتادند. 
به گزارش خبرنگار انتظامی خبرگزاری فارس، در ساعت 
03:40 بامداد مورخه 23 فروردین 95 خانم جوانی با حالتی 

پریشان خودش را به کلانتری ۱7۶ 
حسن آباد رساند و به مأموران اعلام کرد که توسط چند 

جوان مورد تهدید و آزار و اذیت قرار گرفته است.
با تشکیل پرونده مقدماتی با موضوع آزار و اذیت و به دستور 
رئیس شعبه ۱02 دادگاه عمومی و انقلاب کهریزک، پرونده 
جهت رسیدگی در اختیار پایگاه نهم پلیس آگاهی تهران 

بزرگ قرار گرفت.
شاکی پرونده پس از حضور در پایگاه نهم پلیس آگاهی 
تهران بزرگ در اظهاراتش به کارآگاهان گفت: ساعت ۱7:00 
مورخه22 فروردین 95 جهت تهیه مقداری سنگ شنی که 
در زمینه تهیه وسایل تزئینی مورد استفاده قرار می گیرد 
به زمین های کشاورزی اطراف اتوبان تهران  قم رفته بودم.

در آنجا چند جوان رهگذر و موتور سوار با مشاهده من در 
داخل زمین های زراعی قصد ایجاد مزاحمت داشتند که با آنها 
درگیر شدم.در زمان درگیری با این افراد ناگهان سرنشینان 
دو دستگاه خودروی نیسان با سه سرنشین ) یک نیسان با 
یک راننده و یک نیسان با دو سرنشین ( با مشاهده صحنه 
درگیری به حمایت من آمده و با استفاده از چاقو آنها را فراری 
دادند. شاکی پرونده در ادامه اظهاراتش و در خصوص نحوه 
آزار و اذیت خود به کارآگاهان گفت: پس از فراری شدن افراد 
مزاحم، راننده یکی از نیسان ها به بهانه رساندن من به داخل 
شهر پیشنهاد داد تا سوار ماشین شوم؛ من نیز با مشاهده 
حمایتشان از من در برابر آن چند مزاحم به آنها اعتماد کرده 
و سوار یکی از ماشین های نیسان شدم اما در میانه راه ناگهان 
تغییر مسیر داده و به داخل بیابان های اطراف حسن آباد 
رفتند.در آن زمان بود که متوجه نیت واقعی آنها شده بودم 
اما دیگر هیچ کاری از دستم بر نمی آمد.در داخل بیابان، فرد 
چهارمی نیز به این سه نفر اضافه شد و .... ؛ در تاریکی شب 
آنها مرا در بیابان رها کرده و از محل دور شدند؛ هوا کاملا 

تاریک شده بود و من نیز هیچ شناختی نسبت به آنجا نداشتم.
با توجه به حساسیت پرونده، تیم ویژه ای از کارآگاهان 
پایگاه نهم پلیس آگاهی مسئول رسیدگی به پرونده شدند.

با توجه به اطلاعات بدست آمده در خصوص مشخصات یکی 
از خودروهای نیسان به شماره انتظامی *** ی ۶9 ایران 88، 
کارآگاهان موفق به شناسایی و دستگیری یکی از متهمین 
پرونده بنام »فرهاد . م« در مورخه 23 فروردین 95 شدند.

با انتقال فرهاد . م به پایگاه نهم پلیس آگاهی تهران بزرگ 
و انجام مواجهه حضوری با شاکی پرونده وی به ناچار لب به 
اعتراف گشود و ضمن اعتراف صریح به آزار و اذیت شاکی، سه 
نفر از بستگان خود بنام های محمد، میلاد و فرامرز را به عنوان 
سه همدست خود معرفی کرد.فرهاد با تأیید اظهارات شاکی 
در اعترافاتش به کارآگاهان گفت:راننده خودروی نیسان در 
اتوبان تهران  قم هستم؛ در کیلومتر ۶5 اتوبان تهران  قم 
متوجه شدم که چند نفر جوان با یک خانم جوان درگیر 
شدند.وقتی این خانم مرا دید از من درخواست کمک کرد و 

من نیز با آن جوان ها درگیر شدم؛ در حین درگیری، میلاد 
و محمد نیز با مشاهده صحنه درگیری به کمک من آمده 
و نهایتا آنها را فراری دادیم اما در ادامه تصمیم گرفتیم تا 
خودمان ... .  فرهاد در خصوص محمد در محل جنایت نیز به 
کارآگاهان گفت: طی تماس تلفنی با محمد موضوع و آدرس 
را به محمد دادیم و او نیز خود را به محل رساند.با شناسایی 
محل سکونت میلاد و محمد در منطقه باقرآباد، ابتدا آنها در 
محل سکونتشان دستگیر و در ادامه فرامرز نیز در شورآباد 
دستگیر شده و هر سه نفر به پایگاه نهم پلیس آگاهی تهران 
بزرگ منتقل شدند.این سه متهم نیز پس از مواجهه حضوری 
با شاکی پرونده و اطلاع از اعتراف صریح فرهاد، صراحتا به آزار 
و اذیت  شاکی پرونده اعتراف کردند.سرهنگ کارآگاه حسین 
زارع، رئیس پایگاه نهم پلیس آگاهی تهران بزرگ با اعلام این 
خبر گفت: متهمان پرونده با قرار بازداشت موقت و به دستور 
مقام قضایی، هر چهار متهم پرونده در اختیار پایگاه نهم پلیس 

آگاهی تهران بزرگ قرار گرفتند.

آزار و اذیت زن جوان در بیابان های منطقه حسن آباد

شیطان صفت ها دستگیر شدند 
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در مراسم رژه روز ارتش؛

سامانه موشکی اس300 رونمایی شد
سامانه موشکی اس300 رونمایی شدبا حضور رییس جمهور و فرماندهان ارشد نظامی 

کشورمان از سامانه پدافند هوایی اس300 رونمایی شد.
به گزارش انتخاب، در رژه دیروز ارتش در جوار حرم حضرت امام خمینی )ره( سامانه 

پدافند هوایی اس-300 از مقابل جایگاه ویژه عبور کرد.
قرارداد تحویل اس-300 پس از رفع تحریم ها سازمان ملل علیه کشورمان توسط روسیه 

در دستور کار قرار گرفت تا پس از اصلاح این قرارداد، سامانه اس300 وارد کشور شود.
اس 300 سامانه موشکی سطح  به  هوای دوربرد و خودکششی با قابلیت استفاده در 
تمامی ارتفاع هاست و در واقع نوع تکمیلی سامانه پدافندی ارتفاع بالای S200 به شمار 
می رود.  این سامانه اواخر دهه ۱970 توسط شرکت همکاری های صنعتی آلماز برای نیروی 
دفاع هوایی شوروی ساخته شد و مدل های مختلف این موشک در سازمان ناتو با نام های 
سام ۱0، سام ۱2 و سام 20 شناخته می شوند.  اولین مدل این موشک با نام S300 پی 
برای نخستین بار در سال ۱979 در شوروی عملیاتی شد، هرچند تکامل آن از سال ۱9۶9 
به منظور ساخت موشک سطح به هوایی با برد 75 کیلومتر که هم در نیروی زمینی و هم 
در نیروی دریایی استفاده شود، آغاز شده بود.  این موشک در ابتدا برای رهگیری هواپیماها 
و موشک های کروز ساخته شده و بعدها توانایی رهگیری موشک های بالیستیک نیز به آن 
افزوده شد.  300PMU-S یکی از مرگبارترین موشکهای زمین به هوای قابل استفاده در 
تمامی ارتفاع ها به شمار می رود که توانایی پیگیری همزمان ۱00 هدف و درگیری با ۱2 
هدف را دارد.  زمان آماده سازی آن حدود 5 دقیقه  است و موشکهای آن از نوع انبار شونده 

 است که مانند مهمات معمولی نیاز به هیچگونه نگهداری در مدت عمر مفید خود ندارند.
روزنامه صهیونیستی تایمز آواسراییل در گزارشی که بوی خشم صهیونیست ها از آن به 
مشام می رسد، نوشت: ایران هم زمان با بزرگداشت روز ارتش در این کشور از بخش هایی از 
سامانه دفاعی موشکی اس 300 که به تازگی از روسیه منتقل شده است، رونمایی کرد. این 
در حالی است که ماهها است گمانه زنی هایی درباره ی این که آیا مسکو این سلاح پیشرفته 

را به ایران تحویل می دهد یا نه؛ وجود دارد.
تایمز آو اسراییل در ادامه نوشت: چند کامیون که ایران می گوید حامل بخش هایی از 
این سامانه است، شامل محفظه و وسیله انتقال سامانه های اس 300 در این مراسم و تنها 
چند روز پس از این که رسانه ها اعلام کردند روند انتقال این سامانه به ایران آغاز شده است 
به نمایش گذاشته شد. در ادامه این گزارش آمده است: سامانه دفاعی موشکی اس 300 
ساخت روسیه یکی از پیشرفته ترین نوع این سلاح ها در جهان است که دارای برد طولانی 
برای دفاع در برابر هواپیما و موشک است. اسراییل در سال های گذشته به سختی تلاش 
کرد تا مانع از فروش سامانه اس 300 به ایران شود که به گفته کارشناسان می تواند هرگونه 
پتانسیل حمله اسراییل به تاسیسات هسته ای ایران را از بین ببرد. برخی مقامات نیز نگرانند 
این سامانه در اختیار حزب الله لبنان قرار گیرد که به طور قطع قدرت هوایی اسراییل 
را در منطقه به چالش خواهد کشید. خبرگزاری اخبار ملی اسراییل نیز ضمن پوشش 
خبر نمایش سامانه اس 300 در ایران گزارش داد: جمهوری اسلامی با اعلام دریافت این 
سامانه دفاعی ضد هوایی ساخت روسیه آن را یک دست برتر در مقابل قدت های مستبد و 
خودخواه منطقه دانست. این رسانه صهیونیستی در ادامه گزارش خود به انتشار بخش هایی 
از سخنان حسن روحانی، رییس جمهور ایران در مراسم روز ارتش در این کشور که در آن 

این سامانه اولین بار به نمایش گذاشته شد پرداخت.
شبکه خبری بی بی سی نیز ضمن انتشار تصاویری از این سامانه موشکی به انتشار خبر 

رونمایی از آن در مراسم دیروز پرداخت.

علی اکبر ولایتی:

سفر رییس جمهوری 
به ترکیه مهم و بجا بود

رییس مرکز تحقیقات استراتژیك مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان این که سفر 
رییس جمهوری به ترکیه روابط دو جانبه ایران و ترکیه را مستحکم تر کرد، گفت: سفر 

رییس جمهوری به کشور ترکیه مهم و بجا بود.
علی اکبر ولایتی عصر چهارشنبه در حاشیه دیدار با خانم سوشما سواراج وزیر خارجه 
هند در جمع خبرنگاران در پاسخ به سوال ایرنا درباره اهمیت سفر حجت الاسلام و 

المسلمین روحانی به ترکیه و شرکت در کنفرانس اسلامی این مطلب را بیان کرد.
وی ادامه داد: ایران و ترکیه دو کشور همسایه هستند که رابطه طولانی چند هزارساله 
دارند که چه از آن زمانی که این کشور روم شرقی بود و چه در زمان دولت عثمانی و چه 
در زمان الان که ترکیه است، یك رابطه برادرانه و بسیار با اهمیت بوده و همچنان این روابط 
رو به رشد است. ییس مرکز تحقیقات استراتژیك مجمع تشخیص مصلحت نظام یادآور شد: 
البته گاهی مشکلاتی بین دو کشور به وجود می آید که با تدبیر دو دولت این مشکلات 

برطرف می شود و سفر دکتر روحانی به ترکیه بجا و بسیار مهم بود.
ولایتی با بیان اینکه رییس جمهوری هم در کنفرانس همکاری های اسلامی و هم 
در دیدارهای دوجانبه شرکت کرد گفت: البته بعضی اختلالاتی را که برخی کشورها مثل 
عربستان سعی کردند به وجود بیاورند، کار بی اهمیتی بود و آنچه مهم است اینکه همکاری 
بین کشورهای اسلامی که بخصوص با میزبانی ترکیه صورت گرفت انگیزه مضاعفی داشت 
برای اینکه رییس جمهور ما به آن کشور سفر کند که در این سفر روابط دوجانبه از 

استحکام بیشتری برخوردار شد.

اخبــار

عضو شورای مرکزی حزب مؤتلفه اسلامی معتقد است: آرایش 
جناح های سیاسی کشور تا انتخابات سال آینده تغییر نخواهد 
کرد و خبرسازی هایی که در این زمینه انجام می گیرد با واقعیت 
منطبق نیست. همچنین وی با بی تأثیر دانستن عملکرد دولت 
یازدهم در نتایج انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی، 

اکثریت این مجلس را با اصولگرایان می داند.
حمیدرضا ترقی در گفت و گویی با جماران به تشریح دلایل 
عدم موفقیت اصولگریان در دور اول انتخابات دهمین دوره مجلس 
انتخابات  این  برای دور دوم  آنها  برنامه های  و  اسلامی  شورای 

پرداخت که مشروح این گفت و گو به این شرح است:

مجلس  دوره  دهمین  انتخابات  دوم  دور  آستانه  در   *
های  جناح  انتخاباتی  و  سیاسی  آرایش  اسلامی  شورای 

سیاسی را چطور ارزیابی می کنید؟

آرایش سیاسی جناح ها تغییر نخواهد کرد
- آرایش سیاسی و انتخاباتی کشور همچنان تا پایان انتخابات 
مرحله دوم مجلس فکر می کنم به قوت خودش باقی است و 
تغییری نخواهد کرد، ولی در شرایط بعد از پایان انتخابات و آغاز 
کار مجلس دهم به نظر می رسد که به مرور به مناسبت ورود به 
عرصه رقابت انتخابات های شورای اسلامی و ریاست جمهوری 

آینده آرایش جدیدی شکل بگیرد.
بعضی از خبرها و خبرسازی هایی که دارد صورت می گیرد 
که نشان دهنده این است که رقابت در بین جریان های سیاسی 
از حالت فعلی دارد خارج می شود و مثلا آقای احمدی نژاد دارد 

وارد می شود به نظر نمی رسد که خیلی با واقعیت منطبق باشد.

* یعنی به نظر شما احمدی نژاد در انتخابات ریاست 
جمهوری دوازدهم حضور پیدا نمی کند؟

احمدی نژاد نمی آید
- من فکر نمی کنم. خیر

ضمن اینکه همین رقابت فعلی بین جریان اصولگرا و اصلاح 
طلب و مستقلین فعلا تنها آرایش سیاسی تثبیت شده موجودی 
است که باقی مانده تا ببینیم ائتلاف با مستقلین و کدام یک از 
این جریان ها در درون مجلس شکل می گیرد؛ و اینکه بعد از 
آن در آستانه انتخابات ریاست جمهوری آنها چه موضعی را اتخاذ 

می کنند؟
بنابر این من خیلی معتقد به اینکه جریان چهارمی مثل آقای 

احمدی نژاد وارد عرصه رقابت شود، نیستم.

* به نظر شما کاندیدای اصولگرایان در انتخابات ریاست 
جمهوری دوازدهم چه کسی می تواند باشد؟

- هنوز هیچ بحثی نشده که کسی در مظان این مسأله قرار 
گرفته باشد.

دوم  دور  در  اصولگرایان  از حضور  شما  بینی  پیش   *
انتخابات مجلس شورای اسلامی چیست و فکر می کنید که 

اصولگرایان در این انتخابات چطور حاضر می شوند؟

اکثریت مجلس دهم با اصولگرایان است
- در بین این ۶9 نماینده که باید انتخاب شوند، در ۱۱ حوزه 
انتخابیه رقابت بین 2 اصولگرا و در 8 حوزه بین 2 اصلاح طلب 
است؛ بنابر این به طور قطع در این ۱9 حوزه ۱۱ نماینده منتخب 
اصولگرا و 8 نفر منتخب اصلاح طلب خواهند بود. در بقیه حوزه ها 

رقابت بین اصولگرایان، اصلاح طلبان و مستقلین است.
به نظر می رسد که در بین آنها نیز اصولگرایان بالغ بر 20 نفر 
را پیروز انتخابات خواهند شد و این جمعیت به جمعیت فعلی 
بیش از ۱20 نفر اصولگرایان اضافه خواهد شد و با مقداری کاهش 
نسبت به دور قبل باز هم به نظر می رسد که اکثریت مجلس از 

آن اصولگرایان باشد.

* به نظر شما، منتخبانی که در دور دوم وارد مجلس 
دهم می شوند، چه تأثیری در انتخاب رئیس و هیأت رئیسه 

مجلس بعدی خواهند داشت؟

منتخبان دور دوم در انتخاب رئیس بعدی مجلس
 نقش تعیین کننده ای دارند

- تا الآن در جلسه آقای لاریجانی حدود ۱45 نفر و در جلسه 
آقای عارف حدود 70 نفر از منتخبان مجلس دهم شرکت کرده 
اند. بنابر این به طور طبیعی موقعیت آقای لاریجانی نسبت به 
آقای عارف برای ریاست دهمین دوره مجلس شورای اسلامی، 
نمایندگان  آرای  قطعا  ولی  است؛  تری  شده  تثبیت  موقعیت 
منتخب در دوره دوم هم می تواند نقش بسیار مهمی در نهایی 
شدن و تقویت نتیجه انتخابات برای هر دو طرف داشته باشد. 
این حدود ۶0 نفر نقش تقریبا تعیین کننده ای در انتخاب رئیس 

مجلس آینده خواهند داشت.

* دلیل عدم موفقیت اصولگرایان در دور اول انتخابات 
چه بود و لیستی که آنها داده بودند چقدر در این امر تأثیر 

داشت؟

دلایل عدم موفقیت اصولگرایان در انتخابات
- به نظر من لیست مشکلی نداشته است، اما به نظر من 3 
یا 4 عامل برای این امر وجود داشته است. اول اینکه رأی تهران 
در شرایطی که مشارکت مردم در انتخابات بیش از 35 درصد 
باشد، تقریبا در دوره های قبل نیز همین نتیجه را داشته است؛ 
یعنی وقتی میزان شرکت کننده بالاست و به بالای 35 درصد می 
رسد، نوعا اصلاح طلبان موفق می شوند قشر خاکستری که جذب 

انتخابات می شوند را جذب کنند و رأی به نفع آنها بوده است.
البته یک عامل نیز این است که مقام معظم رهبری هم از همه، 
خصوصا کسانی که ممکن است حتی نظام را قبول نداشته باشند، 

برای شرکت در انتخابات دعوت کردند.
در این انتخابات در شمال تهران یک میلیون نفر از کسانی که 
بعد از پیروزی انقلاب اسلامی تا کنون مهر انتخاباتی در شناسنامه 
آنها زده نشده، شرکت کردند و همه آنها به نفع لیست امید و اصلاح 

طلبان رأی دادند که به نظر می رسد عامل اصلی توفیق است.
در روش های تبلیغاتی اصولگرایان ضعف هایی بوده که آن 

هم به نظر می رسد عامل دیگری در نتیجه انتخابات تهران است.

* به نظر شما ممکن است برنامه ای وجود داشته باشد که 
منجر به جذب قشر خاکستری جامعه به سمت اصولگرایان 

بشود؟

- بله من فکر می کنم که تکیه اصولگرایان روی حل مشکلات 
اقتصادی و ارائه برنامه در این رابطه بهترین عامل برای جذب این 
قشر است؛ چون مشکلات اقتصادی به این قشر آسیب جدی 
رسانده و نگرانی و دغدغه زیادی دارند. لذا گفتمان اقتصادی و ارائه 
راه حل های مناسب برای حل مشکلات اقتصادی مردم می تواند 

جاذبه لازم را برای جذب این قشر داشته باشد.

* الآن که اصولگرایان دولت را در دست ندارند، چطور 
برنامه های خود را به مردم منعکس می کنند؟

- طبیعتا اولا مجلس آینده می تواند این نقش را ایفا کند. ثانیا 
در تبلیغات انتخاباتی آینده وقتی که روی این محورها تأکید کنند، 

روی رأی مردم تأثیر می گذارد.

* عملکرد دولت یازدهم چقدر بر رأی مردم در انتخابات 
هفتم اسفند ماه تأثیر داشت؟

برجام تأثیری در نتیجه انتخابات نداشت
- عملکرد دولت به طور طبیعی چون خیلی نمود خاصی برای 
آحاد جامعه نداشت و مردم خیلی احساس نمی کردند که این 
عملکرد مشکلی را از زندگی آنها حل کرده فکر نمی کنم که خیلی 
تأثیری در انتخابات داشت. چون تردید و دو دلی و دغدغه نسبت به 
اینکه آیا برجام به نتیجه می رسد یا نمی رسد، همچنان در جامعه 
باقی است و بر این اساس به نظر نمی رسد که مردم خیلی از این 

مسأله تأثیر گرفته باشند.

* به نظر شما امیدی که برجام به جامعه دمیده بود نمی 
توانست نیروی محرک باشد؟

در  یعنی  ندیدیم؛  را  امیدی  چنین  ما  ها  نظرسنجی  در   -
نظرسنجی ها حالت ناامیدی و یأس بیشتر بر مردم غلبه داشته 

است.

* به نظر شما اصولگرایان باید چه برنامه ای در پیش 
داشته باشند تا بتوانند که در دور دوم انتخابات مجلس 

شورای اسلامی موفق شوند؟

اصولگرایان نیروهای 
شهرستانی خود را بسیج کنند

- دور دوم طبیعتا اصولگرایان در حال فعالیت هستند و یک 
رقابت جدی را در شهرستان ها دارند دنبال می کنند.

اقتضائات شهرستان ها با تهران اختلافات قابل توجهی دارد. در 
شهرستان ها عمدتا مسائل محلی و ملاک ها و انگیزه های محلی، 
قومیتی و امثال آن نسبت به مسائل سیاسی تأثیرات بیشتری دارد. 
لذا در آن بعد به نظر می رسد که اصولگرایان باید فعال تر عمل 
کنند و نیروی خود را برای تبلیغ نامزدهای خودشان در سطح 
استان ها و شهرستان ها بسیج کنند. ولی طبیعتا برنامه های آینده 
اصولگرایان در رابطه با انتخابات های آینده باید پس از بحث و 
بررسی در مراکز تصمیم گیری اصولگرایان نهایی شده و به سمت 

اجرا برود.

عضو شورای مرکزی حزب مؤتلفه اسلامی: 

رأی لاریجانی برای ریاست مجلس فعلا 2 برابر عارف است

سیزدهمین اجلاس سران کشورهای عضو سازمان همکاری 
اسلامی در حالی در استانبول برگزار شد که رئیس جمهور علاوه 
بر این که در نطق خود مواضع جمهوری اسلامی را به روشنی بیان 
کرد، با حاضر نشدن در نشست اختتامیه نیز اعتراض ایران را به 

بیانیه ی پایانی این اجلاس نشان داد.
به گزارش ایسنا، چهارشنبه گذشته حسن روحانی که راهی 
استانبول بود، در فرودگاه مهر آباد ابراز امیدواری کرد که نشست 
استانبول برای رفع اختلافات و تقویت وحدت دنیای اسلام راهگشا 

باشد.
دستور کار اجلاس سیزدهم سران کشورهای عضو سازمان 
همکاری اسلامی )OIC(، مبارزه با تروریسم و افراط گرایی بود و 57 
کشور عضو با شعار اتحاد و همبستگی برای عدالت و صلح در این 
اجلاس دو روزه شرکت کرده بودند، اما برخی اتفاقات این نشست 
نشان داد که در حال حاضر و با توجه به مواضع و سیاست های 
برخی کشورها، نه از عدالت و صلح خبری است و نه می توان امیدی 

به مبارزه با تروریسم و افراط گرایی داشت.
نطق رئیس جمهوری اسلامی ایران در این اجلاس به روشنی 

مواضع ایران را نشان داد. روحانی با یاد آوری تاریخچه و دلایل افول 
تمدن اسلامی تاکید کرد: »اکنون متاسفانه تاریخ تکرار می شود و 
هجوم همه جانبه به جهان اسلام مجددا شدت گرفته و این بار به 

شکل جدید و با استفاده از اسلام علیه اسلام سر برآورده است.«
روحانی همچنین اظهار کرد: »اگر صدها میلیاد دلار از ذخایر و 
منابع امت اسلامی به جای آن که صرف رشد و اشتغال جوانان شود، 
به بهانه هراس های موهوم صرف پر کردن زرادخانه های نظامی شده، 

چگونه می توان از وحدت سخن گفت؟«
رنیس جمهور با محکوم کردن هر نوع جنایتی در هر نقطه از 
دنیا، سه راهکار اولویت گفت و گو، امنیت پایدار و پیشرفت علمی 
را راه های ایران برای مقابله با خشونت دانست و تصریح کرد:  »باید 
همواره خطر رژیم صهیونیستی را به عنوان منبع اصلی تولید 

خشونت و افراطی گری به خاطر داشت.«
وی همچنین اشاره ای به تنش های اخیر میان ایران و عربستان 
داشت و گفت: »نه عربستان مشکل ایران است و نه ایران مشکل 

عربستان. مشکل اصلی جهل، تعصب و خشونت ورزی است.«
روحانی در بخش پایانی صحبت های خود تاکید کرد: »نباید 

هیچ گونه پیامی که به تفرقه در میان امت اسلامی دامن بزند از 
سازمان همکاری اسلامی برخیزد. هر حرکت تفرقه افکنانه ای از آنجا 
که اجماع این سازمان و امت اسلامی را به همراه ندارد و با فلسفه 

تشکیل این سازمان در تعارض است، قطعا بی اعتبار است.«
شاید همین جملات پایانی شاه بیت سخنان روحانی به حساب 
می آمد و نوع برخورد او با سران برخی کشورها نیز نشان داد که 

رئیس جمهور از موضع اقتدار پا به این اجلاس گذاشته است.
از طرف دیگر تلاش سعودی ها برای بهبود روابط مصر و ترکیه با 
حاضر نشدن سیسی در این اجلاس و ترک کردن مراسم افتتاح از 
سوی سامح شکاری وزیر خارجه مصر که ریاست دوره ای را به ترکیه 
تحویل داد، با شکست مواجه شد و بحث های پیرامون مبالغی که 
عربستان به حساب وزیر خارجه مالزی واریز کرده است باعث شد تا 
شعار وحدت و یکپارچگی که ترکیه برای نشست انتخاب کرده بود 

در عمل محقق نشود.
برخی کشورها نیز در تنظیم بیانیه  پایانی تلاش داشتند میان 
کشورها اسلامی شکاف ایجاد کنند که البته موفق نشدند و حتی 
این اتهام به آنها وارد شد که در امور داخلی سایر کشورها دخالت و 

در منطقه بحران سازی می کنند.
شاهکار ماجرا هم بیانیه پایانی بود که چهار بند آن به نوعی علیه 
جمهوری اسلامی و حزب الله تنظیم شد، اما اعتراض شدید هیات 
ایرانی و حتی لبنان، عراق، الجزایر و تونس را به همراه داشت تا جایی 
که حاضران بر سر بیانیه پایانی به اجماع نرسیدند و این بیانیه در 

نشست اختتامیه قرائت نشد.
رئیس جمهور در این سفر دیدارهای دو جانبه ای هم با روسای 
جمهور اندونزی، آذربایجان، سنگال و رئیس مجلس سنای الجزایر و 
پادشاه برونئی نیز داشت و باز هم برتحکیم روابط کشورهای اسلامی 

و جلوگیری از خشونت تاکید کرد.
به هر حال نتایج این سفر در صورت حضور نیافتن رئیس جمهور 
در اجلاس ممکن بود به گونه ای دیگر رقم بخورد ضمن این که 
نطق محکم و متقن روحانی توانست از منافع ایران به خوبی دفاع 
کرده و نشان دهد که جمهوری اسلامی به جای خشونت، برای حل 
مشکلات منطقه و کشورهای اسلامی راهکارهای دیپلماتیکی دارد. 
البته به شرطی که پول های باد آورده برخی کشورها اجازه فکر کردن 

به روسای آنها را بدهد.

هنوز شوک فساد 3 هزار میلیاردی فروکش نکرده بود که اظهارات 
علی طیب نیا وزیر اقتصاد و دارای دولت یازدهم در مورد فسادی 
بیش از 4 برابر فساد 3 هزار میلیاردی )۱2 هزارو 700 میلیارد تومان( 
شوکی به مراتب بزرگتر را به جامعه وارد می کند. این خبر به سرعت 
در رسانه ها منتشر و تبدیل به بمب خبری آن روزها شد. در این 
میان اظهار نظر های مختلفی از سوی مسئولان سه قوه در این رابطه 
صورت گرفت و هرکدام از آنها قول پیگیری هرچه سریع تر این 
موضوع را دادند و خواستار رسیدگی دیگر مسئولان به این پرونده 
شدند، اما اصل ماجرا چیست؟ و جدای از دولت، قوه قضائیه و مجلس 

موضوع را چگونه پیگیری کرده اند؟ 
به گزارش جماران، ناصر سراج، رئیس سازمان بازرسی کل کشور 
چند روز پیش در خصوص سرنوشت پرونده موسوم به ۱2 هزار 
میلیاردی، گفت: این پرونده فساد نبود، بلکه یک جابجایی پولی بود. 
پرونده در دادسرای تهران رسیدگی و کیفرخواست آن هم صادر شده 
است. وی گفته است: دادگاه رسیدگی به اتهامات متهمان این پرونده 

به زودی برگزار می شود.

پرونده 12 هزار میلیاردی چگونه مطرح و پیگیری شد
۱5 آذر 93 برای اولین بار این  وزیر امور اقتصادی و دارایی بود 
که از کشف تخلف ۱2 هزار میلیارد تومانی در شبکه بانکی کشور 
خبر داد. طیب نیا  این رقم را مربوط به گردش فعالیت در یک دوره 
مالی یکی از بانک های کشور دانست و اعلام کرد: تمام این مبلغ به 

بانک بازگشته است.
روز بعد ولی الله سیف رئیس کل بانک مرکزی در یک برنامه 
تلویزیونی با تایید کشف این فساد، عنوان کرد: این سوء جریان از سال 
۱385 تا اوایل سال ۱39۱ شکل گرفته است. در اواخر ۶ ماهه سال 
گذشته این موضوع کشف شد و از آن به بعد در هیات نظارت مورد 

پیگیری بوده و گزارش مفصلی به مراجع قضایی ارائه  شده است.
وی با اظهار این که این فساد بانکی بسیار شبیه به فساد 3 هزار 
میلیارد تومانی است،  می گوید: در این پرونده نیز سوءاستفاده از طریق 
ضمانت و گردش چک صورت گرفته است. بالاترین مبلغی که در 
مدت دو هفته مورد سوءاستفاده قرار گرفته است 70 میلیارد تومان 

بوده و در بقیه موارد مبالغ کمتر از این مبلغ بوده است.

موضوع چیست؟
 این پرونده مربوط به یکی از شعب بانک تجارت است که به 
عنوان فساد بانکی ۱2 هزار میلیاردی مطرح شده است.  مجارا از این 
قرار است که در اوایل دی ماه سال 92 دادگستری استان کرمان 
گزارشی دریافت می کند که واصل شدن تعدادی ضمانت نامه های 
بانکی بدون پشتوانه و خارج از ضوابط بانکی در شعبه تختی بانک 
تجارت کرمان را نشان می دهد. بعد از این گزارش بلافاصه پرونده 
ای در شعبه اول دادسرای انقلاب در این خصوص تشکیل و پیگیری 

می شود.
با پیشرفت تحقیقات معلوم می شود بحث بیش از چند ضمانت 
نامه بانکی است؛ لذا تیم اقتصادی متشکل از کارشناسان اداره کل 

اطلاعات و بازپرس ویژه بررسی موضوع را به عهده می گیرند.
در روند تحقیقات مشخص می شود تعداد زیادی ضمانت نامه های 
بانکی ظرف مدت پنج سال در این شعبه خارج از موازین، ضوابط و 
مجوزهایی که باید اخذ می شد، صادر شده و مبلغ ضمانت نامه ها به 
57۱ میلیارد تومان رسیده است. بعد از آن ۱2 متهم در این رابطه 

دستگیر و 8 نفر روانه زندان می شوند.
اما درست زمانی که احساس می شد کار رو به پایان است، 
بازرسان در اثنای رسیدگی به این ضمانت نامه ها به موضوع دیگری 
برخوردمی کنند. آنها متوجه می شوند تعداد زیادی چک های بین 
بانکی بدون پشتوانه در این بانک صادر شده است که  مبلغ آن به ۱2 

هزار و 700 میلیارد تومان می رسد.
کار به این روال بوده است که بانک یا صندوقی به مبلغی پول 
نیاز داشته و از بانک تجارت درخواست می کرده و آن مبلغ از طریق 
چک بین بانکی واریز و بعد از چند روز برگشت داده می شده است؛ 
گردش مالی ۶70 فقره چک به این شکل صادر و جمع مبالغ ۱2 

هزار میلیارد و 700 میلیون تومان بوده است.
طبق گفته رییس دادگستری استان کرمان دو نفر از متهمان 
پرونده، مسئول شعبه بوده و بخشی از کارکنان شعب بانک ها و 
مشتریانی که این ضمانت نامه ها را دریافت کرده اند نیز در این پرونده 

متهم می شوند.

قوه قضائیه و پرونده 12 هزار میلیاردی
بعد از این اعلان عمومی فساد موسوم به ۱2 هزار میلیاردی بود 

که پای مراجع و مسئولان قضایی نیز به پرونده باز می شود.
یک روز بعد حجت الاسلام و المسلمین غلامحسین محسنی 
اژه ای معاون اول قوه قضائیه و سخنگوی این  دستگاه، درباره ماجرای 
فساد موسوم به ۱2 هزار میلیادی اظهار کرد: گاهی چیزی را کم و 
زیاد می گوییم که اشتباه است. اگر سیاه نمایی یا لاپوشانی کنیم، 
غلط است. یکی از چیزهایی که باید تبیین و ماهیت به مردم اعلام 
شود این است. در مسئله ۱2 هزار میلیاردی این طور نیست که ۱2 
هزار میلیارد از بانک گرفته و خورده باشند. این مبلغ در گردش بین 
دو بانک بوده است، یعنی  یک بانک به بانک دیگر چک می داده 
و عمدتا هم بین 2 بانک بوده است. یکی از بانک ها وجه نداشته و 
دیگری نیز حق پرداخت نداشته است، اما می آمدند و چک بی اعتبار 
را که وجه ندارد با تخلف مدیر یا احیانا کارمند ها پرداخت و ظرف 
سه تا چهار روز نیز پر می کردند. اژه ای تأکید می کند تا الان یک 
ریال از این وجه را نبرده اند. مردم فکر نکنند کسی ۱2 هزار میلیارد 

برده و خورده است.
عباس جعفری دولت آبادی دادستان عمومی و انقلاب تهران نیز 
۱7 آذر ماه  در مورد  این پرونده می گوید: این پرونده دو بخش دارد، 
یک بخش آن در تهران و بخش دیگر آن در کرمان است. اخیراً بانکی 
که ذی نفع این پرونده است درخواست کرده این پرونده ها در تهران 
تجمیع  شود.  تجمیع پرونده مقررات قانونی دارد و قدری زمان بر است 
و باید در دستور بررسی قرار گیرد و مسئولان عالی قضایی کشور باید 

با این درخواست موافقت کنند...
وی اضافه می کند: درباره این پرونده در کرمان یک متهم در 

پرونده تحت رسیدگی دادسرای  نیز  تهران  بازداشت است و در 
اقتصادی قرار دارد و اگر این تجمیع مورد موافقت قرار گیرد، احتمال 
دارد در آینده به صورت توامان رسیدگی شود. پرونده های زیادی 
هم در محاکم حقوقی تهران علیه بانکی که یکی از طرفین این 
پرونده است مطرح شده که طبیعتاً باتوجه به حجم گسترده پرونده 

امیدواریم به زودی به نتیجه برسیم.
ناصر سراج نیز در اواسط بهمن سال 93 درباره آخرین وضعیت 
پرونده می گوید: رقم این پرونده ۱2 هزار میلیارد نیست، بلکه به این 
عدد موسوم شده و هم اکنون نیز پرونده در دادگاه است و در کرمان 

رسیدگی می شود.
رییس سازمان بازرسی کل کشور اظهار می کند: در این ماجرا 
مدیرکل بازرسی استان کرمان اقدام کرد و پرونده به دادسرا ارسال 
شد؛ هم اکنون نیز تحقیقات دادسرا تمام شده و پرونده منتظر 

رسیدگی در دادگاه است.
اما در مجموع توضیحات روشنی در مورد جزئیات این  پرونده 
از سوی مسئولان قوه قضائیه ارائه نشد. جزئیاتی چون نام و اسامی 
دستگیر شدگان و متهمان این پرونده، نتیجه تجمیع پرونده ها و 
نتایج برسی های پرونده در تهران. اینها مواردی است که احتمال دارد 

به زودی درباره آنها سخنانی گفته شود.

پیگیری جدی فساد 12 هزار میلیاردی 
در کمیسیون اصل نود مجلس

اما ورود مجلس شورای اسلامی در این پرونده در 28 آذر 93 با 
صحبت های محمد علی پور مختار رئیس کمیسیون اصل نود آغاز 
شد. وی در خصوص به جریان افتادن پرونده فساد ۱2 هزار میلیارد 
تومانی در مجلس گفت: پرونده فساد مالی ۱2 هزار میلیارد تومانی که 
به تازگی افشا شده در کمیسیون اصل نودم باز شد و به صورت جدی 

مورد پیگیری قرار خواهد گرفت.
در همین خصوص عزت الله یوسفیان ملا عضو ستاد مبارزه با 
مفاسد اقتصادی در گفت و گویی با خبرنگار پایگاه اطلاع رسانی 
و خبری جماران در خصوص پیگیری های این ستاد در ارتباط با 
پرونده موسوم به فساد ۱2 هزار میلیارد تومانی، گفت: این موضوع 

مربوط به قوه قضائیه است و ما از جزئیات آن اطلاع نداریم.
این در حالی است که با وجود تأکید پور مختار به پیگیری جدی 
این پرونده تا به امروز هیچ گزارشی از این پرونده از طرف کمیسیون 
اصل نودم قانون اساسی ارائه نشده  و این پرونده از سوی نمایندگان 

مسکوت مانده است.
در حال حاضر بعد از گذشت ۱7  ماه از مطرح شدن این پرونده، 
ناصر سراج رئیس بازرسی کل کشور از صدور کیفر خواست در 
این پرونده و برگزاری دادگاه در آینده ای نزدیک خبر داده است تا 
همچنان موضوع رسیدگی به پرونده های اقتصادی چند سال اخیر 
جزو مسائل داغ روز باشد و علی رغم در ابهام بودن پایان  آنها، توقعات 
مردم  برای به ثمر رسیدن اینگونه پرونده ها هر روز بیشتر و بیشتر 
شود. به هر حال باید تا روز دادگاه  منتظر بود و دید این پرونده چند 

نفر را به  دانه درشت های  فسادهای اقتصادی اضافه خواهد کرد.

گزارشی از نتایج بررسی ها در خصوص یک فساد بزرگ مالی دیگر؛

مفسدان 12 هزار میلیارد تومانی محاکمه می شوند

نگاهی به نقش ایران در سیزدهمین اجلاس سران کشورهای عضو سازمان همکاری اسلامی:

حضور  مقتدرانه

آگهی مزایده پلاک ثبتی باقیمانده 2521/13/135 اصلی بخش 2 
مربوط به پرونده کلاسه 139404030011000641 

به موجب پرونده اجرائی کلاسه  ۱394040300۱۱000۶4۱ )با شماره بایگانی 
9400۶92( به: بانک مهر اقتصاد قم، و علیه: آقای مهدی برزگر فتحی )وام گیرنده( مستند 
سند رهنی شماره ۱599۶2 – مورخ ۱393/7/9 دفترخانه اسناد رسمی شماره 4 قم، 
ششدانگ پلاک ثبتی شماره 252۱/3/۱35 اصلی بخش 2 ثبت شده در صفحه 522 دفتر 
املاک 48۱ واقع در قم، 30 متری کیوانفر، 24 متری مطهری، ابتدای کوچه 24، پلاک 9 

متعلق به آقای: محمد رضا برزگر فتحی از طریق مزایده به فروش می رسد: 
حدود و مشخصات مورد مزایده به مساحت ۱2۶ متر مربع طبق سند مالکیت: 

شمالا: بطول ۶ متر به کوچه ۶ متری
شرقا: به طول 2۱ متر پی اشتراکی به پلاک ۱3۶ فرعی

جنوبا: بطول ۶ متر پی اشتراکی به پلاک ۱25 فرعی
غربا: بطول 2۱ متر پی اشتراکی به پلاک ۱34 فرعی

مشخصات ساختمان:
ساختمان مورد نظر در سه طبقه زیرزمین، همکف و فوقانی با 259 متر مربع اعیانی 
بصورت جنوبی ساز، به مساحت ۱2۶ متر مربع عرصه و در حدود 20 سال قدمت دارد. 
نمای ساختمان 2 متر از اره سنگ گرانیت و بقیه بدون نما می باشد. ساختمان دارای حیاط 
سازی و انشعاب آب، برق، گاز و تلفن می باشد. ساختمان دارای گواهی عدم خلاف به 

شماره ش/3/9350 از شهرداری منطقه سه قم می باشد.
مشخصات طبقه زیرزمین:

به صورت گلخانه ای شام سالن پذیرایی، اتاق خواب، آشپزخانه و سرویس بهداشتی، کف 
سالن و اتاق موزائیک و بدنه یک متر سنگ و الباقی سفید، سقف سفید کاری، آشپزخانه دارای 

کابینت فلزی، کف سرویس بهداشتی و آشپزخانه سرامیک و بدنه کاشی می باشد. 
مشخصات طبقه همکف: 

شامل سالن پذیرایی، اتاق خواب، آشپزخانه و سرویس بهداشتی، کف سالن و اتاق 
موزائیک و بدنه یک متر سنگ و الباقی کاغذ دیواری، سفید کاری به همراه ابزار و گچ 
بری، آشپزخانه دارای کابینت ام دی اف، کف سرویس بهداشتی و آشپزخانه سرامیک و 

بدنه کاشی می باشد. 
مشخصات طبقه فوقانی:

شامل سالن پذیرایی، اتاق خواب، آشپزخانه و سرویس بهداشتی، کف سالن و اتاق 
موزائیک و بدنه ۱5 سانت سنگ و الباقی رنگ روغنی، سقف سفید کاری، آشپزخانه دارای 

کابینت ام دی اف، کف سرویس بهداشتی و آشپزخانه سرامیک و بدنه کاشی می باشد.
مبلغ ارزیابی به ملک مورد مزایده با توجه به مراتب فوق و موقعیت ملک قدمت متراژ 
و در نظر گرفتن سایر عوامل تاثیرگذار با نظر کارشناس رسمی دادگستری بدین شرح 

اعلام می گردد:
ارزش عرصه ششدانگ به مساحت ۱2۶ متر مربع از قرار هر متر ۱5/000/000 ریال 

جمعا به ارزش ۱/890/000/000 ریال
ارزش اعیانی زیرزمین به متراژ 93 متر مربع از قرار هر متر مربع 4/500/000 ریال 

جمعا به ارزش 4۱8/500/000 ریال
ارزش اعیانی همکف به متراژ 9۶ متر مربع از قرار هر متر مربع 4/500/000 ریال جمعا 

به ارزش 432/000/000 ریال
ارزش طبقه فوقانی به متراژ 70 متر مربع از قرار هر متر مربع 4/500/000 ریال جمعا 

به ارزش 3۱5/000/000 ریال 
ارزش حیاط سازی جمعا به ارزش 50/000/000 ریال

ارزش انشعابات )آب، برق، گاز و تلفن( جمعا به ارزش 30/000/000 ریال
مبلغ کل ارزیابی 3/۱35/500/000 ریال )سه میلیارد و یکصد و سی و پنج میلیون و 

پانصد هزار ریال( می باشد.
مزایده ملک مذکور از ساعت 9 صبح الی ۱2 روز یکشنبه ۱395/3/۱۱ در اجرای ثبت 
قم واقع در خیابان ساحلی انجام می شود. مزایده از مبلغ پایه 3/۱35/500/000 ریال )سه 
میلیارد و یکصد و سی پنج میلیون و پانصد هزار ریال( شروع و به بالاترین قیمت فروخته 
خواهد شد. حق الحراج و نیم عشر دولتی مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد 
بود. در ضمن بدهی های ملک از مالیات و عوارض شهرداری و آب و برق و گاز و غیره 
تا تاریخ حراج اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده 
خواهد بود. خریداران می بایست مبلغ پایه را بعنوان سپرده شرکت در مزایده به حساب این 
اداره واریز نمایند و در صورت توافق بر واریز غیر نقدی با بستانکار و نسبت به مازاد با بدهکار 
بر اساس توافق کتبی اقدام خواهد شد. و چنانچه روز مزایده مصادف با مصادف با تعطیل 
رسمی غیر مترقبه گردد، مزایده روز اداری بعد از تعطیل در همان محل و ساعت انجام می 

شود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد.
واحد اجرای اداره ثبت اسناد و املاک قم
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سه خصلت جلب محبتّ می كند: انصاف در 
معاشرت با مردم، همدردی در مشكلات آن ها 

همراه و همدم شدن با معنویات.

دوشنبه - سی ام فروردین ماه 1395 - سال نوزدهم - شماره  3980

استاندار قم گفت: بخش کشاورزی به مهندسان جوان 
بخش  در  مناسبی  تحول  تا  کند  اعتماد  ایده  صاحب  و 
کشاورزی صورت بگیرد و شاهد رونق کشاورزی و صرف 

بهینه هزینه ها در این زمینه باشیم.
مشترک  نشست  در  دیروز  ظهر  صادقی  مهدی  سید 
مهندسی  نظام  سازمان  تشکل های  و  شورا  اعضای 
)ع(  جواد  امام  تالار  در  که  طبیعی  منابع  و  کشاورزی 
اظهار  جدید  سال  تبریک  ضمن  شد،  برگزار  استانداری 
کرد: امیدواریم در بخش کشاورزی شاهد باز شدن فصل 

جدیدی از رونق اقتصادی و اشتغال باشیم.
تا  اعتماد سازی صورت بگیرد  باید  اینکه  بیان  با  وی 
ایده بتوانند در امور گوناگون  مهندسان جوان و صاحب 
مشغول کار شوند، تصریح کرد: اگر قرار است ایده و نظر 
و طرحی را به طرف مقابل ارائه دهیم و مورد اقبال واقع 

شود باید به شیوه مطلوب توجیه صورت بگیرد.
استاندار قم تاکید کرد: طرف مقابل باید توجیه شود 
با  و  نبوده  شخصی  منافع  دنبال  به  دهنده  پیشنهاد  که 
ایده و طرحی که دارد حامی منافع طرف مقابل و منافع 
استان است و به دنبال آن منافع ملی نیز تامین می شود.

کشاورزی  تحول  و  تغییر  در  باید  اینکه  بیان  با  وی 
اقدامات خاصی صورت بگیرد، گفت: با هم افزایی که در 
این راستا صورت می گیرد اعتماد طرفین جلب می شود.

صادقی ادامه داد: باید به سمت و سویی حرکت کنیم 
و  طرح  این  اجرای  در  که  شود  توجیه  مقابل  طرف  که 
ایده منفعت همه را در نظر داریم و به دنبال انجام کاری 
هستیم که با بهره گرفتن از دانش روز هزینه های بخش 
خوبی  به  ظرفیت ها  از  و  کنیم  مدیریت  را  کشاورزی 

استفاده کنیم.
صورت  جامعه  در  توجیه  این  باید  کرد:  اضافه  وی 
بگیرد که با طرح و ایده های جدید به دنبال راه توسعه 
خصوصی  بخش  به  امور  واگذاری  در  کشور  پیشرفت  و 

هستیم.
بیان  با  خویش  پایانی سخنان  بخش  در  قم  استاندار 
این وعده که اگر اعتماد سازی صورت بگیرد، استانداری 
نیز از بخش خصوصی حمایت می کند، خاطرنشان کرد: 
امور کشاورزی  اعتماد جامعه را در  نیز به سهم خود  ما 
به مشارکت با بخش خصوصی جلب کرده و مردم را به 

مشارکت با بخش خصوصی هدایت می کنیم.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم با تاکید بر مساله 
بهره وری در استان گفت: باید از توانمندی ها، ظرفیت ها و منابع 

موجود استفاده بهینه کنیم.
سید حسن رضوی روز یکشنبه در نشست مشترك تشکل 
های سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی استان قم 
با استاندار این استان در تالار امام جواد )ع( استانداری قم، با اشاره 
به پنج برنامه توسعه کشور اظهار کرد: آن چیزی که در برنامه 
ششم توسعه کشور نیز به آن تاکید شده، مساله بهره وری است.

وی اضافه کرد: بیش از نیمی از رشد ما در برنامه ها، عدد بهره 
وری در نظر گرفته شده و بهره وری در موضوع های گوناگون 
مانند نیروی کار، آب، خاك و انرژی مدنظر است که در سال های 

گذشته نسبت به این امر توجه نداشته ایم. 
وی با اشاره به بخش کشاورزی گفت: واقعیت این است که 
ما به بخش کشاورزی همچنان به صورت سنتی نگاه می کنیم و 
خروجی های ما از منابع، سرمایه و نیروی انسانی که داشته ایم 

مطلوب نبوده است و نیست.
انسانی  نیروی  ترین سرمایه،  بزرگ  اینکه  بیان  با  رضوی 
متخصص ماست، گفت: باید این شهامت را به عنوان یك مجموعه 
کارشناسی داشته باشیم که مسیر را تغییر دهیم، نمی توان در یك 

مسیر و نشانی اشتباهی به مکان درست رسید و اگر راه را درست 
نکنیم، زمان ما را از هدف و مسیر دور و کار را سخت تر می کند. 
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم خاطرنشان کرد: باید 
به این باور برسیم که کار باید دست مردم و بخش خصوصی باشد.

رضوی با بیان اینکه کارشناسان بخش کشاورزی بازوی دولت 
هستند و می توانند در این مباحث کمك کنند، گفت: اگر نگاه 
برنامه ای به مسائل داشته باشیم چاره ای جز اینکه کار را به دست 
مردم بسپاریم، نداریم و مهم تغییر این نگاه و جلوگیری از تکرار 
اشتباه هاست. وی با اشاره به هزینه های انجام شده در کشور 
در مساله آب و خاك گفت: نسبت به هزینه انجام شده چیزی 
به دست نیاورده ایم چون در کنار مباحث هزینه، نگاه مصرف 
کننده را تغییر نداده ایم و همیشه نگاه توسعه ای داشته ایم و 
هیچ گاه به مساله به صورت کیفی نگاه نکرده ایم که اقتصاد در 
کشاورزی حرف اول و آخر را بزند. وی بر فرهنگ سازی در انجام 
امور و ایجاد بستر لازم در این زمینه تاکید کرد و گفت: باید تغییر 
فرهنگ ایجاد شود و از ظرفیت های موجود استفاده بهینه کرد؛ 
چه بخواهیم و چه نخواهیم کشور دیگر منابعی برای شرایط جدید 
ندارد و باید از منابع موجود استفاده بهینه کرد و این امر ممکن 

است و می توانیم اثرگذار باشیم.

استاندار قم:

بخش کشاورزی به مهندسان جوان اعتماد کند
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم:

 باید از منابع موجود استفاده بهینه شود

وقتی آقا در توصیف جمع می گویند: »یك چهل تکه  قشنگی 
است. از همه جور الحمداللّه هستند.« صدای خنده بلندتر هم 
می شود و یکی از آن عقب می گوید خدا شما را بین اینها حفظ 

کند و آقا با همان لبخند جواب می دهند: »زنده باشید«
به گزارش ایرنا سپهر خلجی مدیر روابط عمومی دفتر رهبری 
حاشیه نگاری از دیدار منتشر نشده در تاریخ 24 فروردین ماه سال 
۱395 جمعی از مدیران نظام با رهبر معظم انقلاب را در صفحه 
کانال تلگرام و صفحه اینستاگرام خود منتشر کرد که به شرح 

ذیل است:
سه شنبه گذشته )24 فروردین 95( جمعی از مسئولان فعلی 
و قبلی کشور در سطوح مختلف، با رهبر معظم انقلاب اسلامی 
دیدار کردند؛ جلسه ای صمیمی و شیرین بود و آقا بحث های 
مهمّی مطرح کردند که مخاطب آنها فقط حاضران در جلسه 
نبودند؛ با توجه به اینکه گزارش رسمی از این دیدار منتشر نشد 
و یکی از روزنامه ها نیز روایت ناقص و کوتاهی از دیدار را منتشر 
کرد، به نظرم آمد که از فرصت حضور در جلسه استفاده و در قالب 
یك حاشیه نگاری، روایت این دیدار را که قابل استفاده عمومی 

است، منتشر کنم:

*  انگشتری که قبل از مراسم هدیه شد
کنند؛  عمل  را  چشمش  دو  هر  است  قرار  روزها  همین 
چشمهایی که در دفاع از حریم اسلام و اهل بیت )ع( در عملیات 
آزادسازی نبل و الزهراء داده تا برای روزی که همه چشمها به 
زیر هستند، این چشمها او را سربلند کنند؛ و حالا آمده اینجا 
تا با کورسویی که مانده، آقا را ببیند؛ به آقا می گوید شما خیلی 
دوست داشتید نبل و الزهراء آزاد شود؛ آقا با لبخند تأیید و برای 
سیّدحسن جانباز دعا می کنند که بینایی اش را دوباره به دست 
آورَد. سیّدحسن هم از آقا می خواهد که انگشترشان را تبرّکا بعد 
از مراسم به او هدیه دهند؛ این همه  درخواست جانباز مدافع 
حرم از آقاست؛ اما آقا منتظرش نمی گذارند: »چرا بعد از مراسم؟ 
همین حالا« آقا انگشترشان را می دهند و نقش انگشتری را برای 
سیَّدحسن می خوانند: »ومَن یَتَّقِ اللَّهَ یَجْعَل لَّهُ مَخْرَجًا وَیَرْزُقْهُ مِنْ 
لْ عَلَی اللَّهِ فَهُوَ حَسْبُهُ إنَِّ اللَّهَ باَلِغُ أمَْرِهِ  حَیْثُ لَا یَحْتَسِبُ وَمَن یَتَوَکَّ

قَدْ جَعَلَ اللَّهُ لکُِلِّ شَیْءٍ قَدْرًا«
مهمانها به صف ایستاده اند؛ آماده اند تا نماز را با آقا بخوانند. 
این سومین مراسم عیدانه ای است که در سال جدید تعدادی از 
مسئولان سابق و لاحق با آقا دیدار می کنند. نماز که تمام می شود، 
آقا هنوز مشغول تعقیبات هستند که مهمانها هر کدام جایی برای 
نشستن شان دست و پا می کنند؛ آقا پس از تعقیبات روی صندلی 
می نشینند و نظر به نظر با مهمانها سلام علیکی می کنند؛ اینجور 
دیدارهایی  در  آقاست  تحیت گویی، سیره همیشگی  و  سلام 
با جمعیت نسبتاً محدود؛ بعد یك صلوات از جمع می گیرند و 
می گویند: »بسم الله الرحمن الرحیم، عیدتان مبارك!« لبخند به 
لب همه می نشیند و عید مبارکی آقا را جواب می دهند؛ آقا رشته 
سخن را با تبریك اعیاد به دست می گیرند: »هم عید سعید نوروز، 
هم عید ولادت صدیقه  کبری سلام اللّه علیها، هم عید ورود ماه 
رجب که در واقع عید پرهیزگاران و بندگان صالح و اولیاءاللّه است. 
ان شاءاللّه که همه تان در این عناوین داخل باشید و از این ماه 
رجب حداکثر استفاده را ببرید، این حقیر را هم دعا کنید، ما هم 

دعا می کنیم ان شاءاللّه به همه تان.«

* تحکیم خاکریز ما می توانیم
بحمدالله در قحط نخبگان نیستیم

جلسه گرمتر هم می شود وقتی که آقا می گویند این جلسه، 
جلسه شیرینی است، چون جزء معدود جلساتی است که تقریباً 
همه حضّار را می شناسند و با بسیاری از آنها در سالهای متمادی، 

همکاری و همفکری داشته  اند.
نظرآقا  از  را  جلسه  که  نیست  چیزی  آن  همه   این،  اما 
مطلوب کرده؛ آقا در توصیف مهمانها می گویند: »عموماً جزو 
نخبگان جامعه  ما هستید، مدیران خوب، برجستگان، مجرّبین 
اقتصادی، دستگاه های  مختلف، دستگاه های  در دستگاه های 
فرهنگی، دستگاه های فنّی، دستگاه های خدماتی، دستگاه های 
فکری. عموماً دوستانی که اینجا تشریف دارید، جزو نخبگان 
هستید و خدا را شکر می کنیم از اینکه بحمداللّه ما در قحط 
نخبگان نیستیم در کشور. من آن روزی که مسئولین قوه   مجریه و 
مقنّنه و قضائیه اینجا تشریف آورده بودند برای اظهار محبت عید،  
به آنها گفتم، گفتم ما بحمداللّه کمبود مدیر خوب نداریم، خیلی 
داریم. حالا ممکن است مثلًا بنده یکی را نشناسم، لکن مدیر 
خوب کم نداریم، ما در کشور خیلی مدیر داریم. هیچ احتیاجی 
نیست به اینکه انسان آرزو کند که کاش مثلًا فرض کنید که 
فلان جور می شد تا می توانستیم دستگاه هایمان را مدیریت کنیم.«

اعتماد به نفس؛ همان سنگر مهمی است که آقا روز اول 
سال در حرم مطهر رضوی علیه السلام توضیحش را دادند؛ در 
رژیم طاغوت سنگر »ما نمی توانیم« بنا شده بود که بستر سلطه 
و استعمار باشد؛ انقلاب آمد و این سنگر را خراب کرد و جایش 
سنگری زد به نام »می شود و می توانیم«. انقلاب و رهبری در 
این سالها محکم ایستاده اند که کسی نتواند سنگر سلطه گریِ 

»بی اعتمادی به خود« را برگرداند.
افتادن بحث خاطره ای از ۱5، ۱۶ سال قبل  آقا برای جا 
می گویند؛ روزی که مسئول یکی از بخشهای کشور از کمبود 
مدیریت کلان در آن بخش گزارش داد: »من خب گزارشهایی 
داشتم. گفتم این گزارش ها هست اینها و ایشان گفت نه این 
گزارش ها خیلی معتبر نیست. ما نداریم مدیرِ به قدر لازم. بعد 
از این حرف و بعد از آن سال در همان بخش که بنده حالا 
نمی خواهم خصوصیاتش را بگویم، مدیران قدَر و فعّالی بحمداللّه 
آمدند، کارهای خوبی انجام دادند، کارهای بزرگی انجام دادند که 
جلو چشم مردم است، الان جلوی چشم مردم است در سرتاسر 

کشور؛ جای هیچ تردیدی نیست.«
آقا می گویند: »بله بعضی از کشورها هستند پول دارند، آدم 
ندارند؛ ما آدم داریم، در مواردی پول نداریم.« لبخند دوباره به لبها 
می آید و آقا ادامه می دهند: »این یك واقعیتی است. یك مقداری از 
لحاظ پولی دچار مشکلیم، اما آدم الحمداللّه زیاد ]داریم[. عرض 
می کنم در همان بخشی که آن آقای مأیوس آمده بود به من 
می گفت که ما مدیر نداریم، در همان بخش اتفاقاً بعدها کارهای 
برجسته ای که اگر من الان بگویم، همه تان تصدیق می کنید، 
یعنی جزو چیزهایی نیست که محل تردید باشد. همه تصدیق 
می کنید که واقعاً در این بخش کارهای بزرگی انجام گرفت. به 
هر حال این هم یکی از خصوصیات این جلسه است که بحمداللّه 

می بینم شماها را، جزو مدیران، جزو صاحبان فکر، صاحبان خط 
و ربط علمی و فنی و کاری هستید، خدا را شکر. از این جهت هم 

بنابراین جلسه، جلسه  مطلوبی است برای من.«
تعبیر »آقای مأیوس« هم در نوع خود جالب است؛ »امید« 
رمز حرکت است و هیچ کس به اندازه آقا در این سالها به ملت و 

جوانانش امید نداده؛ »امید واقع بینانه و حرکت آفرین«.

*جلسه ای شیرین با چهل تکه ای قشنگ
آقا هنوز پرونده ویژگی های این جلسه را نبسته اند: »یك جنبه ِ 
دیگر این جلسه این است که این جلسه مشتمل بر افکار و نگاه ها 
و گرایشهای مختلف سیاسی است. انواع و اقسام اینجا من دارم 
جلو چشم...« جمله آقا تمام نشده همراه با لبخند آقا، صدای خنده 
از جمع بلند می شود. وقتی آقا در توصیف جمع می گویند: »یك 
چهل تکه  قشنگی است. از همه جور الحمداللّه هستند.« صدای 
خنده بلندتر هم می شود و یکی از آن عقب می گوید خدا شما را 
بین اینها حفظ کند و آقا با همان لبخند جواب می دهند: »زنده 

باشید«
سمت راست آقا، عارف و چمران نشسته اند و سمت چپشان 
سیف و بهمنی؛ از دولتی های قدیمی میرسلیم و سیدکاظم اکرمی 
و قاسمی و متکی؛ در جناح راست مجلس، ابراهیمی و مصباحی 
مقدم از جامعه روحانیت؛ آقایان اعرافی و اختری و جواد اژه ای 
هم همان حول و حوش نشسته اند؛ روبروی آقا در سه جهت 
رؤسای سه دوره دانشگاه آزاد جاسبی، دانشجو و میرزاده هستند؛ 
آن طرف تر شریعتمداریِ کیهان و دعاییِ اطلاعات؛ نیکزاد، تقی پور، 
فریدون عباسی و ابوالقاسم طالبی؛ صفدر حسینی، صادق خرازی، 
تابش و افشین علاء؛ آقاتهرانی، زاکانی و فدایی؛ چند نفر از خانمها 

هم هستند.
واقعاً چهل تکّه است؛ اما این تنوع به نظر آقا چیز مطلوبی 
است: »این تنوّع -این را شما بدانید این نظر قطعی من است، حالا 
دوستانی که با من کار کردند سالها از نزدیك می دانند این نظر را- 

این تنوّع چیز مطلوبی است، چیز نامطلوبی نیست.«
اما آقا با همان ظرافتهای همیشگی شان که موضوع را مطلق 
رها نمی کنند، شرط مطلوبیت را هم می گویند: »البته مشروط بر 
اینکه سادگی و ساده لوحی به خرج ندهیم، بچگی به خرج ندهیم 
و مثل بعضی از کشورهای دیگر که آدم می بیند سرِ یك چیزهای 
کوچك، اختلاف سلیقه ها تبدیل می شود به یك دعواهای بزرگ، 
گاهی بنیانی، می افتند به جان هم. به جان هم افتادن هم از زبان 
شروع می شود، لکن به زبان ختم نمی شود، خیلی اوقات به اسلحه 

ختم می شود.«
از  نقل  به  هم  آن  می آورند  لیبی  از  را  مثالش  شاهد  آقا 
رئیس جمهور قزاقستان که دوشنبه به ملاقاتشان آمده و گفته بود: 
خب بله آن قذافی آدم خوبی نبود، اما وضع لیبی زمان قذافی بهتر 
از حالا بود. این چه وضعی است؟ دخالت کردند حضرات، این جور 
مردم را به جان هم انداختند، اصلًا هیچ کسی امنیت ندارد از 

خانه اش بیاید بیرون.
»عقل و حلم«؛ شرط اول آقا برای مفید بودن تنوعهای فکری 
است: »اگر در یك چنین تنوع فکری، عقل حاکم باشد و حِلم 
حاکم باشد، طبعاً چیز خیلی خوبی خواهد بود، چیز خوبی است. 
لذا در دعاها »اللّهم ارْزُقنی العلم و الحلم« حلم یعنی ظرفیت، 
آدم ظرفیت دیدن مخالف و شنیدن حرف غیر از عقیده  خود را 

داشته باشد.«

*رودخانه های کوچك و بزرگی که باید 
به اقیانوس انقلاب بریزند

سر گفتن دومین خاطره آقا در این دیدار همین جا باز می شود: 
»یك وقتی اینجا چند سال قبل از این، انواع روزنامه نگارهای 
مختلف، جور واجور آمده بودند اینجا و در میانشان افرادِ ]مختلف 
بود،  شده  باب  »دگراندیش«  تعبیر  این  تازه  آن وقت  بودند[ 
من گفتم من اصلًا قبول ندارم این تعبیر را. دگراندیش، خب 
دگراندیش، دگراندیشی یك جرم که نیست، خب اندیشه است؛ 
شما یك جور فکر می کنید، رفیقت یك جور دیگر فکر می کند در 
مسایل مختلف، ایرادی ندارد. منتها یك شرط دارد. غیر از این 
شرطی که عرض کردیم که چنگال به هم نزنند و اینها، شرط 
دیگر این است که همه متوجه به انقلاب باشد. مسئله  انقلاب 
جدّی گرفته بشود. این مهم است. این رودخانه های کوچك و 
بزرگ از جوانب مختلف، همه به این اقیانوس انقلاب بریزد، به نفع 

انقلاب تمام بشود. این خوب است.«
»انقلاب«؛ کلیدواژه پر تکرار در سخنان آقا به ویژه در ماههای 
اخیر است؛ رهبر انقلاب بیش از هر چیز دغدغه انقلاب را دارد؛ 
آن قدر که از »تنوع و دگراندیشی« هم فایده ای برای انقلاب 
می جوید. دو روز قبل از انتخابات 7 اسفند 94 هم که شاید خیلی 
از سیاسیون دغدغه جناح و گروه سیاسی خود را داشتند، آقا 
تأکید کردند دو قطبی واقعی، دو قطبی »انقلاب- استکبار« است؛ 
و امروز در این جلسه آن نقشه راه را کامل می کنند که در هر 
سلیقه فکری که باشی، اگر نتیجه و خروجی عملت به نفع انقلاب 

و به سوی اقیانوس انقلاب است، انقلابی هستی.
آقا »مسیر انحرافی« را هم معرفی می کنند: »اگر جریان و 
جهت از انقلاب منحرف شد، منصرف شد، نه دیگر، این ایجاد 

خطر می کند، اشکال درست می کند. البته در آن صورت هم 
می توان دعوا درست نکرد؛ یعنی هیچ اشکالی ندارد. ما از اول 
انقلاب تا حالا افرادی داشتیم ضد انقلاب بودند، یعنی هیچ 
مشکلی هم با اینها به خاطر ضد انقلاب بودن نداشتیم. مخالف 
بودند با انقلاب... هیچکس کاری با اینها ]ندارد[. خب می بینید 
دیگر، از اول انقلاب چه کسی را به جرم اینکه شما غیر از فکر 
امام فکر می کنیدیا غیر از فکر نظام فکر می کنیدیا غیر از فکر 
انقلاب فکر می کنید، چه کسی را تا حالا مورد تعرّض قرار دادند به 
خاطر این چیزها؟ چنین چیزی نیست. لکن خب اگر چنانچه این 
جریانات مختلف به سمت این اقیانوس عظیمی که انقلاب است و 
مکتب امام است و هویّت و شخصیت امام رضوان الله علیه هست، 
اگر به این طرف سرازیر نشود، فایده ی خودش را از دست خواهد 
داد، کم اثر خواهد شد،  گاهی اوقات اثر معکوس خواهد داشت. این 
را باید رعایت کرد. این شرط مهم و اصلی ای است، که آن وقت از 

این تنوّع انسان بهره مند می شود.«
می تواند  دهد  نشان  باید  انقلاب  و  دارد  علاج  همه  اینها 

مشکلات اقتصادی را حل کند
بیان خصوصیّات جلسه تمام شده؛ آقا حرف مهمشان را هم 
به مناسبت ترکیب متنوّع جلسه زده اند، اما انگار حرف اصلیشان 
مانده؛ حرف اصلی درباره مسئله اصلی؛ »اقتصاد«؛ همان که باید با 
مقاوم کردن آن، کشور را مصون کنیم تا حربه تحریم و کینه توزی 
دشمن با این ملت بی اثر شود و چشم ما هم از دست دشمن 

برداشته شود که کی فلان تحریم را بر می دارد؟
آقا حرف اصلی را این طور شروع می کنند: »یك خواهش هم 

من دارم از همه«
و ادامه می دهند: »امسال که گفتیم اقدام و عمل در عرصه ی 
اقتصاد مقاومتی، این معنایش این نیست که تا حالا هیچ اقدامی 
نشده، خب چرا، دارند کار می کنند آقایان، مشغولند،  کارهایی 
انجام می گیرد. منتها کافی نیست. مسأله بزرگتر از این حرفهاست. 
موضوع، اهمّ از این حرفهاست. اقتصاد مقاومتییك کلّ فراگیر 
است که از عرصه ی علمی تا عرصه ی فعالیتهای فنّی تا عرصه ی 
تا عرصه ی  بازرگانی و صادرات و واردات  تا عرصه ی  خدمات 

آموزش در دانشگاه ها و دبیرستان ها، همه را شامل می شود.«
آن قدر که آقا روی مسئله اقتصاد و معیشت و گشایش امور 
مردم تمرکز کرده اند، گویا از هیچ فرصتی برای مطالبه و ایجاد 
انگیزه و حرکت در مسئولان و مردم دریغ نمی کنند؛ و در این 
فرصتهای تبیین و مطالبه نیز هم راهکار می دهند، هم مسیرهای 
انحرافی را تذکر: »الان مثلا فرض بفرمایید گزارش می آید، حالا 
من نمی دانم، فلان دستگاه را یا فلان ابزار را یا فلان قطعه را 
که خیلی هم مهم است و کاربرد زیادی دارد، فرض کنید فلان 
دستگاه فنّی ما دارد می سازد، خوبش هم می سازد، مپنا، آقای 
علی آبادی اینجا نشسته، من باب مثال؛ بعد همین را ما وارد کنیم. 
خب این بد است. این ضدِّ آن جهت گیری اقتصاد مقاومتی است. 
اقتصاد مقاومتی این چیزها را نفی می کند. اقتصاد مقاومتی اثباتی 
دارد و نفی ای. اثباتش همین است که ما یاد بگیریم که به سمت 
تولید داخلی رو بیاوریم. عمده تولید است. این هم یك کلمه است. 
تولید داخلییك کلمه و حرف است، منتها در زیر اینیك کلمه، یك 
دنیا معنا وجود دارد. تولید داخلی چه جوری رونق می گیرد؟ 
کمبود اعتبارات را چه کار کنیم که علاج بشود؟ اینها همه علاج 
دارد. من به مسئولین محترم بارها گفته ام.  گفتم شما یکی از 
کارهایی که می کنید بنشینید این انتقادهایی که اقتصاددان ها 
دولت،   موافق  مختلف،   جناح های  از  روزنامه ها،  در  می کنند 
مخالف دولت،  اینها را جمع کنید، در یك مجمع صاحب فکری، 
اینها را بررسی کنید. اینها قابل بررسی است. بایدهایش اینهاست. 
نبایدهایش مهمتر است. نبایدهای اقتصاد مقاومتی مهمتر است. 
یك کارهایی را نباید کرد. شناسایی این نبایدها خیلی مهم است. 
بعد جرأت اقدام این نبایدها خیلی مهم است. در زمینه ی بازرگانی 
نمونه های مهمش هست،  در زمینه های صنعتی و فنّی همین جور، 

در زمینه ی آموزش دانشگاه ها همین جور.«
حالا آقا می خواهند نسبت انقلاب اسلامی و اقتصاد مقاومتی 
را بگویند تا معلوم شود این دو موجود مهم چه ربطی به هم دارند: 
»اقتصاد مقاومتی معنایش این است که انقلاب نشان بدهد که 
هویّت درونی این کشور و این ملت قادر است خود را اداره کند 
و رشد بدهد و تعالی بدهد. این معنای اقتصاد مقاومتی ]است[. 
این باید تحقق پیدا کند. ما در بعضی از بخش ها پیشرفت های 
خیلی خوبی داشتیم. در اقتصاد این پیشرفت ها را نداشتیم.  این 

مشکلات، مشکلات اقتصادی وجود دارد.«
آقا  فرازهای سخنان  و شوق انگیزترین  کلیدی ترین  شاید 
که  بدهد  نشان  باید  »انقلاب  می گویند:  که  باشد  همین جا 
می تواند مشکلات اقتصادی را برطرف کند، حل کند و آن رشد 
لازم اقتصادی، فقط هم رشد نیست، توسعه به معنای وسیعش، 
پیشرفت، آنکه ما ترجمه می کنیم او را به پیشرفت، این پیشرفت 

باید در زمینه های گوناگون اقتصادی مشاهده بشود.«

*سفارش مؤکد: کمك همه به دولت در اقتصاد مقاومتی
انقلاب اسلامی باید بتواند و به فضل الهی می تواند اما انقلاب 
اسلامی در اقتصاد که اسمش شده اقتصاد مقاومتی الزاماتی دارد 
که آقا در این چند سال، بارها درباره آن نکاتی گفته اند؛ یکی از 

آن الزامات که از اول امسال تأکید ویژه تری بر آن دارند، کمك به 
دولت است؛ دولت یعنی بازوی اجرایی انقلاب اسلامی بر سر کار 
است تا کفایت انقلاب را در حل مشکلات اقتصادی مردم نشان 
دهد؛ پس همه باید به دولت کمك کنند؛ یك وجه مهمّ حمایتهای 
رهبری از تمام دولتها نیز همین است؛ حمایت و هدایت برای 
حلّ مشکلات مردم و پیشرفت کشور. همین ۱0 روز قبل هم آقا 
مجدداً تأکید کردند از هر اقدام لازم و مفید در جهت منافع ملی و 
حل مشکلات اقتصادی و معیشتی و گشایش امور مردم جدّا دفاع 
و حمایت خواهند کرد. در این دیدار هم آقا دوباره بحث کمك به 
دولت را پیش می کشند: »این احتیاج به کمك دارد؛ یعنی همه 
باید کمك کنند دولت را برای این کار. من سفارش مؤکد کردم، 
هم در جلسات خصوصی، هم در جلسه  عمومی که دوستان همه 
اینجا بودند که این کار را دنبال بکنند. شماها می توانید همه کمك 
کنید. واقعاً هرکدام در بخشهای مختلف که هستید کمك کنید، 
هم در زیر مجموعه های خودتان، هم آنها که، هم در حوزه  نفوذ 
خودتان. فرض کنید نماینده ی مجلس در مجلس،  مسئول فلان 
نهاد در آن نهاد، مسئولان گوناگون در بخشهای مختلف، بخشهای 

آموزشی، بخشهای علمی و غیره.«

*استکبارستیزی آن روی سکّه اقتصاد مقاومتی
 بدون این نمی شود

آقا حالا انذار می دهند تا مشخص شود اگر این راه اساسی 
دنبال نشود، چه سرنوشتی مقابل کشور قرار می گیرد: »این 
این  به  ما  اگرچنانچه  یعنی  نشد،  این  اگر  است.  کار  اساس 
را  نکردیم و آن گنجینه   تکیه  توان داخلیو درونی خودمان 
استخراج نکردیم، این معدن را، که یك معدن عظیمی است، 
اگر این معدن را استخراج نکردیمیا آنچه که استخراج شده 
را گذاشتیم خراب بشود و فرو بریزد، آن وقت محتاج بیرون 
خواهیم بود. احتیاج به بیرون هم چیز خیلی خطرناکی است. 
به مجرّد اینکه احساس کردند شما محتاج هستید، یك ملتی 
محتاج است، فشار می آورند،  فشار را زیاد می کنند،  لگد می زنند، 
تحقیر می کنند. این جور نیست که شما مثلًا به فلان دولت 
مستکبر بگویید خیلی خب، ما دیگر با شما کاری نداریم، شما 
هم با ما کار نداشته باش. قضیه این جوری تمام نمی شود. ما 
به شما کار نداریم، این حرف در مسائل جهانی و بین المللی 
و معارضه ی قدرتها و صف آرایی جبهه های قدرت اصلا معنی 
ندارد. باید جلویش را بگیریم. باید مانعش بشوید، وَ الّا می آید 
جلو. حرف این است. بنده عرضم این است. این که ما راجع 
به مسایل خارجی و سیاست خارجی و استکبار و نمی دانم 
از این حرفها هی مکرر می گوییم، تکرار می کنیم در حرفهای 
عمومی، در حرفهای خصوصی، این بخاطر این است. نه اینکه 
ما با ارتباط با فلان کشور - حالا کشور اروپایی، کشور آسیایی، 
آفریقایی- مخالفیم، نه آنهایی که با بنده کار کردند می دانند. 
بنده هیچ مخالفت که ندارم بلکه از اول مشوّق این جور ارتباطات 
بودم، الان هم هستم. الان هم مسئولین دولتی را دایماً تشویق 
با چه کسی؟   ارتباطات  ارتباطات. منتها  افزایش  به  می کنم 
ارتباط با چه کسی؟  آن کسی که می خواهیم با او ارتباط بگیریم 
چه انگیزه ای دارد؟ ما در مقابل انگیزه ی او چه توانی داریم، اینها 
باید محاسبه بشود، بدون محاسبه که نمی شود. حرف این است، 
اقتصاد مقاومتی در واقع این است. بحث مقابله ی با استکبار 
در ماهیّت و هویّت خودش غیر از اقتصاد مقاومتی، در بخش 
اقتصاد حالا، هیچی دیگر نیست. استقلال فرهنگی هم که من 
همیشه سالها روی آن تکیه کردم هم جزو همین چیزهاست؛ 
اما حالا بحث اقتصاد است. این سالها مسأله ی اقتصاد برای ما 
مسأله ی اول است. این بحث استکبارستیزی و دعوای با کسانی 
که در خلاف این جهت حرکت می کنند، نهیب زدن به آمریکا 
و دیگران، این درواقع آن روی سکه ی اقتصاد مقاومتی است. 
این  بدون  کند،  پیدا  تحقق  مقاومتی  اقتصاد  شما  بخواهید 

نمی شود، بدون این نمی شود.«
آقا دو بار تکرار می کنند: »بدون این نمی شود« این یعنی 
استکبارستیزی فقط در حرف نیست، اقدام و عمل هم می خواهد؛ 
اقدام و عملش در اقتصاد می شود اقتصاد مقاومتی؛ هر دو روی 

این سکّه باید باشد.

*نه دشمن را دست کم می گیریم نه خودمان را
جلسه رو به آخر است؛ اما کسانی که با سخنان آقا انس دارند، 
می دانند که پایان بندی این سبك سخنان آقا معمولاً باید تقویت 
همان امید و »ما می توانیم« باشد؛ آنهم از نگاهی واقع بینانه. جانباز 
مدافع حرمی که در جلسه نشسته، مبشّر همین قدرت و امید 

است.
اینطور جمع بندی می کنند: »طرف،  را  آقا سخنان خود 
ابزارهای قدرتش زیاد است، توانایی های زیادی دارد، به هیچ 
و می دانیم دشمن  نمی گیریم  را دست کم  ما دشمن  وجه 
که هست و چه هست و چه قدر توانایی دارد، اما از توانایی  
خودمان هم نمی توانیم غفلت کنیم، ما هم توانایی های زیادی 
داریم. ممکن است از نوع دیگری باشد اما توانایی است. دلیل 
توانایی اینکه اینها به خون امام بزرگوار و به خون این انقلاب 
تشنه بودند از روز اول. الان سی و هفت سال است این انقلاب 
روزبه روز دارد رشد می کند، پس ما تواناییم که توانستیم رشد 
کنیم. اگر توانایی نبود که رشد نمی شد. پس این توانایی است. 
این بهترین دلیل بر امکان شئ، بر احتمال وقوع شئ،  وقوع خود 
آن شئ است. واقع شده دیگر.  ما الان سی و هفت سال است 
داریم حرکت می کنیم، پیش می رویم، کار می کنیم، ایستادگی 
می کنیم. بنده حرفم این است. این را دنبال کنید. این هر دو 
روی سکه را دنبال کنید، هم در مجلس دنبال کنید هم در 
نهادها دنبال  دولت دنبال کنید، هم در بخش های مختلف 
کنید،  ارتباطات دارید، آشنا هستید، می شناسید مسئولین را، 
سالها در مسئولیت بودید، با هم بودید، هم در دانشگاه ها به 
خصوص دنبال کنید،  در محیط های فرهنگی دنبال کنید. این 
عرض ماست. اگر این بشود آن وقت ان شاءالله عید، مباركِ به 
معنای واقعی خواهد بود. این که عرض کردیم به شما که خدا 
مبارك کند، درواقع همه ی این حرفها در این »مبارك« هست،  از 

همه تان متشکرم. والسّلام علیکم و رحمةاللّه.«
آقا گفته بودند »نوروز یعنی روز نو، کار نو، ابتکار نو«؛ کار و 
ابتکار امسال باید اقتصاد مقاومتی باشد که مردم و رهبر توقّع 
آن را دارند؛ در یك کلام همان جمله طلایی: »انقلاب باید نشان 
بدهد که می تواند مشکلات اقتصادی را حل کند و در زمینه های 

گوناگون اقتصادی پیشرفت مشاهده شود.«

حاشیه نگاری از دیدار جمعی از مدیران نظام با رهبر انقلاب؛

جلسه ای شیرین با چهل تكه ای قشنگ!

واکنش جالب لاریجانی به بحث سمینار یونجه
گفته می شود: در جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی بررسی پیشنهادهای الحاقی 
به لایحه بودجه کل کشور در سال 95 در دستورکار نمایندگان قرار دارد. در این راستا، ابراهیم 
کارخانه ای، نماینده همدان پیشنهاد داد که حق ماموریت در سفرهای خارجی حذف شود. او 
گفت: که این حق ماموریت ها با اسم سال که اقتصاد مقاومتی، اقدام و عمل است، همخوانی ندارد. 
نادر قاضی پور، نماینده ارومیه مخالف این پیشنهاد بود. او گفت: کسانی برای مذاکره و کارهای 
تحقیقاتی و امنیتی به خارج از کشور سفر می کنند و برای خرید نمی روند و زدوبند هم نمی کنند، 
دلسوز کشور هستند و باید حمایت شوند و باید حق آنها پرداخت شود تا به جای آنها کسانی نروند 
که اهل زدوبند باشند. حسن کامران، نماینده مردم اصفهان اما موافق پیشنهاد کارخانه ای بود. 
کامران گفت که خودش ناظر بر سفرهای خارجی است و برخی حتی به خاطر حضور در سمینار 
یونجه به خارج از کشور می روند در حالی که حتی چاه های آب روستایی ما برقی نیست! سخنان 
کامران در این زمینه به درازا کشید که لاریجانی سخن او را قطع کرد. نیره اخوان همسر او اعتراض 
کرد که هنوز وقت دارد. رئیس مجلس پاسخ داد: »درباره سمینار یونجه باید این همه توضیح 
دهید؟« و کامران گفت: »سمینار یونجه را گفتم تا به مغز استخوان تان بنشیند!« و پاسخ شنید: 

»نوش جونتون، بفرمایید« در این لحظه صدای خنده نمایندگان در صحن پیچید.

صلاحیت چه کسانی برای انتخابات ریاست فدارسیون فوتبال تایید شد؟
گفته می شود: در حالی که مهدی تاج، مصطفی آجرلو، عزیز الله محمدی و شهاب الدین 
عزیزی خادم به عنوان نامزدهای انتخابات ریاست فدراسیون فو تبا ل در دوره آتی ثبت نا م کرده 
بودند از بین این چهار نفر 3 نفر صلاحیت شان برای حضور در انتخابات ریاست فدراسیون فو تبا ل 
احراز و یک نفر رد صلاحیت شده است. مهدی تاج، مصطفی آجرلو و عزیزالله محمدی 3 نامزدی 
هستند که صلاحیت شان توسط کمیته های نظارتی انتخابات فدراسیون فوتبال برای حضور در 
انتخابات تایید شده است اما شهاب الدین عزیزی خادم به دلیل نداشتن سوابق مدیریتی کافی 
مجوز حضور در انتخابات ریاست فدراسیون فوتبال را نیافته است و بر این اساس صلاحیتش برای 
حضور در انتخابات ریاست فدراسیون فوتبال احراز نشده است. اسامی کاندیدا های نهایی تایید 
صلاحیت شده تا 24 ساعت آینده رسما به نامزد ها و ارگان های مربوطه اعلام می شود و کاندیدا ها 
تا 48 ساعت پس از آن امکان اعتراض به آن را خواهند داشت. طبق اعلام قرار است انتخابات 
ریاست فدراسیون فو تبا ل ۱۱ اردیبهشت ماه سال جاری برگزار شود تا فدراسیون فو تبا ل رییس، 

اعضای هیات رییسه و سایر ارکان جدید خود را بشناسند.

موضع آیت الله نورمفیدی در مورد کناره گیری وزیر بهداشت
گفته می شود:  آیت الله سید کاظم نورمفیدی نماینده ولی فقیه در استان گلستان و امام 
جمعه گرگان با اشاره به انتشار چندی پیش مطلبی به نقل از دکتر هاشمی وزیر بهداشت و 
درمان مبنی بر کناره گیری از وزارت در پایان عمر دولت یازدهم خطاب به وی گفت: چه مطلبی 
و چه فشاری بوده که گفته اید در دولت بعد به عنوان وزیر یا کاندیدای ریاست جمهوری حضور 
نخواهید داشت؟ معلوم می شود این حرف ها را تحت فشار زده اید. آیت الله نورمفیدی با یادآوری 
پیشینه خانوادگی و سادات بودن وزیر بهداشت و درمان همچنین گفت: به شما عرض می کنم 
که اجدادتان در خیلی فشارها که سخت تر از شرایط کنونی هم بوده است، هیچ وقت میدان را 
خالی نکردند و شما نیز فرزند همان آبا و اجداد هستید که در مدت زمان کوتاه توانسته اید خدمات 

پررنگ و بزرگی انجام دهید لذا کناره گیری برای شما معنا و مفهومی ندارد.

واکنش مهران مدیری به انتقادهای فراستی
گفته می شود:  بعد از گذشت حدود ۱0 روز از انتقاد مسعود فراستی به مهران مدیری، این 
بازیگر و کارگردان در برنامه ی شامگاه شنبه »دورهمی« به انتقادها با لحنی طنز واکنش نشان داد. 
به گزارش ایسنا، مهران مدیری در ابتدای این برنامه دورهمی با خنده گفت: زیاد راه نمی روم چون 
مسعود جان فراستی گفته من بی دلیل راه می روم. او که در طول برنامه چندین بار این جمله را 
تکرار کرد، در بخش دیگری هم در حضور کامران تفتی مهمان برنامه اش به انتقاد دیگر فراستی 
اشاره کرد و گفت: دیگه در این برنامه نمی گم یه عده سه شنبه ها میرن شمال جوج سیخ میزنن 
با نوشابه می خورن. فراستی در برنامه »هفت« با اشاره به طنز »دورهمی« گفته بود: آقای مهران 
مدیری - که قبلا موقعیت های طنز خوبی خلق می کرد - جدیدا شویی در تلویزیون می گذارد که 
واقعا هیچی نیست. مدیری راه می رود بدون آنکه دلیل داشته باشد. مدام می گوید مردم در شمال 

جوجه سیخ می زنند خب که چی؟ خنده ندارد؛ اینها فریب است.

واردات چهار میلیون دلار سیگار در یک روز!
گفته می شود:  بر اساس آمار منتشر شده از سوی سامانه برخط گمرک جمهوری اسلامی 
ایران در روز گذشته، بیش از چهار میلیون دلار سیگار به کشور وارد شده است و این کالا به صدر 
لیست کالاهای عمده وارداتی به کشور پیوسته است. به گزارش ایسنا، در روز شنبه 28 فروردین 
ماه نزدیک به چهار میلیون و 845 دلار سیگار حاوی توتون وارد کشور شده است و این محصول 
در جایگاه دوم لیست کالاهای عمده وارداتی به کشور قرار گرفته است. همچنین در این روز کالای 
»روغن پالم درظروف 200 لیتری وبیشتر«، نیز به ارزش ۱۱ میلیون و 898 هزار دلار به کشور 
وارد شده و این کالا در روز شنبه در جایگاه دوم لیست کالاهای عمده وارداتی به ایران قرار گرفته 
است. در این روز کالای »فولاد ممزوج« نیز به ارزش سه میلیون و 443 هزار دلار به کشورر وارد 

شده و این کالا در جایگاه سوم لیست کالاهای عمده وارداتی به ایران قرار گرفته است.

تکذیب اخبارمرگباربودن نوشابه گازدار
گفته می شود:  مدیرکل نظارت بر مواد غذایی آرایشی و بهداشتی سازمان غذا و دارو، اخبار 
مرگ افراد به دلیل استفاده از فرآورده های خوراکی مانند نوشابه های گازدار را رد کرد. بهروز 
جنت افزود: استفاده از محصولات دارای نشان سازمان غذا و دارو، هیچ مشکلی ایجاد نمی کند. 
وی، این موضوع را با اشاره به انتشار شایعاتی در فضای مجازی مانند مرگ افراد به دلیل استفاده 
از فرآورده هایی همچون نوشیدنی های گازدار و فرآورده های گوشتی عنوان کرد و اینکه در این 
شایعات عنوان شده است، فرآورده های یاد شده دارای ویروس ناشناخته ای هستند. مدیرکل 
نظارت بر مواد غذایی آرایشی و بهداشتی سازمان غذا و دارو، ادامه داد: نظارت های دقیق و 
کارشناسانه در سه سطح مسئولان فنی کارخانه ها، بازرسان سازمان غذا و معاونت های غذا و 
 PMS دارو دانشگاه های علوم پزشکی سراسر کشور و طرح نظارت بر سطح عرضه، موسوم به
به صورت مستمر و منسجم در حال انجام است. جنت خاطرنشان کرد: مردم مطمئن باشند در 
صورت استفاده از محصولات دارای نشان سیب سلامت سازمان غذا و دارو، هیچ خطری سلامت 

آنها را تهدید نمی کند.

خدمت سربازی طلاب در آموزش و پرورش
گفته می شود:  دبیر ستاد همکاری های حوزه علمیه و آموزش و پرورش گفت:  با موافقت 
رهبر معظم انقلاب، طلاب علاقه مند و واجد شرایط می توانند دوره خدمت سربازی را در آموزش 
و پرورش بگذرانند. حجت الاسلام والمسلمین مجتبی ملکی مشاور وزیر و دبیر ستاد همکاری های 
حوزه های علمیه و آموزش و پرورش در گفت  وگو با فارس، با اشاره به برنامه ها و اولویت های کاری 
سال جدید اظهار داشت: دو برنامه را در سال جاری در اولویت و دستور کار قرار داده ایم. وی ادامه 
داد: اولین اقدام، استفاده از فرصت خدمت نظام وظیفه طلاب علاقه مند و واجد شرایط است که 
برای اولین بار در با موافقت رهبر معظم انقلاب ایجاد شده است تا طلاب علاقه مند که می خواهند 

دوره خدمت سربازی خود را در آموزش و پرورش طی کنند، به این وزارتخانه بیایند.

ماجرای حضور رحمتی در رختکن پرسپولیس  
گفته می شود:  دروازه بان شماره یک استقلال که بعد دریافت 2 گل و شادی گل محسن 
مسلمان به شدت عصبانی شده بود بعد از سوت داور به سمت این بازیکن هجوم برد و به درگیری 
با او پرداخت، این مساله باعث شد تا این دروازه بان بعد از دقایقی راهی رختکن پرسپولیس شود و 
از بازیکنان و کادرفنی این تیم عذرخواهی کند. به گزارش ورزش سه، این در حالی بود که برانکو 
از دروازه بان استقلال درخواست کرد برای هر اقدامی پایان بازی را در نظر داشته باشد و این اقدام 
را انجام دهد. در نهایت نیز با درخواست محسن ترکی و سرپرستان دو تیم محسن مسلمان و 
مهدی رحمتی در آغاز بازی به سمت یکدیگر رفتند و آشتی کردند. محسن بنگر مدافع شماره 
۶ پرسپولیس در گفتگو با خبرنگار ورزش سه حضور مهدی رحمتی در رختکن پرسپولیس را 

تایید کرد.

کشف 7 هزار لیتر مشروبات الکلی در تهران
گفته می شود:  حیدر فتاحی دادستان عمومی و انقلاب پردیس از شناسایی یک کارگاه 
تولید مشروبات الکلی خبر داد. به گزارش میزان، وی گفت: در یک اقدام قضایی که با همکاری 
نیروی انتظامی صورت گرفت، محلی که توسط بسیج سپاه پاسداران شناسایی شده بود مورد 
رصد قرار گرفت که با ورود دستگاه قضایی به موضوع و جمع آوری مستندات، با صدور دستور 
ورود به مخفیگاه، 7 هزار و ۶50 لیتر مشروبات الکلی کشف شد. وی گفت: محل مورد نظر کارگاه 
مشروب سازی بوده و آلات و ادواتی که برای تهیه مشروبات الکلی به کار می رفت در این کارگاه 
کشف و ضبط شد. دادستان پردیس گفت: مالک کارگاه در حال حاضر متواری است و پیگیری ها 

برای دستگیری او ادامه دارد.

80 درصد پذیرش دانشگاهها بدون کنکور شد
گفته می شود:  رئیس سازمان سنجش و آموزش کشور گفت: 80 درصد ظرفیت دانشگاه 
ها و مراکز آموزش عالی به پذیرش صرفا با سوابق تحصیلی اختصاص یافت. دکتر ابراهیم 
خدایی افزود: شورای سنجش و پذیرش برای ظرفیت پذیرش دانشگاه ها مصوبه جدیدی را 
اعلام کرد.  وی افزود: بر اساس این مصوبه جدید، درصد پذیرش رشته های صرفا با سوابق 
تحصیلی در کنکور سراسری 80 درصد شد و به این ترتیب 80 درصد ظرفیت کل آموزش 
عالی باید صرفا با سوابق تحصیلی و بدون کنکور پذیرش شوند. خدایی خاطرنشان کرد: مصوبه 
دیگر برای دوره های کاردانی پیوسته و پذیرش دانش آموزان فنی و حرفه ای و کار و دانش 

در شورا به تصویب رسید.

فراوان ترین نام های ایرانیان خارج از کشور 
گفته می شود:  مدیر کل امور هویتی ایرانیان خارج از کشور گفت: در سال گذشته 5 نام 
نخست از حیث فراوانی از میان اسناد تنظیمی ایرانیان خارج از کشور به ترتیب شامل محمد، 
علی، حسین، احمد و حسن در بین پسران و فاطمه، مریم، سارا، زهرا و زینب در میان دختران 
است. بهمن مشایخی تصریح کرد: اولین سند تنظیمی در کنسولگری بمبئی در سال ۱308 به 
نام آقای عبدالحسین سپنتا و همچنین اولین سند هویتی در ایران به نام خانم فاطمه ایرانی در 

سال ۱297 به ثبت رسیده است.

نامحــرمانه


